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SONA MI ERIYOR?
Dünya ekonomisine yön vereceği 
öngörülen BRIC ülkelerinin beklenenin 
atındaki performansları akıllara aynı 
soruyu getiriyor.



DÜNYA REKORLU ARÇELİKLER
SUYUN HER DAMLASINI DÜŞÜNÜR.

Bu yüzden Arçelik bulaşık makineleri,
A++ enerji sınıfında sadece 6 litre su kullanır.

Siz de çevreyle dost Arçelik ürünleri kullanın, doğayı koruyun.
A++ enerji sınıfında sadece 6 litre su kullanır.

Siz de çevreyle dost Arçelik ürünleri kullanın, doğayı koruyun.

10

Yarı ankastre bulaşık makinesi Solo bulaşık makinesi

63109 HIT92104 PFEI

Ekonomi 50°C programında IEC60436/EN50242 performans ölçme standardına 
ve EU 1059/2010 regülasyonuna göre, A++ enerji sınıfında 6 L su kullanım 
programlarıyla dünya rekortmeni yarı ankastre ve solo bulaşık makinesi.

444 0 888
arcelik.com.tr

İSO Büyük Ölçekli Kuruluş 
Sürdürülebilir Çevre Dostu Ürün 

Birincilik Ödülü Yeniliği aşkla tasarlar

Arcelik Su 210x275.indd   1 4/30/12   11:41 AM



ÖNSÖZ

Koç Topluluğu’nun değerli üyeleri, 

Bu sayımızda Koç Ailesi ve Topluluğumuz adına sevindirici gelişmeleri sizlerle 
paylaşmanın mutluluğunu yaşıyoruz. Koç Holding Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa V. Koç, İtalya ve Türkiye arasındaki ekonomik ve ticari bağların 
güçlenmesine yaptığı katkılar sebebiyle İtalya’nın Ekonomi Oscar’ı olarak bilinen 
Uluslararası Leonardo Ödülü’ne layık görüldü. Sayın Mustafa V. Koç’un iki ülke 
arasındaki ekonomik işbirliğini güçlendirmek yönündeki çabaları, bu ödülün ilk 
defa bir Türk’e verilmesine vesile oldu. Bu gururu ülkemize kazandırdığı için 
Sayın Mustafa V. Koç’u bir kez daha tebrik ederim.

Bir başka gurur kaynağımız da Vehbi Koç Vakfı Başkanı ve Koç Holding Yönetim 
Kurulu Üyesi Sayın Semahat Arsel’e hemşirelik mesleğine yaptığı katkılardan 
dolayı İstanbul Üniversitesi tarafından verilen fahri doktora oldu. Sayın Arsel 
yaşamı boyunca, sağlık alanında çok önemli bir yeri olan hemşirelik mesleğinin 
gelişimi ve hemşirelerin insanımıza hak ettiği bakımı en üst düzeyde sunması 
için öncülük etti. Bu nedenle Sayın Arsel’e takdim edilen fahri doktora, Koç Ailesi 
ve Koç Topluluğu’nun ülkemizin sosyal yaşamına yaptığı katkıların bir sonucu 
olarak karşımıza çıkması bakımından büyük önem arz ediyor.

Bizleri gururlandıran başka gelişmeler de oldu. Sosyal Güvenlik Kurumu’nun  
“En Yüksek Prim Ödeyen 10 Şirket” sıralamasında ülke ekonomimizin lokomotif 
sanayi şirketleri Arçelik, Ford Otosan ve Tüpraş ile yer aldık. 

Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM) tarafından açıklanan “2011 Yılının En Çok İhracat 
Yapan Şirketleri” sıralamasında ise ilk 6’da Tüpraş birinci, Ford Otosan ikinci, Tofaş 
beşinci ve Arçelik altıncı sırada yer aldı. Bu başarılar ilk çeyrek finansal sonuçlarına 
da yansıdı. Koç Holding, 2012 yılının ilk çeyreğinde konsolide bazda toplam 
satış gelirlerini yüzde 27 artırarak 19,315 milyon TL’ye yükseltirken 1,106 milyon 
TL vergi öncesi kâr elde etti.

Dünyadaki gelişmelere baktığımızda ise, bir yandan global konjonktüre ilişkin 
belirsizlikler artarken, bir yandan da Avrupa ekonomileri sinyal vermeye devam 
ediyor. Bu örnekler ülkemiz ve bizler için birer uyarı niteliğinde. Bu dönemde 
bizler de Koç Topluluğu olarak kısa vadede risk yönetimine, tasarruf tedbirlerine 
ve verimlilik odaklı büyüme stratejilerine ağırlık veriyoruz, vermeye de devam 
edeceğiz. Uzun vadede hedefimiz, Türkiye’de katma değer yaratacak yatırımlara 
hız vermek ve ülkemizin adını ön plana çıkaracak büyüme stratejileri ve yatırım 
fırsatlarını değerlendirmek. 2012 yılı da bu hedeflerimize ulaşmamız için bir fırsat 
yılı niteliğinde olacak.

Sevgi ve saygılarımla

2012 FIRSAT YILI 
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Turgay Durak
CEO
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14 YENİ TÜRK TİCARET 
KANUNU TİCARETİN RUHUNU 
DEĞİŞTİRİYOR
55 yıldır yürürlükte olan Türk Ticaret 
Kanunu (TTK), 1 Temmuz’dan itibaren yerini 
yepyeni bir Kanun’a bırakıyor. Hem Türk 
şirketleri hem de Türkiye’yle doğrudan ya 
da dolaylı ticaret yapacak yabancı şirketler 
eski TTK’dan yenisine geçişin son ayında 
hazırlıklarını sürdürüyor.

08 KALKINMA BAKANI 
CEVDET YILMAZ: “BÜYÜME 
MODELİMİZİN İTİCİ GÜCÜ 
ÖZEL SEKTÖR” 
2010 ve 2011 yıllarında rekor oranda 
büyüyen Türkiye, özel sektör kaynaklı 
büyüme modeliyle yoluna devam ediyor. 
Kalkınma Bakanı Cevdet Yılmaz gelecek 
dönemde de özel sektöre önemli görevler 
düştüğünü belirtiyor. 

20 BRIC EKONOMİLERİ 
ALTIN ÇAĞINI GERİDE Mİ 
BIRAKIYOR? 
Dünya ekonomisine yön vereceği 
öngörülen BRIC ülkelerinin beklenenin 
altındaki performansları akıllara aynı soruyu 
getiriyor: BRIC efsanesi sona mı eriyor?

28 BİR ÖMÜR SÜREN 
ÖZVERİ FAHRİ DOKTORA İLE 
TAÇLANDI
Vehbi Koç Vakfı Yönetim Kurulu Başkanı 
Semahat Arsel, 
hemşirelik mesleğine 
olan katkılarından 
dolayı İstanbul 
Üniversitesi tarafından 
fahri doktora ile 
onurlandırıldı.

•  Dünya Süperyat Ödülleri’nde RMK Marine’e İki 
Ödül Birden

•  Koç Holding Değer Katmaya Devam Ediyor

•  Setur Marina Yunanistan’da

•  Ford Otosan’ın Yıldızları Ödüllendirildi

•  Bakanlardan Arçelik’e Anlamlı Ziyaret

•  Arçelik Yardımcı Sanayi Toplantısı İstanbul’da 
gerçekleşti

•   İtalya’nın Ekonomi Oscar’ı Mustafa V. Koç’un 
Oldu.

•  Beko’dan İki Yeni Konsept Mağaza

•  Tüpraş’a Yeni İş Gücü

•  Aygaz ve Koç Holding’den AES Entek’e Kredi

•  Temiz Deniz İçin Bir Araya Geldiler

•  Müşteri Memnuniyetinde Birmot Servisleri Birinci

04 GÜNDEM
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32 MÜZIK, SPOR VE EĞLENCE 
KOÇ FEST’TE BULUŞTU
Üniversite gençliğini spor, müzik ve 
eğlenceyle buluşturan Koç Fest, bu sene 
yedi ilde süren yolculuğunu Eskişehir 
Anadolu Üniversitesi’nde tamamladı.

36 ÖMÜRLERIMIZE ÖMÜR 
KATTILAR
Koç Fest’in bu yılki yol arkadaşları Gripin 
grubu oldu. Gripin’in solisti Birol Namoğlu, 
grubun festivaldeki izlenimlerini  
Bizden Haberler Dergisi’ne anlattı.

38 MÜŞTERI MEMNUNIYETI 
DAIMA ÖN PLANDA
İzmir ve bölgesinde Fiat markası ile anılan 
Aliberti ailesi 60 yılı aşkın süredir; deneyimli, 
kaliteli ve güvenilir bir kadro ile müşteri mem-
nuniyeti odaklı hizmet vermeyi sürdürüyor. 

40 “ÇALIŞMAK DEĞIL, 
INSANLAR KAFAMI BOZUYOR”
Yıllardır gecenin geç saatlerinde evimize 
konuk olan Okan 
Bayülgen bu kez de 
Bizden Haberler 
Dergisi’ne konuk oldu. 
Koç Holding Kurumsal 
İletişim Müdürü 
Şeniz Akan Koç 
Bizden Haberler 
Dergisi için Okan 
Bayülgen ile  
sohbet etti.  

44 RENKLERLE YAŞAM 
DAHA ANLAMLI
Doğanın içinden yaşam alanlarımıza kafamızı 
nereye çevirirsek çevirelim, hep renkler ve 
onların anlamlarıyla karşılaşır, kendimizi 
onlarla ifade ederiz. Peki, renkler bize ne 
anlatır? 

46 AFIFE’NIN TORUNLARI 
ÖDÜLLERINI ALDI
Yapı Kredi Afife Tiyatro Ödülleri’nde  
“En Başarılı Erkek Oyuncu” ödülüne  
Mert Turak, “En Başarılı Kadın Oyuncu” 
ödülüne ise Nergis Çorakçı layık görüldü.

54  KÜLTÜR-SANAT
Haziran ayına özel kitaplar, filmler...

Yayın Türü
Yaygın Yerel Süreli

Yayın Süresi / Dili
Aylık / Türkçe

Bu dergideki yazı ve resimler 
kaynak belirtilmek suretiyle kullanılabilir.

İmtiyaz Sahibi
Koç Holding A.Ş. 
Adına 
Turgay DURAK (Sahibi)

Genel Yayın Yönetmeni  
Oya ÜNLÜ KIZIL

Sorumlu Yönetmen 
Şeniz AKAN

Yayın Kurulu
Serkan ÜNAL 
Seçil AKBUDAK

Yayınlar Direktörü
Serdar TURAN

Editörler
Ceyhan AKSOY
Aynur ŞENOL ALTUN
Merve KARA

Grup Koordinatörü 
M. Mücahid DEMİR

Özel Projeler Direktörü
Emin GÖRGÜN

İnfomag Yayıncılık Bilişim Tanıtım  
ve Organizasyon Hizmetleri Ltd. Şti
Ebulula Mardin Cad.  
4. Gazeteciler Sitesi A-8 /1  
Akatlar-Levent / İSTANBUL
Tel: (0212) 324 55 15
Fax: (0212) 324 55 05

Baskı ve Cilt (Matbaa) 
Elma Basım
Halkalı Cad. No: 164 B-4 Blok 
Sefaköy-Küçükçekmece İSTANBUL
Tel: (0212) 697 30 30
Fax: (0212) 697 70 70

Can GÜRSU
Derya ENGİN KUTLU

Grup Tasarım Direktörü   
Nejat Emrah YÖRÜK 

Art Direktör   
Özkan ORAL

Yardımcı Art Direktör 
Ahmet Çelik
Pınar Güven 

Fotoğraf Editörü 
Şeref YILMAZ

İllüstrasyon 
Necip ŞAHİN

Finans Koordinatörü
Selim KARA

Bizden Haberler’e ulaşmak şimdi 
çok daha kolay. iPad uygulamamız 
ile dergimiz dilediğiniz anda, 
dilediğiniz yerde... 

24 DIVAN’IN 
KÜRESELLEŞME MACERASI 
ERBIL’DE BAŞLADI
Divan’ın Erbil’de açtığı ilk otel, Divan 
Grubu’nun küreselleşme vizyonu açısından 
ayrı bir öneme sahip. 
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G Ü N D E M

yılda İtalya ve Türkiye arasında-
ki ticari iş hacminin 10 katına 
çıkarak 2011’de 15 milyar euro 
olarak gerçekleştiğini belirtti. 
İtalya’nın Türkiye’nin dördüncü 
ticaret ortağı olduğunu da vur-
gulayan Todini, yine 2011 yılın-
da İtalya’nın Türkiye’ye ihraca-
tının yüzde 20 artış gösterdiğini 
anlattı ve “İtalya 900’den fazla 
şirketinin yer aldığı Türkiye 
operasyonu ile Türkiye pazarın-
da yüksek görünürlüğe sahip-
tir” dedi. 

İTALYAN ŞİRKETLERİNİN 
EN ÖNEMLİ PARTNERİ 

Koç Topluluğu Fiat ve Tofaş, 
Yapı Kredi ve Unicredit, CNH 
ve Türk Traktör ortaklıkları ile 
İtalyan yatırımlarının Türkiye’deki 
en güçlü partnerleri arasında 
yer alırken, bu başarılı işbirlikleri 
Koç Holding Yönetim Kurulu 
Başkanı Mustafa V. Koç’a 
Leonardo Nişanı’nı getirdi. 
Luisa Todini bu ortaklıklara atıf-
ta bulunarak, geride kalan 10 

Kendi ülkeleri ve İtalya arasın-
daki ekonomik ve ticari ilişkileri 
güçlendirmeye katkıda bulunan 
liderlere verilen Uluslararası 
Leonardo Ödülü 18’nci kez 
sahibini buldu. İtalya’nın eko-
nomi Oscar’ı olarak da bilinen 
“Leonardo Ödülü”ne Koç 
Holding Yönetim Kurulu 
Başkanı Mustafa V. Koç layık 
görüldü. Aralarında İtalya 
Başbakanı, Dışişleri Bakanı, 
Ekonomik Kalkınma Bakanı ve 
Kültür Bakanı’nın da bulundu-
ğu 148 üyeden oluşan 
Uluslararası Leonardo Ödülü 
Komitesi’nin Başkanlığını yapan 
Luisa Todini, “Uluslararası 
Leonardo Ödülü’nün 
Türkiye’nin ve dünyanın en 
önemli işadamları arasında yer 
alan Mustafa V. Koç’a verilmesi 

 İtalya’nın Ekonomi Oscar’ı  
Mustafa V. Koç’un Oldu

Koç Holding Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa V. Koç, İtalya - Türkiye 
arasındaki ekonomik ve ticari bağların güçlenmesine yaptığı katkılar 

sebebiyle İtalya’nın Ekonomi Oscar’ı olarak bilinen Uluslararası  
Leonardo Ödülü’ne (Leonardo International Prize) layık görüldü.

Koç Holding Yönetim 
Kurulu Başkanı 

Mustafa V. Koç, İtalya 
ile ekonomi, kültür, 

bilim ve teknoloji 
alanlarında karşılıklı 

ilişkilere katkı sağlayan 
lider kişilerden biri 

olarak Leonardo 
Ödülü’ne sahip oldu. 

iki ülke arasında giderek daha 
da güçlenen ekonomik ve ticari 
işbirliğinin önemine tanıklık 
etmektedir” açıklamasını yaptı. 
İlk kez bir Türk’e verilen 
Leonardo Ödülü’nü Mustafa V. 
Koç Ocak 2013’te Roma’daki 
Quirinale Sarayı’nda düzenlene-
cek törenle İtalya Devlet 
Başkanı Giorgio Napolitano’nun 
elinden alacak. Mustafa V. Koç, 
2005 yılında da İtalya Hükümeti 
tarafından Cavaliere D’Industria 
nişanına layık görülmüştü. 

KOÇ HOLDİNG
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115.4 milyon TL prim ödeyen 
Ford Otosan ve onuncu sırada 
da 93.7 milyon TL prim ödeyen 
Tüpraş yer aldı. Sosyal Güvenlik 
Haftası kapsamında listeye giren 
şirketlerin ödüllendirildiği bir tören 
düzenlendi. Koç Topluluğu 
CEO’su Turgay Durak törende 
yaptığı konuşmada, çalışanlarına 
ve diğer iş ortaklarına her zaman 
değer verdiklerini ve 2011 yılında 
yurt içinde ortalama 74 bin  
çalışan için 867 milyon TL prim 
ödediklerini belirtti ve ekledi; 
“Koç Topluluğu’nun kurucusu 
merhum Vehbi Koç’un üzerinde 
hassasiyetle durduğu Ülkem 
varsa ben de varım” sözünden 
yola çıkarak çalışanlarımıza verdi-
ğimiz değeri, diğer iş ortaklarımı-
za da aynı ölçüde verdik.” 

Törende konuşma yapan Sosyal 
Güvenlik Kurumu Başkanı Fatih 
Acar, sanayici ve işadamlarının 
Türkiye’ye yatırım yaparak istih-
dama katkıda bulunduklarını ifade 

etti ve ekledi: “Plaketlerini verece-
ğimiz işverenlerimiz düzenli prim-
lerini ödeyen, devlete bağlılıkları 
nedeniyle gereğini her dönem 
yenine getiren işverenlerimizdir. 
Plaketle ödüllendirecek işverenle-
re Sosyal Güvenlik Kurumu 
Başkanı olarak tüm çalışanlar 
adına içten teşekkür ederim.”

KATMA DEĞER 
YARATMAYA DEVAM
Koç Holding’in 2012 yılı ilk  
çeyreği performansını değerlen-
diren CEO Turgay Durak katma 
değer yaratacak yatırımlara hızla 
devam edeceklerini söyledi. Koç 
Holding’in 2012 yılı ilk çeyrek 
sonuçlarını değerlendiren CEO 
Turgay Durak, değişken küre-
sel konjonktüre ilişkin belirsizlik-
lerin yüksek oranda azaldığını, 
Koç Topluluğu olarak kısa 
vadede dış kaynaklı risk yöneti-
mine, tasarruf tedbirlerine ve 
verimlilik odaklı büyüme strateji-
lerine ağırlık verdiklerini söyledi. 

KOÇ HOLDİNG

Türkiye’de katma değer yara-
tacak yatırımlara hızla devam 
edeceklerini dile getiren  
Turgay Durak, global platform-
da Türkiye’nin kredisini artıra-
cak büyüme stratejileri ve yatı-
rım fırsatlarını değerlendirdikle-
rini de sözlerine ekledi. Durak, 
“Amacımız sektörel ve coğrafi 
çeşitleme ile riskleri asgari 
düzeye indirerek, dünya çapın-
da güçlü şirketler ve markalar 
yaratmak. Bu hedefler doğrul-
tusunda önemli adımlar atıyo-
ruz” dedi. 

Rekor bütçeyle yatırımlarına 
devam eden Koç Topluluğu 
şirketlerinin 2012 yılında top-
lam kombine 6,5 milyar TL 
yatırım hedeflediklerini vurgula-
yan Turgay Durak, istihdamın 
ise %11 artırıldığını hatırlattı. 
Durak ayrıca 2012 yılında da 
toplam istihdamı 85 bin merte-
besine yükseltmeyi hedefledik-
lerini vurguladı.

2011 YILI İHRACATINA  
KOÇ TOPLULUĞU DAMGASI
Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM) 
2011 yılında gerçekleştirilen 
135 milyar dolarlık ihracat rekoru-
na katkı sağlayan şirketleri açıkla-
dı. Yapılan açıklamada ilk 6’da  
4 Koç Topluluğu şirketi yer aldı. 
Açıklamaya göre Tüpraş 4 milyar 
283 milyon dolarla ihracat 
şampiyonu olurken, ikinci Ford 
Otosan 3 milyar 474 milyon dolar, 
beşinci Tofaş 2 milyar 313 milyon 
dolar ve altıncı Arçelik ise 1 milyar 
587 milyon dolar ihracat yaptı. 
Şirketler ödüllerini düzenlenen 
törenle Başbakan Recep Tayyip 
Erdoğan’ın elinden aldı. 

SGK’DAN ÖDÜL 
Koç Topluluğu, SGK 2011’de 
Türkiye genelinde en yüksek  
prim ödeyen ve prim borcu  
olmayan ilk 10 şirket arasında üç 
şirketle yer aldı. Buna göre üçün-
cü sırada 173.1 milyon TL prim  
ödeyen Arçelik, sekizinci sırada 

Koç Holding Değer Katmaya 
Devam Ediyor

2012 yılının ilk çeyreğinde başarılı finansal sonuçlara ulaşan Koç Holding,  
Sosyal Güvenlik Kurumu (SGK) tarafından açıklanan “En Yüksek Prim Ödeyen  

İlk 10 Şirket” listesinde üç, Türkiye İhracatçılar Meclisi tarafından açıklanan 
 “2011 Yılı En Çok İhracat Yapan Şirketler” listesinde de ilk 6’da 4 şirketle yer aldı. 

2011 yılının ihracat 
şampiyonları  

ödüllerini Başbakan  
Recep Tayyip Erdoğan’ın  

elinden aldı.
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RMK Marine arasında 2007 
yılında imzalanan anlaşma çer-
çevesinde üretilen ilk süper yel-
kenli yat olma özelliği taşırken, 
Ron Holland imzası taşıyan 45 
metre uzunluğundaki “Karia”nın 
iç dekorasyonu Design 
Unlimited’a ait.   

Dünya süperyat imalatçıları ara-
sında önemli bir yere sahip 
olan RMK Marine tarafından 
inşa edilen Karia ve Sarafin yat-
larının uluslararası platformda 
ödül almasından büyük mutlu-
luk duyduğunu belirten Koç 
Holding Şeref Başkanı Rahmi 
M. Koç, “Bu tür organizasyon-
lar, Türkiye’de hızla gelişmekte 
olan yat imalat sektöründeki 
kalite ve başarıyı, dünyanın 
önemli broker ve imalatçılarının 
gözleri önüne seriyor. RMK 
Marine, ileri teknoloji yatırımları 
ve kalitesi ile dünya süperyat 
imalatçıları arasında önemli bir 
yerde, büyük özenle tersane-
mizde inşa ettiğimiz Karia ve 
Sarafin yatlarının uluslararası 
platformda ödüllendirilmesi beni 
çok mutlu etti. İnşallah bu 
örnekler ile ülkemiz yat imalat 
sektöründe daha iyi yerlere 
gelecek ve başarılı projelere 
imza atacaktır” dedi.

Uluslararası süperyat sektörü-
nün “Oscar”ı olarak kabul edilen 
Dünya Süperyat Ödülleri’nde 
“Jüri Özel Ödülü”nü 2010’da, 
RMK Marine yapımı 52 metrelik 
Nazenin V kazanmıştı. 
Uluslararası yat sektörünün en 
önemli buluşma adresi olarak 
kabul edilen Dünya Süperyat 
Ödül Töreni’ne İstanbul ilk kez 
ev sahipliği yaptı. 

Dünya Süperyat Ödülleri’nde  
RMK Marine’e İki Ödül Birden
RMK Marine tarafından hazırlanan 45 metrelik süperyat “Karia” ve 30 metrelik 
“Sarafin”,  Dünya Süperyat Ödül Töreni’nde “Jüri Özel Ödülü”nü aldı.

Dünya yat sektörünün önde 
gelen isimlerini buluşturan ve 
birbirinden iddialı yatları yarıştı-
ran Dünya Süperyat 
Ödülleri’nin yedincisi, 5 Mayıs 
Cumartesi akşamı Çırağan 
Sarayı’nda sahiplerini buldu. 
Yatçılık endüstrisindeki en 
önemli etkinliklerden biri olan 
ve bağımsız bir jüri tarafından, 
o yıl üretilmiş en iyi yatların 
çeşitli kategorilerde ödüllendiril-
diği gecede, RMK Marine tara-
fından inşa edilen 45 metrelik 
“Karia” ve 30 metrelik “Sarafin” 
adlı süperyatlar, ‘‘Jüri Özel 
Ödülü’’ne layık görüldü.

İngiltere’nin tanınan yüzü olan 
Natasha Kaplinsky’nin sunucu-
luğunu üstlendiği gala gecesi-
ne, 600 seçkin davetli katıldı. 
Davetliler arasında süperyat 
sahipleri, süperyat endüstrisinin 
önde gelen üyeleri, tasarımcılar, 
uluslararası yelken yarışçıları ve 
dünyaca ünlü isimler yer aldı. 

SAVUNMA SANAYİİ

Karia ve Sarafin’le 
Jüri Özel Ödülü’ne 
layık görülen RMK 

Marine, 2011 yılında 
da Nazenin V ile 
aynı ödüle sahip 

olmuştu.

Gecenin kazananları gümüş 
Neptün heykelinin de sahibi 
oldu. Galada Baccarat tarafın-
dan özel olarak tasarlanan 16 
Neptün ödülü ve beş adet Juri 
özel ödülü sahiplerine takdim 
edildi.

Ödül alan teknelerden 
“Sarafin”, Oyster Marine ile 

Koç Holding Şeref Başkanı  
Rahmi M. Koç, Savunma Sanayi 
Diğer Otomotiv ve Bilgi Grubu 
Başkanı Kudret Önen ve  
RMK Marine Genel Müdürü  
Can Öztürk, Karia ve Sarafin 
yatlarıyla uluslararası 
platformda ödül aldı.
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SETUR MARİNA YUNANİSTAN’DA
Setur Marina, Yunanistan’ın Midilli Adası’nda 40 yıllığına kiraladığı marina 

ile yurt dışına açıldı.

ÇEVRE

4 bin 800’e çıkarttıklarının altını 
çizerek, tüm marinalarda güne 
uygun ve müşteri beklentileri 
doğrultusunda yapılan moderni-
zasyon çalışmaları ile 
İstanbul’dan Finike’ye kadar 
önemli bir zincir kurduklarını söy-
ledi. Midilli Marina ile marina 
sayılarını 9’a çıkardıklarını ifade 
eden Özbey, “Hem Türkiye’de 
hem Akdeniz çanağında hem de 
dünyanın her noktasındaki tüm 
fırsatları yakından takip ediyoruz. 
Fırsatları değerlendirerek bir Türk 
firması olarak bayrağımızı birçok 
yere taşımayı hedefliyoruz” dedi.

Folli Follie Group Üst Yöneticisi 
Georgios Koutsolioutso ise, 
Midilli Limanı’nın işletmesinin 
üstlenilmesiyle birlikte elle tutulur 
bir şekilde turizm sektöründeki 
ilk Türk – Yunan işbirliğine yön 
verildiğini vurgulayarak, marina-
ların Ege’nin her iki tarafından 
da değerlendirilmesinin kendileri 
için öncelikli olduğunu söyledi.

Yunanistan Kültür ve Turizm 
Bakanlığı tarafından özelleştir-
me kapsamında ihalesi yapılan 
Midilli Marina, 40 yıl boyunca 
Setur Marinaları ve Folli Follie 
Group bünyesindeki Hellenic 
Duty Free ortaklığı ile işletilecek. 
Yunanistan’ın en büyük üçüncü 
adası olan Midilli’de bulunan 
marinada 220 deniz, 35 kara 
park kapasitesi bulunuyor.

Yunanistan’da düzenlenen imza 
töreninin ardından açıklama 
yapan Koç Holding Turizm, 
Gıda ve Perakende Grubu 
Başkanı Tamer Haşimoğlu, 
Midilli Marina’nın teknelerin kul-
landığı güzergah açısından hem 
konum olarak hem de marinacı-
lık olarak çok stratejik bir konu-
ma sahip olduğuna dikkati 
çekerken, “Yunanistan’ın büyük 
bir grubu ile yaptığımız bu ortak-
lığın iki ülke arasında ileriye 
dönük çok önemli kapıları aça-
cağına inanıyorum” dedi. 

1979 yılında Çeşme Altınyunus 
Marina ile başlayan Setur’un 
marinacılık yatırımlarının, Midilli 
Marina ile yurt dışına açıldığını 
vurgulayan Haşimoğlu, bundan 
sonraki hedeflerinin de bu yönde 
büyümek olduğunu söyledi.

Yunanistan Kültür ve Turizm 
Müsteşarı Petros Alivizatos da 
bu sözleşmenin imzalanmasının 

yalnızca Midilli Adası’nın değil 
tüm Yunanistan’ın turistik açı-
dan gelişimi yolunda atılan 
büyük bir adım olduğunu belirtti.

Setur Genel Müdürü Üstün 
Özbey de, son üç yıl içinde 
Yalova ve Kaş Marinaları’nın da 
işletmeye alınması ile birlikte 
marina sayısını Türkiye’de seki-
ze, bağlama kapasitesini ise  

TEMİZ DENİZ İÇİN BİR ARAYA GELDİLER
“I. Uluslararası Marmara ve Karadeniz Konferansı”, Marmara ve 
Karadeniz için bir çözüm platformunu da hayata geçiriyor. 

Koç Holding Şeref Başkanı ve 
TURMEPA Kurucu ve Onursal 
Başkanı Rahmi M. Koç ve 
TURMEPA Yönetim Kurulu 
Başkanı Tezcan M. Yaraman-
cı’nın ev sahipliğinde, gerçekleşti-
rilen I. Uluslararası Marmara ve 
Karadeniz Konferansı 30 Nisan’da 
İstanbul Lütfi Kırdar Kongre 
Merkezi’nde gerçekleştirildi. 
Konferansa Ulaştırma, Denizcilik 
ve Haberleşme Bakanı Binali 
Yıldırım, İstanbul Valisi Hüseyin 
Avni Mutlu, İstanbul Büyükşehir 
Belediye Başkanı Kadir Topbaş 
ve çok sayıda davetli katıldı. 

Konferansta konuşma yapan 
Ulaştırma, Denizcilik ve 
Haberleşme Bakanı Binali 
Yıldırım, denizlerin canlıların yaşa-
mındaki önemine değinirken 
denizleri kirleten unsurların gemi-
lerden daha çok karasal atıklar 
olduğuna dikkat çekti. 

İstanbul Valisi Hüseyin Avni Mutlu 
ise yaptığı konuşmada İstanbul ve 
denizin birbirinden ayrılmaz iki 
önemli husus olduğuna değindi.  
İstanbul Büyükşehir Belediye 
Başkanı Kadir Topbaş’ın konuş-
masında dikkat çeken nokta ise 

bilinçlenmenin önemiydi. Koç 
Holding Şeref Başkanı ve 
TURMEPA Kurucu ve Onursal 
Başkanı Rahmi M. Koç, konu-
nun genişliği ve derinliği nedeniy-
le denizleri temizlemenin para ve 
bilgiyle mümkün olmadığını 
ancak bilinçlenerek hedefe yak-
laşabileceğine vurgu yaptı. Deniz 
kirliliğinin yüzde 86’sının endüst-
riyel ve evsel atıklardan oluştu-
ğuna dikkat çeken Koç, deniz 
taşımacılığı, deniz kazaları, sinti-
ne ve tank boşaltmaları nedeniy-
le oluşan kirliliğin, toplam kirliliğin 

yüzde 15’i olduğunu anlattı. 
2008 yılında yapılan bir araştır-
mada, 50 yılda Karadeniz’deki 
balık türünün yarı yarıya azalarak 
52’den 26’ya indiğini gördüklerini 
dile getiren Rahmi M. Koç, yatçı-
ların artık dikkat ettiğini, günübir-
likçilerin büyük ölçüde eğitildiğini 
belirterek, “Denizler yaşamın 
kaynağıdır. Denizler hayat verir. 
Denizler ekonomik katkı sağlar, 
deniz canlıları sağlıklı besin kay-
nağıdır, denizlerimiz yok olma-
malıdır. Bizden sonraki nesillere 
temiz denizler bırakmak istiyor-
sak gayret ve çabalarımızı hiç bir 
zaman azaltmamalıyız. 
Kirlettikten sonra temizlemek kir-
letmemekten çok daha pahalı, 
çok daha eziyetli ve çok daha 
zaman alıcıdır” dedi. 
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Beko, konsept mağaza forma-
tını Bolu ve Gebze’ye de taşıdı. 
Koç Holding Dayanıklı Tüketim 
Grubu Başkanı ve Arçelik 
Genel Müdürü Levent 
Çakıroğlu, Arçelik Türkiye, 
Ortadoğu, Afrika, Türki 
Cumhuriyetler Satış Genel 
Müdür Yardımcısı Şirzat Subaşı 
ve Beko Satış Direktörü 
Ercüment Gülşen’in katıldığı 
törenle açılan Beko konsept 
mağazalarında; tamamı ileri 
mağazacılık teknikleri ve uygu-
lamaları ile, ürünler satış alanları 
en etkin şekilde kullanılarak ser-
gileniyor. Elektronikten beyaz 

Beko’dan İki Yeni Konsept 
Mağaza 
200’ü aşkın konsept mağazası olan Beko, Bolu’da 
ve Gebze’de de birer mağaza açtı. 

DAYANIKLI TÜKETİM

Yabancı Bakanlardan 
Arçelik’e Anlamlı Ziyaret
Arçelik Çayırova tesisleri aynı ay içinde Birleşik 
Krallık ve Belçika’dan iki bakanı ağırladı.  

Arçelik kısa süre içinde iki 
önemli ülkeden iki önemli ismi 
ve beraberlerindeki heyetleri 
ağırladı. Önce Birleşik Krallık 
Ticaret ve Yatırım Bakanı Lord 
Stephen Keith Green ve bera-
berindeki 30 kişilik heyet Arçelik 
Çayırova tesislerini ziyaret etti. 
Ardından da mayıs ayında 
Belçika Flaman Hükümeti 
Başbakan Yardımcısı ve 
İnovasyon, Kamu Yatırımları, 
Medya ve Yoksullukla Mücadele 
Bakanı Ingrid Lieten ve berabe-
rindeki heyet Arçelik’e geldi. 

Lord Green’in ziyaretinde ev 
sahipliği yapan Koç Holding 
CEO’su Turgay Durak İngiltere 
pazarının, Koç Topluluğu ve 
Arçelik için çok özel bir önemi 
olduğunu söylerken Beko’nun, 
İngiltere pazarında yakaladığı 
başarı ile global marka olma 
hedefindeki pek çok markaya 
ilham verdiğini dile getirdi. 

Arçelik’te yapılan heyecan veri-
ci çalışmaları görme fırsatı 
yakaladığı için memnun oldu-
ğunu belirten Lord Green ise 
“Türk firmaları Birleşik Krallık 
pazarında büyüyüp başarı elde 
edebileceklerini çok açık bir 
şekilde ortaya koydular ve 
diğer firmaların da benzer giri-
şimler için bundan ilham ala-
caklarını umuyorum” dedi. 

Belçikalı Bakan Ingrid Lieten ise 
yaptığı ziyarette Arçelik’te ino-
vasyona verilen önemin üzerinde 
durarak, Ar-Ge organizasyonu-
nun stratejik yapılanmasından 
çok etkilendiklerini dile getirdi. 
Lieten sözlerine şöyle devam 
etti: “Günümüzde, inovasyona 
ve yüksek katma değerli ürün 
üretmeye önem veren ve strate-
jilerini bu şekilde belirleyen şir-
ketler, rekabette bir adım öne 
çıkacaktır. Arçelik’in bunu başar-
dığını görmek hayranlık verici.”

600 yardımcı sanayi firmasının 
üst düzey yetkililerinin bulundu-
ğu Arçelik Yardımcı Sanayi 
Günü, Koç Holding Dayanıklı 
Tüketim Grubu Başkanı ve 
Arçelik Genel Müdürü Levent 
Çakıroğlu, Arçelik Satın Alma ve 
Tedarik Zinciri Genel Müdür 
Yardımcısı Oğuzhan Öztürk ve 
Arçelik Satın Alma Direktörü 
Polat Şen’in katılımıyla 
İstanbul’da gerçekleşti.

Açılış konuşmasını yapan Levent 
Çakıroğlu, “Arçelik beyaz eşya 
sektöründe Avrupa’nın en 
büyük üçüncü şirketi, 
İngiltere’de buzdolabı, derin 
dondurucu, çamaşır makinesi 
ve solo pişiricileriyle pazarda ilk 
sırada yer alırken, Romanya’da 
ve Güney Afrika’da ise tartışma-

sız pazar lideri konumunda” 
derken faaliyet gösterilen tüm 
pazarlarda istikrarlı büyümeyi 
sürdürdüklerini söyledi. 

Arçelik’in 57 yıllık serüvenine ve 
başarı hikayesine konuşmasında 
yer veren Arçelik Satın Alma ve 
Tedarik Zinciri Genel Müdür 
Yardımcısı Oğuzhan Öztürk ise 
Arçelik’in en önemli itici güçlerin-
den birinin inovasyon ve ruhun-
daki yenilikçi güç olduğunu 
belirtti. Arçelik Satın Alma 
Direktörü Polat Şen ise Arçelik’in 
hızla büyüyerek global şirket hali-
ne gelmesine paralel olarak, 
2000 yılından itibaren merkezi 
satın alma yapılanmasına geçildi-
ğini; bugün gelinen noktada dün-
yada 10 farklı şehirde satın alma 
ofisleri bulunduğunu ifade etti.

Arçelik Yardımcı Sanayi 
Toplantısı İstanbul’da Yapıldı
Arçelik, Türkiye’den ve dünyanın farklı 
bölgelerinden gelen yardımcı sanayi temsilcileri 
ile İstanbul’da bir araya geldi.

eşyaya, mutfaktan küçük ev 
aletlerine ve ısıtma-soğutma 
sistemlerine kadar geniş ürün 
yelpazesi ile tüketici ihtiyaçlarını 
karşılayacak şekilde toplam 
çözümler öneriliyor. Ürün özel-
liklerinin ve kampanyaların 
mağazalarda tüketiciler tarafın-
dan doğrudan takip edilmesini 
mümkün kılan interaktif ekranlar, 
üstün teknolojik çözümler ile 
donatılmış en yeni ürünler, öne 
çıkan özellikler arasında yer alı-
yor. Konsept mağazaların vitri-
ninde müşterilere verilen mesaj-
larla bu alan önemli bir iletişim 
noktası olarak kullanılıyor. 
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Aygaz ve Koç Holding’den 
AES Entek’e Kredi
Koç Holding ve Aygaz, sermayesinde toplamda 
yüzde 49,62 paya sahip oldukları AES Entek 
Elektrik Üretimi AŞ’ye hisseleri oranında 
toplam 65,50 milyon TL kredi kullandıracaklar. 

Müşteri Memnuniyetinde 
Birmot Servisleri BirinciAygaz ve Koç Holding’ten 

Kamu Aydınlatma Platformu’na 
yapılan açıklamaya göre, AES 
Entek’e özellikle elektrik üretimi 
alanındaki yatırımlarından kay-
naklanan genel finansman ihti-
yacında kullanılmak üzere ana 
ortaklar tarafından hissedarlıkla-
rı oranı dikkate alınarak finans-
man sağlanmasına karar veril-
diği kaydedildi. Koç Holding’in 
açıklamasında “Bu kapsamda 
AES Entek sermayesinde Koç 
Holding’in sahip olduğu yüzde 
24,81 hisse oranı dikkate alına-

rak 32,75 milyon TL, ilki altı 
aylık olmak üzere, üç veya altı 
aylık dönemlerde TRLIBOR + 
yüzde 3,75 oranında faiz öde-
meli, anaparası kredinin verili-
şinden itibaren beşinci yılda 
ödenmek üzere beş yıl vadeli 
hissedar kredisi kullandırılması-
na karar verilmiştir” denildi. 

Aygaz’dan yapılan açıklamada 
da aynı koşullar ve ifadelere 
yer verilerek toplam 32,75 mil-
yon TL’lik hissedar kredisi kul-
landırılmasına karar verildiği 
ifade edildi.

Birmot, Fiat servis kullanıcıla-
rı arasında yapılan müşteri 
memnuniyeti anketi sonuçla-
rına göre, Türkiye’deki 73 
Fiat bayisi arasında 11 hiz-
met noktasının tamamında 
Türkiye ortalamasının üzerin-
de başarı sağlarken, Adana 
şubesiyle de liderliği elde etti. 
Bağımsız bir kuruluş tarafın-
dan, ülke genelindeki tüm 
Fiat servisleri arasında yapı-
lan ankette, Birmot Adana 

Türkiye birincisi, Birmot 
Samsun Türkiye dördüncü-
sü, Birmot İstinye Türkiye 
beşincisi, Birmot Ankara ise 
Türkiye yedincisi oldu. 

Birmot Genel Müdür 
Yardımcısı Uğur Sakarya, 
müşteri odaklı hizmet anlayı-
şını daima ön planda tuttukla-
rını, anket sonuç-larının 
Birmot’un bu alandaki başarı-
sının kanıtı olduğunu söyledi. 

ENERJİ OTOMOTİV

Program kapsamında petrol 
ve gaz alanlarında toplam 312 
saat teorik, 400 saat uygula-
malı kurs verilen 75 kursiyer, 
Tüpraş’ta operatör olarak işe 
yerleştirildi. 

Tüpraş tesislerindeki konfe-
rans salonunda gerçekleştirilen 
törende konuşan Kocaeli Valisi 
Ercan Topaca, kursa katılarak 
sertifika alan kursiyerlerin bun-
dan sonra daha çok çalışması 
gerektiğini belirtti. 

Tüpraş İzmit Rafineri Müdürü 
Mesut İlter ise 2010 yılından 
itibaren uygulanan programın 
hem Türkiye’nin problemi olan 
işsizlik sorununa karşı önlem 
olduğunu hem de sanayi kuru-
luşlarının ihtiyacı olan nitelikli iş 

Tüpraş’a Yeni İş Gücü
Çalışma ve İş Kurumu ile Tüpraş işbirliğinde 
hayata geçirilen “İstihdam Garantili İş Gücü 
Yetiştirme Programı” sertifika programı 
kapsamında 75 kursiyere sertifikaları verildi.

gücünü sanayi kuruluşlarına 
kazandırdığını söyledi. İlter 
sözlerine şöyle devam etti: 
“2010 yılında gerçekleştirdiği-
miz kursta, 75 arkadaşımız 
Tüpraş ailesine katıldı. Bugün 
bu arkadaşlarımız değişik üre-
tim birimlerinde başarıyla çalış-
maktadırlar. Yaptığımız ölçme 
ve değerlendirmelerde, yüksek 
başarı oranlarına ulaşılan prog-
ramın rafinerimizin nitelikli iş 
gücü kaynağını ne kadar arttır-
dığı açıkça ortadadır.”

Fuel Oil Dönüşüm Ünitesi pro-
jesini 2014 yılında devreye 
almayı planladıklarına işaret 
eden İlter, bu projede üretim 
birimlerinde çalışacak nitelikli iş 
gücüne de ihtiyaçları olduğunu 
dile getirdi.

Ford Otosan’ın Yıldızları 
Ödüllendirildi
Ford Otosan, başarılarının mimarı olarak 
gördüğü çalışanlarını ödüllendirdi. 

Vehbi Koç Vakfı Ford Otosan 
Kültür ve Yaşam Merkezi’nde 
gerçekleştirilen ödül törenine 
Ford Otosan ve Türk Metal 
Sendikası yöneticileri ile ödül 
almaya hak kazanan “Ford 
Otosan’ın Yıldızları” katıldı.  
1 Aralık 2010 - 30 Kasım 
2011 tarihleri arasını kapsayan 
dönem için yapılan inceleme-
lerde kriterleri karşılayan mavi 
yakalı Ford Otosan çalışanları-
na, Türk Metal Sendikası’nın 
Didim Resort Oteli’nde aileleri 
ile birlikte, “herşey dahil” bir 
hafta tatil hediye edildi. Ödül 
töreninde bir konuşma yapan 
Ford Otosan Genel Müdürü 
Haydar Yenigün, Ford 
Otosan’ın başarısının arkasın-

da çalışanlarının kaliteli ve titiz 
emeklerinin olduğunu belirte-
rek, “2011 yılında hep birlikte 
çok çalıştık, değerli emekleri-
niz sayesinde yine başarılı bir 
performans gösterdik. 
2011’de; 17 yeni teknoloji,  
8 motor seçeneği ve 7 yeni 
modelimizi pazara sunarak 
ticari, binek ve kamyon pazar-
larında yeni rekorlar kırdık. 
Yeniköy fabrikamızın temelini 
attık. “New York Fatihi” 
Transit Connect’in dünyadaki 
en büyük pazarı olan Kuzey 
Amerika’ya 100 bininci ihraca-
tını gerçekleştirdik. Ford 
Otosan’a verdiğiniz değerli 
emekleriniz için hepinize çok 
teşekkür ediyorum” dedi. 
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2010 ve 2011 yıllarında rekor oranda büyüyen Türkiye, 
özel sektör kaynaklı büyüme modeliyle yoluna devam 

ediyor. Kalkınma Bakanı Cevdet Yılmaz gelecek dönemde 
de özel sektöre önemli görevler düştüğünü belirtiyor. 

Kalkınma Bakanı  
Cevdet Yılmaz

“BÜYÜME 
MODELİMİZİN  

İTİCİ GÜCÜ  
ÖZEL SEKTÖR”

Türkiye 2011 yılında yüksek büyüme 
rakamlarına ulaştı, istihdamını en çok 
artıran ülke oldu. Türkiye’nin bu perfor-
mansa erişmesinde katkı sağlayan nok-
taları neler olarak değerlendiriyorsunuz?
Ülkemizin bugünkü başarılı performansını 
değerlendirirken son 10 yıllık döneme değin-
mekte yarar görüyorum. Bu dönemde karar-
lılıkla uygulanan makroekonomik politikalar 
ve yapısal reformlarla ekonomimiz güçlendiri-
lerek dış şoklara karşı kırılganlığı azaltılmıştır. 
Ekonomide sağlanan güven ve istikrar ortamı 
da gerçekleştirilen yapısal dönüşüm hamlesi-
ne önemli katkılar sağlamıştır. Geleceğe dair 
belirsizliklerin azaldığı bu ortamda ekonomi-
nin tüm aktörleri daha uzun vadeli bir bakış 
açısıyla geleceğe bakabilme ve karar alabil-
me imkânına kavuşmuştur. 

Bu dönemdeki kazanımlardan en önemli-
lerini; yüksek büyüme oranlarına ulaşırken 
aynı zamanda enflasyonun hızla düşürüle-
rek tek haneli rakamlara indirilmesi, işsizlik 
oranının küresel krize rağmen aşağı çekil-
mesi, kamu borç stoku ile merkezi yönetim 

bütçe açığının milli gelire oranlarının düşü-
rülmesi, bankacılık sektörünün güçlü ser-
maye yapısını koruması, ekonominin gide-
rek normalleşmesine paralel olarak reel faiz 
oranlarının düşmesi sayesinde özel sektör 
yatırımlarının artması ve böylece özel sektör 
kaynaklı bir büyüme modelinin gerçekleşti-
rilmesi şeklinde sıralayabiliriz.

Sağlam makroekonomik temellere kavuş-
muş bir yapıdaki Türkiye ekonomisi, güçlü bir 
orta vadeli programla belirsizliklerin azaltılma-
sı, sermaye girişinin devam etmesi, faiz oran-
larının düşük seviyelerde kalması ve kredi 
genişlemesi sonucunda 2010 ve 2011 yılla-
rında yüksek bir büyüme performansı yakala-
mıştır. Bu süreçte küresel krize karşı tüm 
politika araçları orta vadeli bir perspektifle 
zamanında ve kararlı bir biçimde kullanılmış, 
belirsizlikler kısa sürede ortadan kaldırılarak 
ekonominin hızlı bir şekilde canlanmasına 
katkı sağlanmıştır. 2010 yılındaki yüzde 9,2 
ve 2011 yılındaki yüzde 8,5 oranındaki büyü-
me hızlarıyla Türkiye OECD üyesi ülkeler ara-
sında en yüksek büyümeyi gerçekleştirmiştir. 
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2011 yılında GSYH içinde, yüzde 9,2 ora-
nında büyüyen sanayi sektörü oldukça etkili 
olmuş, imalat sanayii ise yüzde 9,4 oranın-
da büyüme kaydetmiştir. Büyüme hizmetler 
sektöründe yüzde 9, tarım sektöründe 
yüzde 5,3 oranında gerçekleşmiştir. Bu 
oranlar hizmetler sektöründe 2004 yılından 
beri, tarım sektöründe ise 2005 yılından bu 
yana gerçekleşen en yüksek büyüme oran-
larıdır. 2010 yılından sonra 2011 yılında da 
büyümenin temel kaynağı yurtiçi talep (özel 
tüketim ve yatırım) olmuştur. 

2011 yılında büyümedeki olumlu gelişme-
ler, işgücü piyasalarına da yansımıştır. 
İstihdam edilenlerin sayısı 2011 yılında bir 
önceki yıla göre 1 milyon 516 bin kişi arta-
rak 24 milyon 110 bin kişiye ulaşmıştır. Aynı 
dönemler itibarıyla işsiz sayısı 431 bin kişi 
azalarak 2 milyon 615 bin kişiye gerilemiştir. 
Böylece işsizlik oranı 2.1 puan azalarak 
yüzde 9,8 seviyesinde gerçekleşmiştir. 
2011 yılında işgücüne katılma oranı, bir 
önceki yıla göre 1.1 puanlık artışla yüzde 
49,9 olarak gerçekleşmiştir. Bu oran erkek-
lerde bir önceki yıla göre 0.9 puanlık artışla 
yüzde 71,7, kadınlarda ise 1.2 puanlık artış-
la yüzde 28,8 olmuştur. Bu kapsamda, 
işgücüne katılım oranı artarken işsizlik oranı-
nın düşmesi memnuniyet vericidir.

Bu performansın yakalanmasında özel 
sektör nasıl katkı sağladı?
2003-2011 dönemi boyunca sağlanan mali 
disiplin sayesinde kamunun özel sektörün 
kullanabileceği kaynaklar üzerinde geçmişte 
olduğu gibi aşırı talep yaratmasının önüne 
geçilmiştir. Diğer bir ifadeyle, kamunun kay-

Planı’nda geleneksel sektörlerde katma 
değeri yüksek ürün ve faaliyetlere ağırlık 
verilerek uluslararası rekabete uyum sağla-
yacak yapıya dönüşümün desteklenmesi, 
orta ve yüksek teknoloji seviyesindeki oto-
motiv, beyaz eşya, makine, elektronik sek-
törlerinde ise Türkiye’nin önemli üretim mer-
kezlerinden biri olması öngörülmüştür.

Bu açıdan değerlendirdiğimizde, özel 
sektörün 2000’li yıllarda önemli başarılar 
gösterdiği ve özellikle gıda, mobilya, giyim, 
televizyon, beyaz eşya gibi ürünlerde ulusal 
markalar yaratıldığı görülmektedir. Hatta 
bazı ürünlerde bu ulusal markalar uluslara-
rası markalara dönüşmüş ve uluslararası 
ticaret kanallarında etkin hale gelinmiştir. 

Bu başarıda şüphesiz otomotiv, beyaz 
eşya ve savunma sanayine dönük öncü giri-
şimleri ile Koç Topluluğu şirketlerinin katkısı-
nın olduğu görülmektedir. Örneğin, beyaz 
eşya sektöründe yenilikçi ve ulusal pazarın 
lideri konumunda olan Koç Topluluğu firma-
larının faaliyetleri Ar-Ge ve inovasyon altya-
pımıza ciddi katkılar sağlamıştır. Türk oto-
motiv sektörünün öncülerinden olan Ford 
Otosan, 2011 yılında ihracat açısından sek-
törde lider konumundadır ve çevreye duyarlı 
üretim tesisleri ile dikkat çekmektedir. 

İmalat sanayimizin yapısına baktığımızda 
düşük teknoloji sektörlerinden orta teknoloji 
sektörlerine doğru bir dönüşümün gerçek-
leşmekte olduğunu görüyoruz. Ancak, AB 
ülkeleri ile karşılaştırıldığında, yüksek ve 
orta-üstü teknoloji sektörlerimizin ihracat 
içindeki payı hala düşük kalmaktadır. Bu 
kapsamda, planda öngörülen dönüşümün 
sağlanması yolunda özel sektör firmalarımı-
za önemli görevler düşmektedir. 
Firmalarımız üretkenliğin, yeniliğin, Ar-Ge 
faaliyetlerinin, iyi yönetişimin ve yatırımların 
artırılmasına önem vermelidir. Yüksek katma 
değerli ürünlerle kârlılıklarını artırmalı, piya-
sada daha istikrarlı ve daha kalıcı olmalıdır. 
Bu amaçla, firmalarımız orta-uzun vadeli 
düşünmeli, rekabet stratejilerini düşük fiya-
tın yanında ürün farklılaştırma ve yenilik 
yaratma üzerine kurmalıdır. 

Özel sektör kadar kamu yatırımları da 
ülke kalkınması için çok önemli. Şu 
anda gündeminizde olan projeler hak-
kında bilgi verir misiniz?
Hükümetimiz, kamu ve özel sektörü bütüncül 
bir bakış açısıyla ele almaktadır. Bu çerçeve-
de, kamu ve özel sektör yatırımları birbirlerini 
tamamlayacak alanlara yönlendirilmeye çalışıl-
maktadır. Kamu yatırımları, özel sektör tarafın-
dan gerçekleştirilemeyecek alanlarda yoğun-

nak kullanımında özel sektörü dışlayıcı bas-
kınlığı azaltılmış, böylece büyümenin loko-
motifi olarak özel sektörün ön plana çıkması 
sağlanmıştır. Nitekim özel sektör 2011 yılın-
daki büyüme performansının elde edilme-
sinde önemli rol oynamıştır.

2011 yılında, bir önceki yıla göre yüzde 
22,8 oranında artan özel sektör sabit ser-
maye yatırımlarının büyümeye katkısı 4.5 
puan olmuştur. Bu kapsamda, özel sektör 
sabit sermaye yatırımlarının GSYH içinde 
2010 yılında yüzde 15 olan payı, 2011 yılın-
da yüzde 18,1’e yükselmiştir. 2011 yılında 
özel sektör makine-teçhizat yatırımları 
yüzde 25,8, inşaat yatırımları yüzde 16,4 
oranında artmıştır. 

Bu çerçevede Koç Topluluğu şirketleri-
nin ülke ekonomisine olan katkıları 
hakkında ne düşünüyorsunuz?
Daha önce de belirttiğim gibi büyüme 
modelimizin itici gücü özel sektörümüzdür. 
Bu kapsamda, Dokuzuncu Kalkınma 

Yakalanan başarıda şüphesiz 
otomotiv, beyaz eşya ve 

savunma sanayine dönük 
öncü girişimleri ile  

Koç Topluluğu şirketlerinin 
katkısının olduğu 

görülmektedir. 
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laştırılırken, Kamu-Özel İşbirliği yöntemleriyle, 
özel sektörün etkin yönetim ve finansal 
imkânlarından azami ölçüde yararlanmak 
üzere çabalar sürdürülmektedir. 

Kamu yatırımları son küresel krizde oldu-
ğu gibi büyümeye olumlu etkisi, gerek 
yapım gerekse işletme aşamasında istihdam 
oluşturma kapasitesi, özel sektörün geliş-
mesi için ihtiyaç duyulan altyapının ve iş 
ortamını hazırlaması, bölgesel kalkınmanın 
sağlanması, vatandaşlarımızın yaşam kalite-
sinin artırılması, insan kaynaklarımızın geliş-
tirilmesi, kamu hizmetlerinin etkinliğinin ve 
bu hizmetlere erişimin artırılması açısından 
büyük önem arz etmektedir.

Konjonktürel olarak değişiklik göstermek-
le beraber ülkemizde toplam sabit sermaye 
yatırımlarının GSYH içindeki payı genel ola-
rak yüzde 20’ler civarında seyretmektedir. 
Toplam sabit sermaye yatırımlarının yaklaşık 
yüzde 80’i özel kesim, kalan yüzde 20’si ise 
kamu tarafından gerçekleştirilmektedir. 
Kamu sermaye yatırımlarında öncelikli sek-
törler veya alanları ulaştırma, sulama, eğitim 
ve sağlık gibi ekonomik ve sosyal altyapı 
alanları şeklinde sıralayabiliriz. 

2012 yılında, sektörel ve bölgesel öncelik-
lerin yanı sıra devam eden projelerden yıl 
içinde tamamlanarak ekonomiye kazandırıla-
bilecek projelere, uygulamasında önemli fiziki 
gerçekleşme sağlanmış projelere, başlatılmış 
bulunan diğer projelerle bağlantılı veya eş 
zamanlı olarak yürütülmesi ve tamamlanması 
gereken projelere, mevcut sermaye stoku-
nun daha etkin kullanılmasına ve korunması-
na yönelik idame-yenileme, bakım-onarım, 
rehabilitasyon ve modernizasyon türü yatırım 
projelerine, afet risklerinin azaltılması ve afet-
lerin önlenmesi ile afet hasarlarının telafisine 
yönelik projelere, AB’ye üyelik yönünde orta-
ya konulan politika ve önceliklerin hayata 
geçirilmesi için sürdürülen çalışmaların 
gerektirdiği projelere, e-Dönüşüm Türkiye 
Projesi ve Bilgi Toplumu Stratejisi ile uyumlu 
projelere ağırlık vermekteyiz.

Türkiye’deki en önemli sorunlardan bir 
tanesi gelir dağılımındaki dengesizlikti. 
Bu dengesizliğin giderildiğini düşünü-
yor musunuz? Bu kapsamda alınan yol 
hakkında neler düşünüyorsunuz?
Gelir eşitsizliği ülkemizin temel sorun alanla-
rından biridir. Ülkelerin gelir eşitsizliği bakı-
mından kıyaslanmalarında sıkça kullanılan 
bir gösterge olan Gini katsayılarına bakıldı-
ğında ülkemizin halen OECD ortalamasının 
üzerinde olduğu görülmektedir. Ancak, Gini 
katsayısındaki değişim değerlendirildiğinde 

son 30 yılda birçok OECD ülkesinde zengin 
ve fakir arasındaki gelir farkı giderek artar-
ken ülkemizde bu farkın azalması dikkat 
çekici ve sevindirici bir gelişmedir. 

Gelir dağılımı, ekonomide değişik süreç 
ve mekanizmalar çerçevesinde oluşmakta-
dır. Devlet bu sürecin bir bölümüne doğru-
dan müdahil değilken, bir bölümüne vergi 
ve transfer politikaları ile doğrudan etki 
edebilmektedir. Gelir dağılımının çok boyut-
lu bir yapısal sorun alanı olması nedeniyle, 
gelir eşitsizliğini azaltmaya yönelik politika-
lar, geniş bir bakış açısını ve çok yönlü 
uygulama araçlarının kullanılmasını gerektir-
mektedir. Ülkemizde de gelir eşitsizliğinin 
azaltılmasına yönelik olarak bütüncül bir 
yaklaşım benimsenmiştir. Makroekonomik 
politikalar, sektörel politikaların sosyal yan-
sımaları ve doğrudan yardımlar söz konusu 
mücadelenin üç ana unsuru olarak işlev 
görmektedir. Bu kapsamda politika çerçe-

vemizi, makroekonomik istikrarın sağlan-
ması, büyümenin canlandırılması, yatırım 
ortamının iyileştirilmesi, bütçe harcamaların-
da ve gelirlerde sosyal boyutu dikkate alan 
önceliklendirmeler, sosyal güvenlik alanına 
yönelik yapısal reformlar, eğitim ve sağlık 
gibi sektörel politikalar ile sosyal transferler-
de düşük gelir gruplarına yönelik ayrıcalıklar 
şeklinde özetleyebiliriz.

Uygulanan politikalar neticesinde ülke-
mizde en alt yüzde 20’lik dilimin toplam 
gelirden aldığı pay 2006 yılında yüzde 5,1 
seviyesinde iken, 2010 yılında yüzde 5,8’e 
yükselmiştir. İkinci ve üçüncü yüzde 20’lik 
dilimlerin de toplam gelirden aldıkları pay 
artarken en üst yüzde 20’lik dilimin aldığı 
pay azalmıştır. Bu gelişmelere paralel olarak 
Gini katsayısı 2006 yılında 0,43 iken, 2010 
yılında 0,40 seviyesine gerilemiştir. 

OECD ortalamasında en zengin yüzde 
10’luk dilimin toplam geliri, en yoksul yüzde 
10’luk dilimin gelirinin yaklaşık dokuz katıdır. 
Ülkeden ülkeye önemli farklılıklar gösteren 
söz konusu oran İskandinav ve Kıta Avrupa 
ülkelerinde genellikle daha düşükken, İtalya, 
Japonya, Kore ve İngiltere’de 10 kata, İsrail 
ve Türkiye’de 14 kata, Meksika ve Şili’de ise 
27 kata ulaşmaktadır. Bu kapsamda, gelir 
eşitsizliğini azaltmaya yönelik politikaları 
kararlılıkla sürdüreceğimizi belirtmek isterim. 

Dünya ekonomik ve siyasi karmaşalarla 
yoğun bir gündem yaşıyor. Sizce 
Türkiye bu yoğun gündem arasında 
kendini nasıl koruyor?
Yaşadığımız çağ, hızlı değişimlerin çağıdır. 
Dünyamızda yaşanan bu değişimin ve 
gelişmelerin hızına ayak uydurarak gerekli 
adımları zamanında atabilmek, bugün karar 
vericilerin önündeki en önemli görevdir. 
Türkiye coğrafi açıdan hem fırsatların hem 
de risklerin yoğun etkileşim içinde bulundu-
ğu Afro-Avrasya bölgesinin merkezinde 
bulunmaktadır. Bu bölge içerdiği ekonomik, 
sosyal ve kültürel zenginlikler nedeniyle tüm 
dünya için son derece olumlu bir potansiyel 
arz etmektedir. Ancak, bu bölge aynı 
zamanda gerek konvansiyonel ihtilaflar, 
gerek Soğuk Savaş sonrası dönemde gide-
rek artış gösteren asimetrik tehditler açısın-
dan dünya güvenliği için ciddi bir risk unsu-
ru da taşımaktadır. Bu ortamda, riskleri fır-
satlara dönüştürmek ve küreselleşmenin 
faydalarından azami ölçüde istifade etmek 
temel amacımızdır.

Türkiye bu anlayışla, değişimlerin en yoğun 
şekilde hissedildiği bölgesindeki gelişmeleri 
olumlu bir mecrada ilerletebilmek amacıyla 
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Söz konusu Daire Başkanlığı, ülkelerle ger-
çekleştirdiğimiz tecrübe paylaşım çalışmaları-
nı program ve proje bazında yürütmek üzere 
kurulmuştur. Bu çerçevede, 2010-2012 yılları 
arasında başta Afganistan, Tunus, Azerbaycan 
ve Libya olmak üzere birçok ülkeyle çeşitli 
işbirliği faaliyetleri sürdürülmüş, çeşitli konu-
larda eğitim verilmiştir. Halen sürdürülmekte 
olan bu faaliyetlere örnek olarak, makroeko-
nomi, bölgesel kalkınma, bölgelerarası işbirli-
ği, yerli ve uluslararası yatırımların teşviki, 
yerel demokrasi ve yerinden yönetim konula-
rında çeşitli işbirliği programlarını, büyük çaplı 
altyapı projelerinin değerlendirilmesi, uygulan-
ması ve izlenmesi konularında (proje döngü-
sü) eğitimlerini ve ekonomik modelleme 
konusunda eğitimleri sayabiliriz.  

Bu ülkelere ilaveten, başta Afrika ülkeleri 
olmak üzere (Cezayir, Somali, Namibya, 
Sudan, Moritanya, Yemen) birçok ülkeden 
(Kırgızistan, Pakistan, Ukrayna, Bosna 
Hersek, Kosova, Romanya vb.) tecrübe 
paylaşımı konusunda işbirliği talepleri gel-
mektedir. Söz konusu taleplerin öncelikleri-
miz ve kurumsal kapasitemiz çerçevesinde 
değerlendirilmesi ve önümüzdeki dönemde 
yeni işbirliği çalışmaları başlatılması öngörül-
mektedir.

S&P’nin, Türkiye’nin kredi notunu pozi-
tiften durağana çevirmesi şu anda gün-
demi en çok meşgul eden konu başlık-
larından birisi. Siz Türkiye’nin ekonomik 
performansını nasıl değerlendiriyorsu-
nuz? Ve S&P’nin bu kararı hakkında ne 
düşünüyorsunuz?
Ekonomik performans ve siyasi istikrar 
yanında 2008 yılı küresel finans krizinde de 
teyit edilmiş olan finans sisteminin yapısal 
güçlülüğü ile sıkı maliye politikası, Türkiye’yi 
borç ve bankacılık krizleriyle boğuşmakta 
olan birçok ülkeye göre ön plana çıkarmak-
tadır. Bu konjonktürde, Türkiye’nin kredi 
notunun S&P tarafından pozitiften durağana 
çevrilmesi, kredi derecelendirme kuruluşları-
nın diğer ülkelere göstermiş olduğu sabrı ve 
inisiyatifi Türkiye’ye göstermediği algısı oluş-
turmaktadır. Bu durum, önceki kriz dene-
yimlerinde ortaya çıkan bu kuruluşların 
uygulama ve değerlendirmelerine şüphe ile 
bakılması gerektiği görüşüne paralel bir 
gelişmedir. Kredi derecelendirme kuruluşla-
rının kendi kredibiliteleri birçok ülkede tartış-
ma konusu olmaktadır. Şunu da vurgula-
makta fayda görüyorum. Esas olan yatırım-
cıların algısı ve fiili davranışlarıdır. Bugün 
ülkemiz güven veren yapısı ile uluslararası 
yatırımcılar için cazibesini korumaktadır. 

dinamik ve vizyoner bir politika izlemektedir. 
Bu yaklaşım ve politikaların neticesinde 
Türkiye, bugün giderek artan imkân ve 
yetenekleriyle bölgesinde genişleyen bir 
barış ve refah çemberi kurmayı hedefleyen, 
refahın, kalkınmanın ve istikrarın önünü 
açmaya dönük ciddi çabalar harcayan, 
öncü bir ülke haline gelmiştir. 

Türkiye yakın çevresine yönelik olarak 
geliştirdiği bu anlayış ve yaklaşımı küresel 
ölçeğe de taşımaktadır. Bu çerçevede 
Türkiye, AB’ye üyelik yolunda kararlılığını 
korumakta, Transatlantik ilişkiler çerçeve-
sinde hem ABD hem de Avrupa ülkeleriyle 
ilişkilerini kuvvetlendirmektedir. Öte yandan, 
her biriyle yakın ilişkileri, ayrıca tarihi ve  
kültürel bağlarının bulunduğu Balkanlar, 
Ortadoğu ve Kuzey Afrika, Kafkasya ve 
Orta Asya ülkeleriyle ilişkilerini daha da 
geliştirmektedir. Ayrıca, küreselleşmenin 
etkisiyle mesafelerin giderek önemsizleştiği 
dünyamızda Sahra-altı Afrika, Latin Amerika 
ve Asya-Pasifik bölgelerine yönelik açılımlarını 
derinleştirmekte ve birçok yükselen güce ev 
sahipliği yapan bu bölgelerle somut işbirliğine 
dayalı yakın ilişkiler geliştirmektedir. 

Türkiye, ikili düzeyde siyasi diyaloğu arttır-
manın yanı sıra, ekonomik ve ticari alanda 
yeni işbirliği imkânlarını araştırmakta, geliş-
mekte olan ülkelere dış yardımlarını artır-
makta, enerji alanında önemli bir merkez ve 
geçiş güzergâhı haline gelirken küresel 
yönetişim arayışlarına yeni bir soluk getiren 
G–20 gibi zeminlerde faal çalışmalarda 
bulunmaktadır.  Kısacası ülkemiz, küresel 
refah, barış ve istikrara yönelik tüm çabalar-
da aktif rol oynamaktadır. 

Küresel ekonomideki gelişmelere dönecek 
olursak, 2008 yılında başlayan küresel finan-
sal krizin etkilerinin hala sürdüğünü görmek-
teyiz. Krizin etkilerinin en ağır hissedildiği 
bölge, yoğun ticari ve ekonomik ilişkilerimizin 
bulunduğu Avro Bölgesi olmuştur. Avrupa yıl-
lardır birikmiş olan ve son küresel finansal 
krizle beraber belirgin bir biçimde ortaya 
çıkan ağır sorunlarla karşı karşıyadır. 
Avrupa’nın geleceğine ilişkin belirsizlikler 
giderilmeden küresel ekonominin geleceğine 
ilişkin endişelerin azalması mümkün gözük-
memektedir. Bu olumsuz tabloya rağmen, 
yukarıda da belirttiğim üzere, ülkemiz sağlam 
makroekonomik temelleri ve kararlılıkla uygu-
ladığı program sayesinde başarılı bir perfor-
mans ortaya koymaktadır. 

2001 yılından bu yana makroekonomi-
de sağlanan iyileşmeler ve yapısal 
reformlar Türkiye’ye ciddi bir tecrübe 

Esas olan yatırımcıların algısı 
ve fiili davranışlarıdır. Bugün 
ülkemiz güven veren yapısı ile 
uluslararası yatırımcılar için 

cazibesini korumaktadır.

REKOR BÜYÜME
Türkiye 2010 ve 2011 

yıllarında OECD üyesi 
ülkeler arasında en yüksek 
büyümeyi gerçekleştirdi. 

% 9,2
2010 YILI BÜYÜME ORANI

% 8,5
2011 YILI BÜYÜME ORANI

% 9,2
2011 YILI SANAYI SEKTÖRÜ  

BÜYÜME ORANI 

% 9,4
2011 YILI IMALAT SANAYII  

BÜYÜME ORANI

% 9
2011 YILI HIZMETLER SEKTÖRÜ 

BÜYÜME ORANI

% 5,3
2011 YILI TARIM SEKTÖRÜ  

BÜYÜME ORANI 

birikimi sağladı. Kalkınma Bakanlığı’nın 
bu tecrübeyi diğer ülkelerle paylaşmak 
üzere hazırladığı projeler nelerdir?
Özellikle 2000’li yıllarda gerçekleştirilen 
yapısal reformlar çerçevesinde Türkiye kal-
kınma alanında önemli bir tecrübe birikimi 
sağlamıştır. Söz konusu birikimin komşu ve 
çevre ülkeler başta olmak üzere diğer ülke-
lerle paylaşılmasını teminen, Bakanlığımız 
Dış Ekonomik İlişkiler Genel Müdürlüğü 
bünyesinde Uluslararası Program ve 
Projeler Dairesi Başkanlığı kurulmuştur.
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Yabancı yatırımlar Türkiye’nin kalkınma 
sürecinde en önemli konu başlıkların-
dan bir tanesi. Türkiye’nin yabancı yatı-
rımcı çekme konusunda başarılı oldu-
ğunu düşünüyor musunuz? Bu açıdan 
Türkiye potansiyelini kullanabiliyor mu?
1989 yılındaki serbestleşmeden sonra 
finansal piyasalarını uluslararası yatırımcılara 
açan ülkemizde yüksek büyüme sürecinde 
yetersiz yurtiçi tasarruflar karşısında dış 
tasarruflar önemli bir finansal kaynak olmuş-
lardır. Ancak bu kaynağın sürdürülebilirliği 
ve kalitesi önem arz etmektedir. Sıcak para 
olarak tabir edilen veya kısa vadeli olan dış 
kaynak girişleri, hem kırılganlığı artırmakta 
hem de reel kurun değerlenmesine sebep 
olarak rekabet gücünü azaltmaktadır. 

Kısa vadeli yatırımlara göre daha güvenli 
olan doğrudan uluslararası yatırımlara bakıl-
dığında, telekomünikasyon alanında yapılan 
yatırımın öncülük ettiği 2001 yılı hariç tutul-
duğunda, 2005 yılından önce doğrudan 
yabancı yatırımların milli gelire oranı yüzde 
1’i aşmamıştır. Bu açıdan 2005 sonrası 
dönemde 110 milyar dolara yaklaşan doğ-
rudan yabancı yatırımlar önemli bir başarı 
olarak değerlendirilmelidir. 

Bilindiği üzere Gümrük Birliği’ne katılım 
nedeniyle ülkemiz doğrudan uluslararası 
yatırım çekme anlamında ciddi avantajlara 
sahipti. 1990’lı yıllarda ve 2000’lerin başın-
da ülkemizde yaşanan siyasi çalkantılar ve 
ekonomik belirsizliklere ilave olarak AB’nin 
genişlemesiyle bu fırsat değerlendirilemedi. 
İmalat sanayinde beklenen ciddi yabancı 
yatırımlar özellikle bu süreçte AB’ye tam 
üye olan Doğu Avrupa ülkelerine kaydı. 

Benzer ülkelere yönelen doğrudan yatı-
rımlarla karşılaştırıldığında Türkiye’nin bu 
alandaki potansiyelini tam olarak kullanabil-
diğini söyleyemeyiz. Genç eğitimli işgücü-
müz, AB ve Körfez ülkelerine olan yakınlığı-
mız, sanayi altyapımız göz önüne alındığın-
da mevcut uluslararası yatırımlar yeterli 
seviyede değildir. 

Tüm bu olumsuzluklara rağmen önümüz-
de doğrudan uluslararası yatırımları çekme 
konusunda önemli fırsatlar bulunmaktadır. 
Bilindiği gibi reel gıda fiyatları 2011 yılında 
son 20 yılın en yüksek seviyesine ulaşmıştır. 
Küresel ısınmanın da verdiği endişeyle gıda 
sanayi ve tarım sektörüne yönelecek yaban-
cı yatırımlar açısından ülkemizde oldukça 
uygun bir yatırım ortamı mevcuttur. Bu 
alandaki potansiyelimiz kullanılarak GAP, 
DAP, KOP ve DOKAP projeleriyle bu bölge-
lere çekilecek yatırımlar bölgesel kalkınmaya 
da katkı sağlayacaktır. 

Türkiye, bugün giderek artan 
imkân ve yetenekleriyle 

bölgesinde genişleyen bir 
barış ve refah çemberi 

kurmayı hedefleyen, refahın, 
kalkınmanın ve istikrarın 

önünü açmaya dönük ciddi 
çabalar harcayan, öncü bir 

ülke haline gelmiştir.

2012’nin ilk altı ayı geride kalmak üzere. 
Sizce Türkiye 2012 yılında nasıl bir per-
formans sergiledi? Yılsonu itibarıyla 
hedeflerde revizeler söz konusu mu?
2012-2014 dönemini kapsayan Orta Vadeli 
Programımızın (OVP) temel varsayımları, 
2012 yılında cari açığa karşı alınan önlemle-
rin etkilerinin ortaya çıkmaya başlayacağı, 
2011 yılındaki büyümenin yüksek baz etkisi 
meydana getireceği ve yurt dışındaki olum-
suz gelişmelerin Türkiye’yi sınırlı bir ölçüde 
etkileyebileceğiydi. Bu varsayımlar altında 
2012 yılında büyümenin ılımlı biçimde 
yavaşlayarak yüzde 4 oranında gerçekleşe-
ceğini tahmin etmiştik. 

2012 yılının ilk çeyreğine ilişkin açıklanan 
gösterge rakamları, bu öngörümüzü des-
tekler nitelikte gerçekleşmiştir. Ancak, ilk 
çeyrekteki yavaşlama sert bir biçimde değil, 

OVP tahminlerine paralel olarak ılımlı bir 
biçimde gerçekleşmiştir. Yine bu dönemde 
cari açığın ve dış ticaret açığının düşme eği-
limine girmesi ve döviz kurunun istikrarlı bir 
patikaya oturması, ekonominin lokomotifi 
konumundaki sanayi sektörüne yönelik risk-
leri azaltmıştır. Cari açığın finansmanında 
yılın ilk çeyreğinde, 2011 yılında da olduğu 
gibi herhangi bir sorunla karşılaşılmamış ve 
doğrudan uluslararası yatırımlar hız kazan-
mıştır. Ekim 2011 döneminden itibaren ılımlı 
biçimde gerilemekte olan imalat sanayi 
kapasite kullanım oranı ise Mart 2012 
döneminden itibaren tekrar yükselişe geç-
miştir. Yıllık kredi büyüme oranı da yurtiçi ve 
ithalat talebinde aşağı yönde baskı yarata-
cak ölçüde tedricen azalmaktadır. Diğer 
yandan, AB ülkelerindeki sorunlara yönelik 
olarak Avrupa Merkez Bankası ve IMF’nin 
attığı somut adımlar piyasalardaki belirsizliği 
azaltmıştır. Tüm bu gelişmeler sonucunda 
beklentilerin iyileşmesiyle başta IMF olmak 
üzere önemli uluslararası kuruluşlar nispe-
ten kötümser olan büyüme tahminlerini 
yukarı yönde revize etmişlerdir. 

Merkez Bankası’nın tahminine göre Mayıs 
ayında yıllık enflasyon tekrar tek basamaklı 
rakamlara düşecek ve daha ılımlı bir seyir 
izleyecektir. Bu nedenle para politikasının 
ekonomik faaliyetler üzerindeki etkilerinin 
2012 yılının ikinci yarısından itibaren ortaya 
çıkacağı ve diğer yandan da küresel ölçek-
teki endişelerin daha da hafifleyeceği tah-
min edilmektedir. Dolayısıyla, söz konusu 
ılımlı gidişatın yılın kalan kısmında da süre-
ceğini tahmin etmekteyiz.



55 yıldır yürürlükte olan Türk Ticaret 
Kanunu (TTK), 1 Temmuz’dan itibaren 
yerini yepyeni bir Kanun’a bırakıyor.  
Hem Türk şirketleri hem de Türkiye’yle 
doğrudan ya da dolaylı ticaret yapacak 
yabancı şirketler eski TTK’dan yenisine 
geçişin son ayında hazırlıklarını 
sürdürüyor. 

DOSYA

Yeni Türk Ticaret Kanunu 
TİCARETİN RUHUNU 
DEĞİŞTİRİYOR

Ünal Tekinalp’i başkan 
seçti. Tekinalp o dönem aynı 
zamanda İstanbul Üniversitesi’nde 
Özel Hukuk Bölüm Başkanlığını da yürütüyor-
du. Yani Tekinalp, ticaret hukuku ile doğrudan 
ilişkili bir kürsüden geliyor. 

Yeni Kanun’un oldukça uzun bir hazırlık 
süreci var. Aslında hazırlık aşamasının bu 
kadar uzun sürmesinin en önemli nedeni 
1956’dan bu yana uygulanagelen TTK’nın 
eksiklerinin de bir o kadar fazla olması.  
50 yılı aşkın zamandır yürürlükte olan 
bugünkü TTK çağın gereklerine ayak uydur-
makta epeyce zorlanmaya başlamıştı. 

Alınan tüm görüşler, geçmiş uygulamalar, 
içtihatlar ve modern iş yaşamının gereklilikleri 

da Türkiye Sanayici ve İş Adamları Derneği 
(TÜSİAD) ve Türkiye Odalar ve Borsalar 
Birliği (TOBB) de yer aldı.

Yeni TTK’nın hazırlanmasına 1999 yılında 
karar verildi. Adalet Bakanlığı önce üniversite-
lerdeki ticaret hukuku öğretim üyelerini, 
Yargıtay’ın işletmeler ve şirketler hukukunu 
inceleyen 11. ve 19. Dairelerin üye ve başkan-
larını, Sermaye Piyasası Kurulu (SPK), 
Bankacılık Düzenleme ve Denetleme Kurumu 
(BDDK), Barolar Birliği, Noterler Birliği ve 
Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) gibi 
meslek örgütleri temsilcilerini davet ederek 42 
kişilik bir komisyon oluşturdu. Ve bu Komisyon 
toplantıya İstanbul Üniversitesi Ticaret Hukuku 
Ana Bilim Dalı Başkanı sıfatıyla katılan Prof. Dr. 

Yeni Türk Ticaret Kanunu iş dünyasına dev-
rimsel nitelikte bir takım değişiklikler getiriyor. 
Yeni Türk Ticaret Kanunu Komisyon Başkanı 
Prof. Dr. Ünal Tekinalp’in, “Bu bir toz alma, 
rötuş yapma kanunu değil, aksine ticarette 
yeni bir konsept oluşturma; yeniden tanımla-
ma” sözleri de işte bu devrimsel değişiklikleri 
anlatmaya yetiyor. Üstelik 1535 maddelik 
yeni Türk Ticaret Kanunu sadece içerdiği 
hüküm ve düzenlemeler açısından değil, 
yapılış, hazırlanış şekli açısından da yepyeni 
bir anlayışın işaretlerini veriyor. Türkiye’de ilk 
kez bir kanun hazırlanırken ilgili tüm sivil top-
lum kuruluşlarının ve meslek örgütlerinin 
görüşleri alındı. Taslak maddeler toplam 16 
kurum ve kuruluşla tartışıldı. Bunların arasın-
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gözetilerek hazırlanan Yeni Türk Ticaret 
Kanunu Tasarısı geçtiğimiz yılın şubat ayında 
Türkiye Büyük Millet Meclisi tarafından kabul 
edildi. Yürürlük tarihi ise 1 Temmuz 2012 ola-
rak belirlendi. Şimdi sadece Türk iş dünyası 
değil, Türkiye’ye yatırım yapmayı planlayan, 

şube açmayı 
düşünen ya da Türk 

şirketleriyle ortaklık plan-
layan yabancı şirketler de 

temmuz ayına kadar yeni kanunun 
getirdiği değişime ayak uydurabilmek 

için hazırlıklarını tamamlamaya çalışıyor. 

KURUMSAL YÖNETİM İLKELERİ
Yeni Türk Ticaret Kanunu iş yaşamındaki 
pek çok alışkanlığı kökten değiştirecek nite-
likte. Ama en büyük getirisi “şeffaflık.” Yeni 
Kanun’a hakim olan temel ilke aslında halen 
borsada işlem gören şirketler için öngörülen 
kurallar bütünü olan Kurumsal Yönetişim. 
Ancak kurumsal yönetim anlayışının tüm 
işletmelere uygulanması gerekliliğinden hare-
ketle bu kanunun her satırı bir yatırımcıya 
güven verme ve sürdürülebilir gelişme sağla-

YENI TTK ILE 
GETIRILEN  
DIĞER SOMUT 
DEĞIŞIKLIKLER

Şirketlerin kuruluşu ve yeniden 
yapılanması kolaylaştırılıyor, 
ancak daha güvenceli hale 
getiriliyor. 

Limited ortaklıklar ve anonim 
ortaklıklar mantık olarak 
yaklaştırılıyor. 

Şirketler topluluğu tüm 
yönleriyle kanuni düzenlemeye 
kavuşturuluyor. 

Şirketin kuruluşu rasyonel, akıcı, 
şeffaf bir sisteme bağlanıyor. 

Sermayenin korunması, çok 
yönlü kurallarla güvence altına 
alınıyor. 

Yönetim yapısının ve üst düzey 
yönetimin örgütlenmesine ilişkin 
çeşitli alternatifler getiriliyor. 

Ortaklar ve yöneticiler, şirket 
kaynaklarını kullanamayacaklar. 

Birleşmeler ve bölünmeler başta 
olmak üzere yeniden 
yapılanmalar açıkça 
düzenleniyor. 



Kanun, borsada işlem görse de görmese de, 
tüm işletmelere muhasebe ve finansal rapor-
lama konularında, Uluslararası Finansal 
Raporlama Standartları (UFRS/UMS) ile tam 
uyumlu Türkiye Muhasebe Standartları 
Kurulu (TMSK) tarafından yayınlanmış 
Türkiye Finansal Raporlama Standartları’na 
(TFRS/TMS) uyma zorunluluğu getiriyor. 
Böylece farklı uygulamaların önüne geçilerek 
zaman ve maliyet tasarrufu sağlanacak ve 
muhasebe bilgi sistemlerinde dünya ile 
bütünleşme sağlanmış olacak. Söz konusu 
düzenleme 1 Ocak 2013 tarihinden itibaren 
geçerli olacak. Bunun yanı sıra özellikli bazı 
işlemlerin hukuka uygun olarak gerçekleştiril-
mesini güvence altına almak ve hem şirketin 
sermayesini hem de ilgililerin haklarını koru-
mak amacıyla anonim ve limited ortaklıkların 
tümünde işlem denetimi zorunluluğu söz 
konusu olacak. Şeffaflık ilkesinin hakkıyla 
uygulanabilmesi açısından şirketler, işlem 
denetiminin yanı sıra bağımsız denetim ve iç 
denetime tabi olacak. Anonim ve limited şir-
ketler ve şirketler topluluğu bağımsız denet-
çilerden tarafından Türkiye Denetim 
Standartları’na uygun olarak denetlenecek-
ler. Bu uygulamayla TTK’da ulaşılması iste-
nen hedef, rekabet gücünün artırılması ve 
evrenselleşme.   

Aynı amaçlarla ve şeffaflık ilkesi doğrultu-
sunda yönetim kurulunun yapısında da 
değişiklikler öngören TTK, bu kapsamda da 
bir diğer denetim mekanizması olan  
“iç denetim”i devreye sokuyor. Yönetim 
kurulunun devredilemez ve vazgeçilemez 
yetki ve görevleri içinde, kurumsal sistemin 
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DOSYA

ma kodeksi olarak düşünüldü. Yeni Kanun 
bu yönü ile Türk şirketlerinin kurumsallaşma-
sına ve rekabetçi olabilmesine destek sağla-
yacak zemini oluşturuyor. Kurumsal Yönetim 
ilkelerine ilişkin düzenlemelere yeni Kanun’un 
birçok maddesinde yer verilerek, kurumsal 
yönetim ilkelerinin şeffaflık, adillik, hesap 
verebilirlik ve sorumluluk kriterlerinin hayata 
geçirilmesi hedefleniyor. Her şirkete bir inter-
net sitesi oluşturma zorunluluğu ve sitenin 
bir bölümünde şirkete ait finansal bilgilere, 
alınan önemli kararlara, yönetim kurulu ve 
genel kurul toplantı tutanaklarına ve işletme 
ile ilişkili üçüncü taraflara verilecek diğer bil-
gilere yer verilecek olması, şeffaflık ilkesinin 
hayata geçirilmesine yönelik olarak uygulan-
ması zorunlu tutulan hükümlerden bazıları. 
Bir diğer önemli husus da mevcut Kanun’da 
var olan azınlık haklarının yeni Kanun’da 
güncel açılımlarla karşımıza çıkması ve azın-
lıkların, daha doğrusu tüm pay sahiplerinin 
daha fazla korunuyor olması. Örneğin azınlık-
ların, şirketin bir işlemine ilişkin olarak özel 
denetim isteme hakları, “kurumsal temsilcilik” 
yapısı ile örgütlenerek daha fazla söz sahibi 
olmaları yeni TTK ile mümkün kılınıyor. 
Böylece kurumsal yönetim; tüm parametre-
leriyle sisteme egemen olurken, şirketler, adil 
yönetilen, şeffaf, hesap verebilir ve sorumlu 
işletmelere dönüşüyor. 

ÜÇ BOYUTLU DENETİM

Bu ilkeleri güçlendiren bir diğer önemli para-
metre Uluslararası Finansal Raporlama 
Sistemi (UFRS) ve bağımsız denetim. Yeni 

YABANCI ŞIRKETLERIN 
ŞUBELERI
Yeni TTK yabancı şirketlerin Türkiye 
şubeleri açısından yeni bir düzenleme 
getiriyor. Getirilen düzenlemeye göre; 
yabancı şirketlerin Türkiye şube 
müdürleri, şubeye özgü finansal tabloları, 
şubesi oldukları şirketin dahil olduğu 
topluluğun yılsonu finansal tablo özet ve 
yıllık raporlarını tabi olduğu hukuka göre 
gerekli onayların alınmasından itibaren 
altı ay içinde Türkiye’de yayınlatmakla 
görevliler. Söz konusu hükmün kamuyu 
aydınlatma yükümlülüğü çerçevesinde 
getirildiği ve bu hükümle yabancı 
şirketlerin finansal açıdan tanıtılmasının 
amaçlandığı söylenebilir.

YENI TTK AVRUPA 
YATIRIM IKLIMINI 
KURMAYI AMAÇLIYOR
Prof. Dr. Ünal Tekinalp
Yeni Türk Ticaret Kanunu Tasarısı 
Komisyon Başkanı 

“Türkiye Avrupa Birliği ile tam üyelik 
için müzakereler yapan bir ülkedir.  
Bu müzakereler her ne kadar çok ağır 
gitse de tıpkı diğer düzenlemeler gibi yeni 
Türk Ticaret Kanunu’nun amacı Avrupa 
yatırım iklimini kurmaktır. Avrupa yatı-
rım iklimi Türkiye’de bir zihniyet deği-
şikliğini de birlikte getirmektedir. Gerçi 
yeni Türk Ticaret Kanunu’nun bundan 
evvel söylediğimiz özellikleri de Avrupa 
yatırım ikliminin parçalarıdır ve olmazsa 
olmaz unsurlarıdır. Ancak TTK bunu 
ayrıca önemli bir amaç olarak ortaya koy-
muştur ve bu sebeple ticaret şirketlerinin 
birleşmelerinde, bölünmelerinde ve tür 
değiştirmelerinde Avrupa yönergelerini 
Türk hukukuna getirmiştir.”



Şirketlerin yönetim kurullarına ilişkin 
getirilen yeni düzenlemenin mevcut 
yapıdan oldukça farklı olduğu söylenebilir. 
Söz konusu düzenlemede kurumsal yönetim 
ilkeleri dikkate alınmakla birlikte, 
profesyonel yönetimin amaçlandığı, 
şeffaflığı sağlamak amacıyla kurulun 
yapısında değişiklikler yapıldığı görülüyor. 
Yeni TTK’nın yönetim kurulu ile ilgili 
getirdiği düzenlemeler incelendiğinde; 
profesyonel yönetim kuruluna gönderme 
yapıldığı, şirketin yönetim fonksiyonunun 
daha da etkinleştirmek istendiği anlaşılıyor.

ABD ve Avrupa Birliği ülkelerinde 
yıllardır başarılı uygulamalarla gelişen 
profesyonel yönetici konseptinin, Yeni TTK 
ile Türkiye’de de yaygınlaşacağı bekleniyor. 
Yönetim kurulu organı, görünüşte bir organ 
olmaktan çıkarılarak işlevsel bir niteliğe 
kavuşturuluyor. Bu durum şirket hakkında 
alınacak kararların daha şeffaf olmasını 
sağlıyor. Zira, Yeni TTK’nın yönetim kurulu 
üyelerinin sorumluluğu konusunda getirdiği 
hukuki ve cezai sorumluluk, kurulun daha 
etkin ve dikkatli çalışmasını sağlayaması 
bekleniyor. 

Yeni TTK’nın getirdiği yenilikleri şu 
şekilde sıralayabiliriz; 

   Yönetim kurulunun en az üç üyeden 
oluşacağına ilişkin mevcut düzenleme yeni 
TTK’da terk ediliyor. Bu sayede tek kişi 
ortaklı anonim şirket düzenlemesine 
paralel olarak tek kişilik yönetim kurulu 
oluşumu mümkün kılınıyor. Özellikle küçük 
ölçekli anonim şirketlerin üç kişiden oluşan 
bir yönetim kuruluna ihtiyaç duymaması 
nedeniyle yönetiminin pratikte daha da 
kolaylaşacağı, bu esnek yapının ileride 
profesyonel şirketlerin kurulmasına önayak 
olacağı öngörülüyor. Ancak şu var ki, tek 
kişiden oluşan bir yönetim kurulunun, artık 

YÖNETIM KURULLARI FARKLILAŞIYOR

kurul niteliğinde olmadığı noktasında da 
eleştiriler mevcut. 

   Yönetim kurulu üyelerinin pay sahibi 
olma zorunluluğu yeni TTK ile kaldırılıyor 
ve bu sayede yönetim kurulu üyelerinin 
daha uzman ve profesyonel kişilerden 
oluşması imkanı tanınıyor. 

   Yönetim kurulu üyelerinin sadece 
gerçek kişi değil, tüzel kişi olması imkanı 
da getiriliyor. Buna göre, tüzel kişilerin 
belirleyecekleri bir temsilci ile şirket 
yönetim kurulunda söz sahibi olabilmesi 
imkanı getiriliyor. 

   İşlem kolaylığını sağlamak için, 
yönetim kurulu üyelerinden en az birinin 
Türkiye’de ikamet etmesi ve Türk 
vatandaşı olması zorunluluğu getiriliyor. 
Bu sayede üyelere ilişkin hukuki ve cezai 
sorumluluk hükümlerinin uygulanması 
konusunda kolaylık sağlanıyor. 

   Yeni TTK uyarınca; yönetim kurulu 
toplantılarını kolaylaştırmak amacıyla 
toplantıların elektronik ortamda 
yapılabilmesi imkânı getiriliyor. Bu sayede 
özellikle yabancı sermayeli şirketler 
bakımından yönetim kurulunun 
toplanması konusunda çıkan aksaklıklar 
giderilmiş oluyor. 

   Yeni TTK, ile yönetim kurulunun 
sorumluluğuna ilişkin olarak kusurun 
derecelendirilmesi bakımından yeni bir 
müteselsil sorumluluk anlayışı getiriliyor. 

   Ayrıca şirket yönetim kurulu üyelerinin 
en az dörtte birinin yüksek öğrenim görme 
zorunluluğu getirilerek yönetimin 
profesyonelleşmesi amaçlanıyor. Ancak bu 
kural tek üyeli yönetim kurullarında 
uygulanmayacak. 

BizdenHaberler  19

denetlenmesine de yer veriliyor. Yönetim 
kuruluna gözlem ve kontrol imkanı tanıma-
sıyla birlikte işletmenin sürdürülebilirliği açı-
sından iç kontrol sisteminin kurulması 
önemli değişikliklerden bir tanesi olarak kar-
şımıza çıkıyor. İç kontrol sistemini kurmakla, 
işletmenin faaliyetlerini verimli kılma, şirket 
varlıklarının korunması ve işlemlerin mevzu-
ata uygun gerçekleştirilmesi amaçlanıyor.

Öte yandan yeni TTK şirkette pay sahibi 
olmanın değerini de yükseltiyor. Pay sahipli-
ği haklarına eklenen, birleşmede şirketten 
çıkma hakkı, şarta bağlı sermaye artırımında 
önerilme hakkı, denetçi atanması, birleşme, 
bölünme ve tür değiştirmenin iptali veya bu 
işlemler açısından sorumluluk davası gibi 
yeni haklar, pay sahibinin konumunu olduk-
ça güçlendiriyor. Pay sahiplerinin bilgi alma 
hakkı ve genel kurula katılma hakkı ile birlik-
te genel kurulda temsil edilme hakkının kul-
lanılması daha yararlı ve dinamik bir hale 
dönüştürülüyor.

Tüm bu nedenlerle yeni Türk Ticaret 
Kanunu aslında Türk iş yaşamında büyük bir 
dönüşümün ilk ateşleyicisi ve modern ticaret 
anlayışının kurucu ve koruyucusu olarak 
görev yapacak. Yeni Kanun’la Türkiye’yi 
daha modern, daha şeffaf, daha kurumsal 
ama en önemlisi çok daha dinamik bir iş 
yaşamı bekliyor. 

INTERNET SITESI 
ZORUNLULUĞU
Yeni TTK, her sermaye şirketine internet 
sitesi oluşturma zorunluluğu getiriyor. Bu 
yeni düzenlemede amaç kamunun  
en iyi şekilde aydınlatılmasını sağlamak. 
Bu sayede kişiler, internet sitelerine gire-
rek şirketlerle ilgili bilgi, belge, rapor, 
tablo ve çağrılara kolaylıkla ulaşabilecek-
ler. İnternet sitesinde bulundurmakla 
yükümlü olduğu belgeleri bulundurma-
yan ya da yanlış bilgilere yer veren şirket 
hakkında kanuna aykırılığın ve Yönetim 
Kurulu’nun görevini yerine getirmemesi-
nin bütün cezai ve hukukî sonuçları doğu-
yor. Cezai yaptırımlar saklı tutuluyor. 
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BRIC EKONOMİLERİ 
ALTIN ÇAĞINI  

GERİDE Mİ BIRAKIYOR?
Dünya ekonomisine yön vereceği öngörülen 

BRIC ülkelerinin beklenenin altındaki 
performansları akıllara aynı soruyu getiriyor: 

BRIC efsanesi sona mı eriyor?

2001 yılının Kasım ayında Goldman Sachs 
baş ekonomisti Jim O’Neill ekonomi 
literatürüne girecek ve yıllarca tartışılacak 
bir kavram geliştirdi. G7 ülkelerine kıyasla 
daha sağlıklı bir büyüme gerçekleştireceğini 
öngördüğü Brezilya, Rusya, Hindistan ve 
Çin’in İngilizce isimlerinin baş harflerinden 
doğdu “BRIC” terimi. Ve o günden bu yana 
gelişmekte olan ülkelerin kısa tarifi gibi 
kullanılmaya başladı. O’Neill, her biri coğrafi 
olarak son derece geniş topraklara sahip 
olan bu dört ülkenin kaynaklarının oldukça 
zengin olduğunu ve dünya ekonomisinden 
aldıkları payın da giderek artacağını öne 
sürüyordu. Makalesinde bu nedenle dünya 
ekonomisine yön verilirken bu dört ülkeye 
daha fazla söz hakkı tanınması gerektiğini 
belirten ünlü ekonomist, özellikle Çin’in 
Dünya Ticaret Örgütü’ne üye olmasıyla 
birlikte yılda ortalama yüzde 7,5 büyüme 
sergileyeceğini ve 10 yıl içinde en az Alman-
ya kadar büyük bir ekonomi olacağını belir-
tiyordu. O’Neill’a göre Hindistan ve Brezilya 
ise İtalya’dan geri kalmayacaktı. 

O’Neill’in öngörüsü yakın zamana kadar 
doğrulanmış görünüyordu. Geçtiğimiz 10 
yıl içinde uluslararası yatırım fonları Brezilya, 
Hindistan, Çin ve Rusya’ya toplam 70 milyar 
dolar değerinde fon akıttı. Ülkelerin Stan-
dard & Poor’s 500 Endeksi’nde sermaye 
piyasaları getirileri dörde katlanırken, her bir 
ekonomi Amerika’dan yaklaşık dört kat daha 
hızlı büyüdü. 

Ancak BRIC ülkelerinin tamamı aynı perfor-
mansı sergileyemedi. Örneğin Brezilya yılda 
ortalama yüzde 2,6 gibi düşük bir büyüme 
performansı gösterdi. Her ne kadar gelişmiş 
ülkeler, (G7) 2000’li yılların ikinci yarısından 
sonra başlayan küresel finans krizinin de etki-

siyle, ortalama yüzde 1 ve yüzde 2 oranlarında 
büyüme yakalamakta bile zorlandıysa da 
Brezilya’nın performansı “dünya ekonomisinin 
yeni yapıtaşı olmak” için yeterli değildi. 

Rusya’nın ise ekonomik gücünün büyük 
bölümünü yüksek enerji fiyatlarından alıyor 
olması, pek çok kesimin ülke ekonomisinin 
güçlü temellere dayanmadığına inanması-
na neden oldu. Sürdürülebilir büyüme için 
gerekli yapısal unsurlar Rusya’da yoktu 
ve yalnızca enerjinin “gazı” ile şişirilmiş bir 
balon olarak görülüyordu Rusya. 

Hindistan’a gelince; BRIC kavramını ortaya 
koyan Jim O’Neill’ın bile 10 yıl sonra “Hin-
distan BRIC ülkeleri arasında en büyük hayal 
kırıklığı” demesi ülkenin bu dörtlü arasındaki 
yerini iyiden iyiye tartışılır hale getirdi. Ülkeye 
yapılan doğrudan yabancı yatırım oranının 
oldukça düşük olduğunu belirten O’Neill dün-
yadaki toplam doğrudan yabancı yatırımdan 
aldığı pay 2011 yılının ilk altı ayında 20 milyar 
dolarda kalan Hindistan için “yönetim ve 
yolsuzluk anlamında en az Rusya kadar kötü, 
teknoloji kullanımı açısından ise Rusya’dan 
bile kötü durumda” diyor.   

BRIC terimini ortaya koyan Goldman 
Sachs’ın güncel raporları BRIC için altın 
çağın sona erdiğini söylüyor. Zira EPFR 
Global Data verilerine göre, BRIC ekonomi-
leri geçtiğimiz yıl 15 milyar dolarlık yabancı 
fonun çıkışına tanık oldu. BRIC ülkelerinin 
sermaye piyasa performanslarını ölçen 
MSCI BRIC Endeksi aynı dönemde yüzde 
24 değer kaybetti. Goldman Sachs’ın 2050 
yılında ABD ve Japonya’yı yakalayacağını 
iddia ettiği 2001 yılından bu yana en büyük 
düşüşü yaşayan BRIC ekonomileri için 
durumun iyileşmesinden ziyade daha kötüye 
gitmesi bekleniyor. 
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44. sıraya yerleşmesi bu argümanları haklı 
çıkaran verilerden biri oldu. Rusya sıralama-
da 63’üncüydü.   

Son zamanlarda BRIC ülkelerini yükselen 
değerler olarak görmekten vazgeçenlerin 
sayısı da azımsanmayacak kadar çok. Ko-
lombiya, Endonezya, Vietnam, Mısır, Türkiye 
ve Güney Afrika’nın gelişiminden yola çıkarak 
üretilmiş CIVETS terimi de alternatif arayışla-
rına bir örnek. Ancak asıl tartışılması gereken 
bambaşka bir sorun olabilir. Gösterdiği 
ekonomik performansa bağlı olarak adının 
baş harfini bir grubun içine dahil etmek pek 
çok ülke için mümkün. Ancak halen dünya 
ekonomisine yön vermeye devam eden geliş-
miş ülkelerin güç kaybı, diğerlerinin yükselişini 
olduğundan büyük gösteriyor olabilir. Bu da 
ekonomik açıdan “balon” oluşumu anlamına 
geliyor ki BRIC ülkelerinde bugün bile bu 
balonların oluştuğu gözlemleniyor. 

Örneğin bu dört ülkenin hepsi için, yolsuz-
luk ciddi bir sorun. Başta Çin olmak üzere, 
hepsinin emlak balonlarının gün geçtikçe 
daha çok şiştiğine ilişkin haberlere her geçen 
gün daha sık rastlanıyor. Küresel krizin etkisi 
yetmezmiş gibi bir de Yunanistan’ın borç 
kriziyle sarsılan Avrupa Birliği ülkeleri arasında 
sorun giderek bir “euro krizi”ne dönüşmesine 
rağmen hâlâ bazı AB ülkeleri Çin’den sekiz 
kat daha zengin.

yi Çin’in ardından dünyanın en hızlı büyüyen 
ikinci ekonomisi haline getirince BRIC’in 
BRICT olarak revize edilmesi gerektiği öne 
sürüldü. 

Kasım 2010’da dünyanın önde gelen iş 
ve ekonomi dergilerinden biri olan Bloom-
berg Businessweek, Rusya’nın BRIC’ten 
düşürülmesi, yerine Endonezya’nın konması 
gerektiğini belirten bir makale yayımla-
dı. Aralarında ünlü ekonomist Nouriel 
Roubini’nin de bulunduğu pek çok uzman 
Rusya’da yolsuzluk ekonomisinin hakim 
olmasını önemli bir gerekçe olarak görüyor, 
yabancı yatırımcının ülkede yaşadığı sıkıntı-
ları dile getiriyordu. Nitekim Dünya Ekono-
mik Forumu tarafından yayımlanan 2010 yılı 
Global Rekabet Endeksi’nde Endonezya’nın 
10 sıra birden yükselerek 139 ülke arasında 

BRIC endekslerinin Avrupa borç krizi 
nedeniyle fonların dondurulmasının bir sonu-
cu olarak, bu yıl yüzde 20 oranında düşmesi 
bekleniyor. Buna karşılık bu ülkeler gibi 
hızlı büyümesiyle dikkat çeken ancak farklı 
karakteristikler gösteren Türkiye, Endonezya 
ve Nijerya gibi ülkelerin, büyüme oranlarını 
artırmaları durumunda BRIC ekonomilerini 
gölgede bırakabilecekleri öngörülüyor.

ALTERNATİF YAKLAŞIMLAR

İlk günden bu yana tartışmalara neden 
olan BRIC ekonomilerinin zayıflıklarını göz 
önünde bulunduran bazı ekonomistler 
İngilizce’deki “tuğla” (brick) kelimesini 
çağrıştırdığı için popülerleştiğini iddia 
ettikleri bu terimin, yüzeysel bir bakış açısını 
yansıttığını öne sürüyor. Onlara göre bu dört 
ülke arasındaki yapısal farklılıklar göz ardı 
edilemeyecek kadar büyüktü. Bu nedenle 
aynı kategoride değerlendirilmeleri anlamsız. 
Buna karşın bazı ekonomistler ise terimin 
doğru ancak eksik olduğu fikrinde birleşiyor. 
Örneğin BRIC ülkelerinin kendi aralarında 
gerçekleştirdikleri zirve ve işbirliği çalış-
malarına daha sonra Güney Afrika’nın da 
katılmasıyla kimi uzmanlar kavramı BRICS 
olarak değiştirmeyi uygun gördü. Türkiye’nin 
büyüme hızında gösterdiği performans ülke-

BRIC ÜLKELERİNİN 10 YILI
BRIC ekonomilerinin dördünde de son 10 yılda ciddi bir yavaşlama 
göze çarpıyor. Ekonomilerin kaybettiği momentum dikkat çekici. 

Türkiye, Endonezya ve 
Nijerya gibi ülkelerin, 

büyüme oranlarını 
artırmaları durumunda 

BRIC ekonomilerini 
gölgede bırakabilecekleri 

öngörülüyor.

28 KASIM 2001 28 ARALIK  2011 28 KASIM 2001 28 ARALIK  2011

3294.12

15727.85

2170.011735.00

SENSEX (HINDISTAN) SHCOMP (ÇIN)

28 KASIM 2001 28 ARALIK  2011 28 KASIM 2001 28 ARALIK  2011

13019.20

57730.69 1387.81

223.88

IBOV (BREZILYA) RTSI (RUSYA)
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Enerji ve emtia fiyatlarında olası düşüş-
ler ise, Rusya ve Brezilya’nın yelkenlerinin 
suya inmesine yol açabilir. Bu arada Rusya 
nüfusu içinde işgücüne katılım oranı düşüyor. 
Önümüzdeki 40 yıl içinde çalışma yaşındaki 
Rusların sayısının bugünün üçte biri oranında 
azalması bekleniyor. Rusya, muazzam 
büyüklüğüne ve kaynaklarına rağmen, GSYH 
açısından dünyanın en büyük 10 ülkesi ara-
sında değil, listeye girmesi de beklenmiyor.

YAVAŞLAMA KALICI OLURSA… 

Tartışmalar giderek alevlenirken kimileri için 
BRIC bir efsaneden öteye gidemiyor. Ancak 
BRIC ekonomilerindeki yavaşlamanın kalıcı 
olması ihtimalinin küresel ekonomi üzerindeki 
etkisi hafife alınamayacak kadar ağır olabilir. 
BRIC ekonomilerinin sürekli yavaşladığını var-
sayan senaryoda en ağır darbeyi ilk olarak bu 
ülkelere sıkı sıkıya bağlı Afrika gibi gelişmekte 
olan ülkeler alıyor. Halihazırda kriz sonrası 
işsizlik, durgunluk gibi önemli sorunlarla 
mücadele eden gelişmiş ülkelerse öncelikle 
en önemli ihracat pazarlarını kaybediyor. 
Örneğin mayıs ayında Britanya Ticaret Odası 
(BCC) tarafından açıklanan rakamlara göre, 
bölgenin toplam ihracatının yüzde 47’si BRIC 
ülkelerine yapılıyor. Buna karşılık oda üyeleri 
arasında en büyüklerinin yaklaşık üçte ikisi 
hızla gelişen bu pazarlarla iş yapıyor ancak 
bu oran mikro ölçekli işletmelerde üçte bire 
düşüyor. BCC için BRIC ülkeleri önümüzdeki 
12 ay boyunca ihracat için en üst platform 
olacak ancak bu ülkelerdeki yüksek bariyer-
ler ciddi bir risk oluşturuyor. Buna karşılık, 
Çin gayrimenkul sektöründeki bariyerlerin, 

Avrupa’ya yaptığı ihracatındaki azalışla bir-
likte ülkedeki yavaşlamanın temel nedenleri 
arasında olduğu görülüyor. İkinci en hızlı bü-
yüyen BRIC ülkesi olan Hindistan’ın gelişimini 
baltalayan faktörse 1935 yılından bu yana 
görülen en hızlı faiz oranları yükselişi. Ülke 
para birimi rupinin rekor seviyelerdeki düşüşü 
enflasyonu tetiklerken, yabancı fonların da 
ülkeden bir bir çıkmasına neden oluyor. 

Bunların birer sonucu olarak BRIC 
ekonomilerinin genelinde sermaye piyasala-

BRIC’TEN SONRA…
BRIC ülkeleri gibi hızla gelişmekte olan fakat farklı 

karakteristikleriyle dikkat çeken ülkeler de farklı gruplar 
altında sınıflandırılmaya başladı.  

BRIC 
ÜLKELERİ MIST ÜLKELERİ CIVETS 

ÜLKELERİ

Brezilya, Rusya,  
Hindistan, Çin

Meksika, Endonezya,  
Güney Kore, Türkiye

Kolombiya, Endonezya, 
Vietnam, Mısır, 

Türkiye Güney Afrika

GSYİH 5,1  
TRİLYON DOLAR

1,4  
TRİLYON DOLAR

664,3  
MİLYAR DOLAR

BÜYÜME % 6,0 % 4,6 % 4,5

KİŞİ BAŞINA GELİR 10.100 DOLAR 16.525 DOLAR 8.367 DOLAR

BÜYÜME ORANI % 19 % 15,9 % 25,3

İŞSİZLİK % 7,0 % 6,4 % 11,0

ENFLASYON % 6,9 % 5,3 % 9,0

KAMU BORCU/GSYİH % 39,6 % 34,4 % 48,5

YAŞ ORTALAMASI 34,4 30,5 26,9

POP. BÜYÜME % 0,6 % 0,9 % 1,0

rında ciddi düşüşler yaşandı. 2011 yılında, 
Hindistan Sermaye Piyasası (Sensex) yüzde 
23, Çin Şanghay Bileşik Endeksi yüzde 23, 
Rusya Micex yüzde 18 ve Brezilya’nın Bo-
vespa Endeksi yüzde 16 değer kaybetti.

BRIC ülkelerinin uzun dönemli büyüme 
oranlarını aşağı çekecek bir diğer faktör de 
çalışan nüfus artışındaki yavaşlama. Ülkeler 
kendilerini zirveye taşıyan rekabet avan-
tajlarını zamanla yitirirken, ekonomilerinin 
zeminindeki çatlaklar, büyümenin yarattığı 
hacim karşısında daha ciddi sinyaller veri-
yor… Ekonominin yeni yapıtaşlarının çabuk 
eskimeye başladığını düşünenlerin sayısı hiç 
de az değil. Zira Goldman Sachs tarafından 
geçtiğimiz yıl aralık ayında yayınlanan, “The 
BRICs 10 Years On: Halfway Through The 
Great Transformation.” (BRIC Ekonomi-
leri 10 Yıl Sonra: Büyük Dönüşümde Yolu 
Yarılamak) adlı raporda “BRIC ekonomileri-
nin tümünde potansiyel büyüme oranlarının 
tepe noktasını geride bıraktık” diyor ekono-
mist Dominic Wilson. 

Hindistan Başbakanı Manmohan Singh, 
Rusya Başbakanı Dmitry Medvedev, Çin 
Halk Cumhuriyeti Başkanı Hu Jintao ve 
Brezilya eski Devlet Başkanı Luiz Inacio 
Lula da Silva, 2008 yılında verdikleri bu 
pozla ekonomilerine olan güvenlerini tüm 
dünyaya göstermişlerdi.
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Semahat Arsel’e fahri doktora unvanının 
takdimi töreninde konuşma yapan Florence 
Nightingale Hemşirelik Fakültesi Dekanı 
Prof. Dr. Nezihe Kızılkaya Beji, Arsel’e bu 
unvanın verilme gerekçesini şu sözlerle 
açıkladı: “Florence Nightingale Hemşire 
Mektepleri ve Hastaneleri Yönetim Kurulu 
Üyesi ve Koç Üniversitesi Hemşirelik 
Yüksekokulu kurucusu olan Semahat Arsel, 
Türk hemşireliğinin profesyonel gelişimi için 
sürekli çaba sarf etmiş, bu mesleğe maddi 
ve manevi yönden pek çok katkıda bulun-
muştur.” Prof. Dr. Nezihe Kızılkaya Beji’nin 

Başkanı Rahmi M. Koç, Koç Holding 
Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa V. Koç, 
Koç Holding Yönetim Kurulu Başkan Vekili 
Ömer M. Koç, Nevbahar Koç ve Koç Holding 
üst düzey yöneticileri katıldı. Aydın ve Sema 
Doğan, Şarık Tara ve eşi, Asım Kocabıyık ve 
eşi, Hasan Çolakoğlu, Altan Öymen, Ruhat 
Mengi, Prof. Dr. Umran İnan, Melih ve 
Güngör Sipahioğlu, Çiğdem Simavi, Berna 
Tokar, Lerzan-Latife Boyner, Şükran Öktem, 
Prof. Dr. İlber Ortaylı, Nurten Öztürk ve Ketty 
Hakko da törene katılan iş ve cemiyet hayatı-
nın seçkin isimlerinden sadece birkaçıydı. 

Semahat Arsel hemşirelik yapmasa ya da 
akademisyen olarak görev almasa da hemşi-
relik mesleğinin gelişiminde öncü çalışmalara 
imza attı. Türkiye’de hemşirelik mesleğinin 
dünya standartlarına ulaşması için büyük 
emek harcadı, mesleğin gelişimine maddi ve 
manevi katkılarda bulundu. Arsel’in hemşirelik 
mesleğini ileriye taşımak için işbirliği içinde 
olduğu İstanbul Üniversitesi, onun bu özverili 
çalışmalarını fahri doktora ile onurlandırdı.  

İstanbul Üniversitesi Rektörlük binasında 
yapılan törene Semahat Arsel, eşi Dr. Nusret 
Arsel, Koç Holding Yönetim Kurulu Şeref 

Vehbi Koç Vakfı Yönetim Kurulu Başkanı Semahat Arsel, hemşirelik 
mesleğine olan katkılarından dolayı İstanbul Üniversitesi 

tarafından Fahri Doktora ile onurlandırıldı. 
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konuşmasının ardından fahri doktora diplo-
masını, İstanbul Üniversitesi Rektör Vekili 
Prof. Dr. Kamil Adalet’in elinden alan 
Semahat Arsel, “Uzun yıllardır hemşirelik 
mesleğinin uluslararası standartlara kavuş-
ması için zevkle, hevesle, inanarak verdiğim 
vakit ve emeğin sonucunu görmek benim 
için en büyük ödül. Tüm yaşamım boyunca 
hemşirelik mesleğini Allah’ın bana verdiği bir 
görev ya da mesaj olarak algıladım” dedi. 

Sağlık sektörünün gelişmesi için ulusal ve 
uluslararası toplantıları destekleyen, Türk 
Hemşire Derneği’nin ihtiyaçlarına katkı sağ-
layan ve Vehbi Koç Vakfı Hemşirelik Fonu 
ile proje destekleme programları başlatan 
Semahat Arsel, 1954 yılından bu yana 
yürürlükte olan ve 2007’de değiştirilen Türk 
Hemşirelik Yasası’nın güncellenmesinde de 
önemli rol oynadı. 

“EŞINE RASTLANMAYAN BIR ÖNCÜ: 
SEMAHAT ARSEL”

Semahat Arsel’e ödülünü takdim etmeden 
önce bir konuşma yapan İstanbul Üniversitesi 
Rektör Vekili Prof. Dr. Kamil Adalet, hayatını 
hemşirelik mesleğinin profesyonel gelişimine 
adayan Semahat Arsel’in dünya literatüründe 
eşine rastlanmayan bir örnek olduğunu belirt-
ti ve sözlerini şöyle sürdürdü: “Vehbi Koç 
Vakfı Yönetim Kurulu Başkanı, Florence 
Nightingale Hemşire Mektepleri ve Hastaneleri 
Vakfı Yönetim Kurulu Üyesi ve Koç Üniversitesi 
Hemşirelik Yüksekokulu’nun kurucusu olan 
Semahat Arsel, Türk hemşireliğinin profesyo-

Hemşirelik mesleğinin 
gelişimi için verdiği 

maddi-manevi destekler 
dolayısıyla fahri doktora 
ile onurlandırılan Vehbi 

Koç Vakfı Yönetim 
Kurulu Başkanı Semahat 

Arsel’i bu özel gününde 
eşi Nusret Arsel de 
yalnız bırakmadı.

Prof. Dr. Kamil Adalet: 
“Semahat Arsel, 

hemşirelik mesleğinin 
dünya literatüründe eşine 

rastlanmayan gönüllü 
öncüsüdür.”

Prof. Dr. Nezihe 
Kızılkaya Beji: 

“Semahat Arsel hemşirelik 
alanında toplumsal 

duyarlılık projelerine 
destek vererek mesleğin 

uluslararası alandaki 
temsili konusunda büyük 

adımlar attı.”

nel gelişimi için sürekli çaba sarf etmekte, 
maddi ve manevi yönden pek çok katkıda 
bulunmaktadır. Arsel’in hemşireliğe ilk katkı-
ları, Florence Nightingale Hemşirelik 
Yüksekokulu’nun kurulması sırasında gerçek-
leşir. Vehbi Koç Vakfı bünyesinde Hemşirelik 
Komitesi’nin kurulması ile de bu süreç hız 
kazanmıştır. 1982’de ise Amerikan Hastanesi 
bünyesinde kurulan Semahat Arsel Hemşirelik 
Eğitim ve Araştırma Merkezi SANERC’i kurar. 
Bu merkez ve merkeze bağlı kütüphane Koç 
Üniversitesi Hemşirelik Yüksekokulu’na da 
bağlanır. Kütüphane, Türkiye’de hemşire 
araştırmacıların yararlandığı önemli bir merkez 
haline gelir. Yine Türkiye’de araştırmalarına 
fon bulmakta zorluk çeken hemşire araştır-
macılar için Vehbi Koç Vakfı bünyesinde 
Semahat Arsel’in liderliğinde Vehbi Koç Vakfı 
Hemşirelik Fonu Proje Destekleme Programı 
başlar. Sekiz yıldır devam eden programda 
bugüne kadar 26 projeye destek sağlandı.” 

Semahat Arsel’in Türk toplumunda çok 
ciddi bir konuya, kadının ekonomik özgürlü-
ğüne katkılarından da şu sözlerle bahsetti 
Prof. Dr. Kamil Adalet: “Söz konusu olan 
hemşirelik ve Semahat Arsel olduğunda bir 
üçgen hayal edin; bir köşede kadın hakları, 
bir köşede hemşirelik mesleği, son köşede 
ise güç. Bu üçgenin ortasında ise tüm köşe-
leri kucaklayan Semahat Arsel. O dönemde 
kadınları eve kapatan devasa bir sorunu ele 
aldı aslında Semahat Arsel. Kadını mesleğe 
kavuşturarak ekonomik özgürlük veren, 
kadın ve erkeğin beraberce üretmesini sağ-
layan ilk meslekti belki de hemşirelik.” 
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Semahat Arsel yıllar önce 
yakalandığı hastalık 
sırasında daha yakından 
tanıdığı hemşirelik 
mesleğine olan desteğini 
sürdürmeye devam ediyor. 

HEMŞIRELIĞIN 
DÜNÜ VE 
BUGÜNÜ

Hemşireliğin tarihi, 
kadının şifa verici rolü ile 
başlar. Ancak modern 
anlamdaki hemşireliğin 
Kırım Savaşı (1854 - 1856) 
sırasında, Florence 
Nightingale (1820-1910) 
ile başladığı kabul edilir. 

1854-1856

Türkiye’de ise 1911 yılında 
ilk olarak gönüllü hasta 
bakıcı kursu kurulur. 6 ay 
süren ilk resmi hemşirelik 
eğitimi sonucu sertifika 
alan Müslüman Türk 
kadınlar Balkan Savaşı 
(1912) ve Çanakkale Savaşı 
(1915 - 1916) sırasında 
hasta bakıcılık yaparlar. 

1911

Türkiye’de modern hemşireliğin 
kurucusu olan Dr. Besim Ömer 
(Akalın) Paşa (1862-1940), 
1907’de Londra’da toplanan 
Uluslararası Kızılhaç 
Konferansı’na Osmanlı delegesi 
olarak katılır ve toplantının 
şeref konuğu olan Florence 
Nightingale ile tanışır.

1907

O her zaman çalışıyor her zaman üretiyor. 
Merhum Vehbi Koç gibi o da topluma olan 
görevlerinin bilinciyle hareket edip, daha iyi bir 
toplum için emek veriyor. Emek verdiği birçok 
alan olmasına rağmen birinin yeri hepsinden 
ayrı bir önem taşıyor, o da hemşirelik. “En 
büyük arzum, sağlık alanında çok önemli yeri 
olduğuna inandığım hemşirelerin, insanımıza 
hak ettiği bakımı en üst düzeyde sunmasıdır” 
diyen Semahat Arsel toplum bilinciyle yaptığı 
çalışmalarla hemşirelik mesleğine yön verdi ve 
vermeye de devam ediyor.  

Hemşireliğin bugünlere gelmesi için 
anlamlı girişimlerde bulunan Semahat 
Arsel’in hemşireliğin ne denli ciddi bir mes-
lek olduğunu fark etmesi gençlik yıllarına 
dayanıyor. Koleji bitirip üniversite sınavlarına 
hazırlanan Semahat Arsel, bir gün ciddi bir 
sancıyla hastaneye kaldırılır. Araştırmalar 
sonucu kendisine bir karaciğer rahatsızlığı 
olan kist hidatik teşhisi konur. 1950’li yılların 
Türkiyesi şimdikinden çok farklıdır. Doğru 
ilaçları bulmak, röntgen filmi çektirmek, tıbbi 
malzemelere ulaşmak oldukça zordur. İlk 
ameliyatı Londra’da geçirir Semahat Arsel, 
ardından da farklı ülkelerde farklı tedaviler 
denenir. Yoğun bakım bölümlerinde doktor 

ve hemşirelerle iç içe geçirdiği günler ona 
bambaşka bir dünyanın kapılarını açar. 

“Hata kabul etmeyen, özveri, fedakarlık 
isteyen mesleklerdi bunlar. İyi eğitilmiş, bece-
rikli bir hemşire ile deneyimsiz hemşirenin 
farkını bana yapılan uygulamalardan anlar 
olmuştum” diyor Semahat Arsel o günler 
için. Geçirdiği ciddi rahatsızlık neticesinde 
doğru eğitim almış hemşirenin hastanın iyi-
leşmesinde ne kadar etkili olduğuna bizzat 
şahit olur. Onun gözünde hemşirelik özveri 
ve fedakarlığın yanında doğru eğitimi gerekti-
ren bir meslektir.  

BIR MESLEK YENIDEN ŞEKILLENIYOR

O yıllarda Türkiye’de hemşirelik mesleği doğru 
şekilde bilinmiyor, arzu edilen gelişimi göster-
miyordu. Gelişmeyen, geri ve sınırlı kalan 
hemşirelik mesleğinde, hemşireler ne kadar 
istekli ve gayretli olsa da eldeki imkanlar geli-
şime olanak sağlamıyordu. Hele ki Türkiye’de 
bu gelişime yol açacak hemşirelik okulu bir 
hayal olmaktan öteye gidemiyordu. 

Bu hayalin gerçek olmasında yine Semahat 
Arsel önemli rol oynar. İlk olarak Amerika 
Columbia Üniversitesi’nde hemşirelik yüksek 



da ilk iş olarak Hemşirelik Fonu’nu oluşturdu. 
Fonun oluşturulmasındaki en önemli amaç 
hemşirelik mesleğinin gerektirdiği etik değer-
ler, bilgi ve becerilere sahip hemşirelerin yetiş-
tirilmesini sağlamaktı. Bu fonun doğru ve 
etkin bir şekilde kullanılabilmesi için Semahat 
Arsel’in başkanlığında Türk Hemşireler Derneği 
temsilcileri, Hemşirelik Yüksekokulları’nın 
müdürleri ve Sağlık Bakanlığı temsilcilerinden 
oluşan Hemşirelik Komitesi kuruldu. 

“Hemşirelerin derdi büyüktü. 1974’te 
Türkiye’de hemşire okulları inanılmayacak 
kadar yetersizdi. Eğitim kitapları ve malzemeleri 
yoktu. Dersler elden ele dolaşan notlarla idare 
ediliyordu. Öğretmenler hemşire değil, başka 
mesleklerdendi” diye anlatıyor Semahat Arsel o 
dönemi. Komitenin Semahat Arsel’den ilk rica-
sı eğitim kitaplarının temin edilmesi olur. İkisi 
Amerika’dan olmak üzere, tercüme edilmek 
için 16 yabancı kitap Türkçe’ye çevrilir ve bas-
tırılarak okullara dağıtılır. 

SANERC MESLEĞE BÜYÜK KATKI SAĞLADI

Sahada çalışan hemşirelerin koroner bakım, 
yoğun bakım gibi özel alanlarda bilgi ve 
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lisansı yapan Fahrünisa Seden isimli idealist, 
girişimci bir dostu İstanbul’da bir hemşirelik 
yüksek okulu açma arzusunu Semahat Arsel 
ile paylaşır. 1954’te Florence Nightingale’in 
modern hemşireliği kurmasının 100. yılı 
nedeniyle de okulun ismi “Florence 
Nightingale Hemşirelik Yüksek Okulu” ola-
caktır. O dönemde çok da gönül vermez 
hemşirelik mesleğine Semahat Arsel. 

“ANNEMI KAYBETTIKTEN SONRA 
HEMŞIRELIK MESLEĞINI DESTEKLEME 
KARARI ALDIM”

1973 yılında annesini kaybettiğinde ise yine 
doktorlar ve hemşirelerle uğraşır ve mesle-
ğin geliştirilmesi gerektiğine karar verir. 
Semahat Arsel o dönemi şöyle dile getirir: 
“Yine hastanelerle hemşirelerle 
uğraştım.1974’te hemşirelerle ilgilenmeye, 
bu mesleği elimden geldiği kadar destekle-
meye karar verdim. Babam ilgimi haklı 
buldu ve her zamanki gibi bana yol göster-
di. Projemin devamlılığı için, Vehbi Koç 
Vakfı’na bir fon konulacak, o fonu ben 
kendi kesemden büyütecek ve gelirine göre 
yapabileceğim bir yardım planlayacaktım.”

O dönem şimdikinden çok farklıydı; hem-
şirelik mesleği ciddiye alınmıyor, yeteri kadar 
değer görmüyordu. Balkan ve Çanakkale 
Savaşları’nda görev yapan ilk Müslüman 
Türk hemşirelerden o günlere branş yeterli 
gelişmeyi göstermemişti. Kadının seçme ve 
seçilme hakkına sahip olmasına rağmen 
ekonomik özgürlüğünü kazanmadığı, eve 
kapandığı bir dönemde Semahat Arsel hem-
şirelik mesleği için kolları sıvadı ve 1974 yılın-

becerilerini geliştirmek amacıyla Semahat 
Arsel Hemşirelik Eğitim ve Araştırma Merkezi 
(SANERC)’ni devreye sokar Semahat Arsel. 
Türkiye’deki eğitimcilerin bilgi ve becerisini 
daha ileriye taşımak için Houston Methodist 
Hastanesi’nin uzmanlarıyla ortaklaşa bir 
program oluşturur. Bugün alanlarında başarı-
lar elde eden yoğun bakım hemşirelerinin bu 
başarısında Semahat Arsel ve SANERC’in 
etkisi büyüktür. Türkiye’de sağlık profesyo-
nelleri için kurulan ilk eğitim ve araştırma 
merkezi olma özelliği taşıyan SANERC, 
bugüne kadar 7 bin 800 sağlık çalışanına da 
kurs imkanı sağlar. 2004 yılında Koç 
Üniversitesi Hemşirelik Yüksekokulu çatısı 
altına giren SANERC, sağlık hizmetlerinde 
bakım kalitesini sürekli geliştirir. “Koç 
Üniversitesi’ne bağlı kendi sağlık yüksek 
okulumu açtığımda kısıtlı sayıda hemşire 
adayımızın yüzde 90’ı burslu eğitim almak-
taydı” diyor Semahat Arsel ve ekliyor: 
“Hemşire adayımızın arımız en güncel klinik 
ve teorik bilgilerle çalışıyorlar ve John 
Hopkins Hemşirelik Yüksek Okulları’nın işbir-
liğiyle danışmanlık desteği alıyorlardı.” 
Sadece iki kursla başlayan SANERC, bugün 
İstanbul ve İstanbul dışında düzenlenen eği-
tim semineri ve programlarıyla birçok özel ve 
kamu hastanesinden binlerce hemşire ve 
sağlık personeliyle yoluna devam ediyor. 

Semahat Arsel bugün sağlığın geliştiril-
mesine yönelik, ulusal ve uluslararası top-
lantıları destekliyor, yurt dışından tanınmış 
hemşire ve hemşirelik okullarıyla işbirliğine 
devam ediyor. 1954 yılında çıkartılan ve 
günümüzde değerini kaybetmiş olan 
Hemşirelik Yasası’nı güncelleşmesi ve 
TBMM’den geçmesi için gereken maddi ve 
manevi desteği de sağladı. 2007’de Türk 
Hemşirelik Yasası onun büyük çabaları 
sayesinde hayata geçti. Florence 
Nightingale Hemşirelik Yüksek Okulu ile ilgi-
si katlanarak devam eden Semahat Arsel’in 
1952’de başlayan Hemşirelik Yüksek Okulu 
projesi birçok kişi ve kurumun uzun çalış-
maları sonucu; Sağlık ve Sosyal Yardım 
Bakanlığı yapısı içinde 1961’de Şişli Çocuk 
Hastanesi’nde, 1964 yılında Abide-i Hürriyet 
Caddesi’ndeki ana binasında gerçeğe 
dönüştü. Türkiye’deki ilk hemşirelik okulu 
projesi 10 yıllık emeğin sonucunda devreye 
girdi. 1974’te İstanbul Üniversitesi’ne bağ-
lanan Hemşirelik Yüksek Okulu, 22 Mart 
1956 yılında kurulan “Florence Nightingale 
Hemşire Mektepleri ve Hastaneleri Vakfı” 
tarafından desteklenmeye devam ediyor. 
Vakfın hedefi ve görevi eğitim başta olmak 
üzere fakülteye maddi yardım sağlamak. 

“Geriye dönüp baktığımda 
hemşirelik mesleği ile 

ilgilenmemi Allah’ın bana 
verdiği bir görev, mesaj 

olarak görüyorum” 

Türkiye’de ilk olarak 1920 yılında, 
Amiral Bristol Hastanesi’ne bağlı 
hemşire okulu açılır. Eğitim süresi 
başlangıçta iki yıl altı ay iken, daha 
sonra bu süre üç yıla çıkarılır. 1957 
yılında ise dört yıla çıkarılarak Milli 
Eğitim Bakanlığı tarafından 
onaylanarak meslek lisesi denkliği 
kazanır.
1920

1936 yılında bu okula, 
ortaokul mezunları 
alınmaya başlanır, 
eğitim süresi üç yıla, 
1958’de dört yıla 
çıkarılır.

1936

1946 yılında Sağlık Sosyal 
Yardım Bakanlığı, 
bünyesindeki yataklı tedavi 
kurumlarının ihtiyacını 
karşılamak üzere Sağlık 
Meslek Liseleri (SML) açılır. 

1946
Cumhuriyet Döneminde 
açılan ilk hemşire okulu, 
Kızılay Hemşire 
Okulu’dur. Eğitim süresi 
iki yıl üç ay olan bu okula 
kabul şartları, okur-yazar, 
iyi ahlak sahibi ve vücutça 
sağlam olmaktı.

1923-
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MERCEK

DİVAN’IN KÜRESELLEŞME 
MACERASI ERBİL’DE BAŞLADI   
Divan’ın Erbil’de açtığı ilk otel, Divan Grubu’nun küreselleşme 
vizyonu açısından ayrı bir öneme sahip. 
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Tarihi, Milattan Önce (M.Ö.) 6000’lere uzanan 
Erbil, dünyanın bilinen en eski yerleşim yerle-
rinden biri. Asurlulardan, Babillilere, Perslerden, 
Araplara ve Osmanlılara kadar, farklı dönem-
lerde bölgenin en güçlü devletlerinin hakimi-
yetinde oldu şehir. Uygarlıkların bu medeni-
yetler beşiğini elde etmek için birbirleriyle 
yarışı, şehirde muazzam bir kültürel zenginlik 
yarattı ancak Erbil, tam bu nedenle savaşları 
da üzerine çekmekten kendini alamadı. 
Tarihten günümüze, 2003 yılında Amerika 
tarafından işgaline kadar da şehrin bu kaderi 
değişmedi, ta ki bugüne kadar…

Irak’ın kuzeyinde yer alan Erbil, bugün işgal 
sonrası yeniden yapılanan ülkenin en önemli 
ticari merkezi. Yaklaşık iki milyon kişilik nüfu-
suyla Erbil, Irak’ta geleneksel ve modernin bir 
arada olduğu, lüksün kalbinin attığı şehirlerden 
biri. Türkiye’den bölgeye giden yatırımcıların 
en yoğun öbeklendiği noktalar arasında olan 
Erbil, son yıllarda yabancı yatırım çekmekteki 
başarısıyla pek çok iş insanının da uğrak nok-
tası haline geldi. Öyle ki Irak’ın Paris’i olarak 
adlandırılan şehir, düzenli olarak uluslararası iş 
fuarlarına da ev sahipliği yapıyor. Irak denince 
akla hala savaş, yıkım ve güvenlik konuları 
gelse de, Erbil küllerinden yeniden doğmuş bir 
şehir olarak çıkıyor karşımıza... 

“Erbil, Türk yatırımcılar ve işletmeciler için 
çok önemli bir potansiyel barındırıyor” diyor 
Koç Holding Turizm, Gıda ve Perakende 
Grubu Başkanı Tamer Haşimoğlu, Erbil’in tarih 

boyunca ulaşım yolların kavşak noktası ve 
parlak bir ticaret merkezi olduğuna dikkat 
çekerek. Türkiye’nin otelcilik ekolü Divan 
Grubu’nun yurt dışındaki ilk otelinin açılışında 
görüşlerini dile getiren Haşimoğlu, Divan 
Grubu’nun son yıllarda yeniden yapılanan eko-
nomisi ile iş hayatının kalbinin attığı Kuzey 
Irak’taki iş oteli ihtiyacını tespit ederek gele-
neksel Türk konukseverliğini komşu sınırlara 
taşımayı amaçladıklarını belirtiyor. Gerçekten 
de Türkiye’nin bölgesel konumu ve hızla büyü-
yen Kuzey Irak’la ilişkileri göz önünde bulun-
durulduğunda, Divan Grubu’nun küreselleşme 
vizyonu ekseninde Erbil Oteli’nin açılışı olduk-
ça önemli bir adım. Zira Haşimoğlu, Divan 
Grubu olarak gelecek vizyonlarının 56 yıllık 
tecrübe ile Divan markasını her alanda ulusla-
rarası platforma taşımak olduğunu belirtiyor.

KUZEY IRAK’IN KALBİNDE DİVAN ERBİL

Divan Grubu’nun bu önemli stratejik adımının 
meyvesi Divan Erbil’in 2 Mayıs’taki resmi açılış 
törenine kalabalık bir davetli grubu katıldı. 
Katılımcılar arasında Bölgesel Yönetimin 
Başbakanı Neçirvan Barzani, Koç Holding 
Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa V. Koç ve 
Koç Holding üst düzey yöneticileri, Divan 
Grubu yöneticileri ile Elegan Turizm Yönetim 
Kurulu Başkanı Sarp Turanlıgil başta olmak 
üzere Türkiye’den ve Kuzey Irak’tan iş dünya-
sının önde gelen isimleri yer aldı. 

Divan Erbil’in 2 Mayıs’taki resmi açılış törenine Türkiye’den 
ve Kuzey Irak’tan iş dünyasının önde gelen isimleri dahil 

olmak üzere, kalabalık bir davetli grubu katıldı.
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MERCEK

Tören sonrasında Türkiye’den gazetecilerle 
bir araya gelen Neçirvan Barzani yaptığı açıkla-
mayla tüm yabancı yatırımcılara Koç 
Topluluğu’nu örnek gösterdi ve şöyle konuştu: 
“Türkiye’nin en büyük gruplarından Koç 
Topluluğu’nun Erbil’e gelerek iş yapması bizim 
için çok önemli. Şahsen Mustafa Bey benim 
kardeşim. Türkiye’den Koç Topluluğu gibi 
büyük yatırımcıların buraya gelerek yatırım yap-
malarını bekliyoruz. Biz Türkiye ile her yönden 
iyi bir ilişkide bulunmayı teşvik ediyoruz. Her 
geçen gün de daha iyi olmasını istiyoruz.”

Gazetecilerle sohbet yemeğinde buluşan 
Divan Grubu CEO’su Marcos Bekhit, 
Grubu’nun yurt dışına açılma hedefini vurgula-
yarak, Divan Erbil’in şehir merkezine 10 daki-
ka, şehrin uluslararası havaalanına 15 dakika 
olan mesafesiyle çok avantajlı bir konumda 
bulunduğuna dikkat çekti.  Bekhit sözlerini şu 
şekilde sürdürdü: “Etrafı iş merkezleri ile çevri-
li, ünlü Saadi Konferans Merkezi’nin karşısın-
da ve şehrin en önemli caddelerinden biri 
olan Gulan Caddesi’nde bulunan Divan Erbil 
misafir kabul etmeye şubat ayında başladı. 
Açılış günümüzden bu yana gördüğümüz 
yoğun ilgiden dolayı Erbil’de önemli bir konak-
lama ihtiyacını karşıladığımızı anlıyoruz.”  

Tam anlamıyla uluslararası bir vizyonla 
kurulan Divan Erbil’in genel müdürlüğünü 
İngiltere’den CliveSmith yapıyor. Divan 
Erbil’de 28 ayrı milletten 228 kişinin çalıştığını 
söyleyen Smith, Erbil’e yoğun bir trafik oldu-
ğunu belirtti ve ekledi: “Bunun yanında 
Erbil’de zenginleşen bir kesim oluştu. Divan’ı 
bu kesimlere hitap edecek bir tesis olarak 
yaşama geçirdik.” Clive Smith, Erbil’deki 
yatırımcı ve işadamlarının artan sayıda top-

lantı gereksinimleri olduğunun ve Divan’ın bu 
ihtiyaca da yanıt vereceğinin altını çizdi. 

DÜNYANIN ÖNCÜ METROPOLLERİNE 
DİVAN EXPRESS AÇILIŞI İÇİN İMZALAR 
ATILDI

Türkiye’nin ilk zincir oteli Divan grubu, 2010 
yılı itibariyle, “Preferred Hotel Group” soft 
branding (alt marka) üyeliği anlaşması imza-
layarak otellerini uluslararası arenaya da taşı-
dı. Divan Grubu’nun yurtdışında açtığı ilk otel 
olma özelliğini taşıyan Divan Erbil, grubun 
dokuzu Türkiye’de olmak üzere bünyesinde-
ki onuncu Divan Oteli olma özelliğini taşıyor. 
Divan Erbil ile Türkiye sınırlarını aşan Divan 
Grubu, Tamer Haşimoğlu ifadelerin göre, 
Macaristan ve Azerbaycan gibi ülkelere de 

TÜRKIYE 
VE ERBIL 

ARASINDA ILIŞKILER 
SIKILAŞIYOR:

Türkiye’den üç havayolu şirketi Erbil’e 
haftada 20 sefer yapıyor. Toplam 16 

havayolu şirketinin Erbil’e seferleri var. 
Erbil’de 15 bin kayıtlı, oturma izni olan 

Türkiye vatandaşı var. Türkiye’ye 
kayıtlı ve Erbil’de faaliet gösteren 

şirket sayısı da 957.

Koç Holding Turizm, Gıda ve 
Perakende Grubu Başkanı 

Tamer Haşimoğlu ve Divan 
Grubu CEO’su Marcos Bekhit, 
Divan Erbil’in Irak’taki iş oteli 

ihtiyacını karşılayacak çok 
önemli bir yatırım olduğuna 

dikkat çektiler. 
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DIVAN ERBIL’IN  
IÇINDEN

Birbirinden farklı konaklama 
seçeneklerini içeren 228 odasıyla 

beş yıldızlı bir otel olan Divan Erbil, 
bir ve iki yatak odalı çatı apartman 

daireleri, rezidansları, suit ve deluxe 
odalarıyla, misafirlerine Divan’ın 
üstün hizmet kalitesini yaşatmayı 

amaçlıyor. 40 metrekareden büyük 
olan modern ve şık döşenmiş Deluxe 

odalarıyla Divan Erbil, business 
konseptli bir otelin tüm olanaklarını 

sunuyor.  

Geniş yelpazeli alternatifleriyle tüm 
damak zevklerine hitap eden 

restaurantları, unutulmaz lezzetler 
vaat ediyor. 

Otelin 21’inci katında muhteşem 
Erbil manzarası eşliğinde QI 21 

Sushi ve Grill Restaurant’ta 
Uzakdoğu mutfağından seçkin 

örnekler, giriş katında ise Seasons 
Restaurant ile dünya 

mutfaklarından farklı lezzetler 
sunuluyor. 

Chopin Piyano Bar, canlı müzik 
eşliğinde sohbet etmek isteyenleri, 

Saray ise tatlıseverleri bekliyor. 
Şehrin ışıklarına tepeden bakmak 
isteyenler teras barı, açık havada 
keyif yapmak isteyenler ise göleti 
çevreleyen bahçede yer alan barı 

tercih edebiliyorlar. İş yorgunluğunu 
atmak isteyenler için fitness center 
ve kapalı yüzme havuzu seçenekleri 

de bulunan otel, geniş otoparkı ve 
sunduğu ek hizmetlerle keşfedilmeyi 

bekliyor. 

geleneksel Divan hizmetini taşımaya hazırla-
nıyor. Haşimoğlu: “Ayrıca alt markamız olan 
butik iş oteli konseptli Divan Express otelle-
riyle de dünyanın önemli metropollerine ve 
Türkiye’nin iş potansiyeli olan gelişen şehirle-
rine açılmayı hedefliyoruz. Budapeşte oteli 
için imzalar atıldı, Budapeşte’de bu yıl hizmet 
vermeye başlayacağız. Bakü’deki otelimiz 
için de imzalar atıldı. Türkiye’ye komşu ülke-
lerde, Doğu ve Batı Avrupa’da yeni oteller 
açmak için görüşmelerimizi sürdürüyoruz” 
diye konuştu. Tamer Haşimoğlu, Türkiye’de 
de Divan Oteli yatırımlarının devam ettiğini 
hatırlatırken, “Güneşli, Adana, Gaziantep ve 
Diyarbakır’da inşaatlar sürüyor. Kısa sürede 
Divan kalitesini hem dünyanın hem de 
Türkiye’nin en önemli noktalarına taşımak 
gayretindeyiz” dedi. Tamer Haşimoğlu, Divan 
Grubu olarak 2016 yılında 26 otele ulaşmayı 
hedeflediklerini de vurguladı. 

DİVAN’IN PLANLI VE HIZLI BÜYÜME 
YAKLAŞIMI

Divan Erbil’in açılışıyla birlikte, Divan otelleri 
bugün Divan Antalya, Divan Bodrum, Divan 
İstanbul City, Divan İstanbul Asia, Divan 
Ankara, Divan Çukurhan Ankara, Divan 
Çorlu, Divan İstanbul Elmadağ, Divan 
Bodrum olmak üzere hizmet veriyor. Bunlarla 
birlikte Gaziantep, Adana, Samsun ve 
Diyarbakır için sözleşmeler imzalandı.  
Denizli, Malatya ve Konya’da da yatırım içi 
hazırlık yapılıyor. Divan Grubu CEO’su 
Marcos Bekhit, Divan Grubu’nun büyüme 
anlayışını planlı ve hızlı bir büyüme olarak 
niteledi. Bekhit: “Bundan sonra da lokal bir 

zincir otel olmaktan çok ötede 56 yıllık tecrü-
bemizi daha farklı bir platforma taşıyarak 
otelcilik, rezidans işletmeciliği ve yiyecek içe-
cek gibi hizmet verdiğimiz her alanda ulusla-
rarası bir marka olmayı hedefliyoruz” dedi.

Divan Grubu, Divan markasının özdeşleşti-
ği pastane, restoran ve fırınlar için şu anda 
toplam 20 olan pastane sayısını 2016 yılına 
kadar 60’a, 11 olan restoran sayısını ise 
2016 sonuna kadar 33’e çıkarmayı planlıyor. 
Türk otelciliğinde bir ekol olan Divan Otelleri 
ise, turizm endüstrisinin önde gelen uluslara-
rası kuruluşlarından Pasifik Asya Seyahat 
Birliği (PATA)’ne üye oldu. Turizm sektörün-
de her dönem ilklere attığı imzalar ile adını 
duyuran Divan Otelleri, PATA üyeliği ile Asya 
pazarlarına açılma şansını da yakalayacak. 
Divan bu özelliğiyle Türkiye’de PATA’ya üye 
olan ilk ve tek Türk otel zinciri oldu.

Divan İstanbul’un yenilenerek hizmete 
açılmasını takiben hedeflenen doluluk oran-
larını aştıklarını anlatan Marcos Bekhit, otel-
ler için “Divan Express” adı altında bir marka 
yaratarak iş oteli konseptini geliştirdiklerini 
hatırlattı. Yiyecek içecek sektörünü çok 
önemsediklerini de anlatan Marcos Bekhit, 
bu branşta hem restoran, hem pastane, 
hem de gurme fırın konseptini geliştirerek 
hızla büyümeyi hedeflediklerini belirtirken, 
“Türkiye’nin birçok bölgesinde eş zamanlı 
olarak şubeler açmayı sürdürüyoruz” dedi. 
Marcos Bekhit, Divan Erbil otelinin yatırımcı-
sı Sarp Turanlıgil ile de çok uyumlu bir işbir-
liği sağladıklarına dikkat çekerken, “Konforlu 
bir ortamda yüksek kaliteli, mükemmel hiz-
meti sunmak için Sarp Bey ile aynı vizyonu 
paylaşıyoruz” dedi.
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KOÇ FEST
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KOÇ FEST’TE 
BULUŞTU  
Üniversite gençliğini spor, müzik ve 
eğlenceyle buluşturan Koç Fest, bu 
sene yedi ilde süren yolculuğunu 
Eskişehir Anadolu Üniversitesi’nde 
tamamladı.

Koç Topluluğu’nun 80’inci yılını kutladığı 2006 
senesinde üniversite gençliğini spor, teknoloji, 
müzik, eğlence ve rekabeti içeren bir projede 
buluşturma fikrinden yola çıkan Koç Fest, yedin-
ci senesini de başarıyla tamamladı. Edirne, 
İzmir, Antalya, Isparta, Erzurum, Trabzon ve 
Eskişehir’deki Üniversite Spor Oyunları müsaba-
kaları ile eş zamanlı düzenlenen Koç Fest’in 
büyük finali bu yıl Eskişehir Anadolu Üniversite-
si’nde yapıldı. Toplamda 185 üniversiteden 
20.000 sporcunun mücadele ettiği Türkiye Koç 
Fest Üniversite Spor Oyunları’nın finalinde 150 
üniversiteden 5 bin sporcu yer aldı. Kendi 
branşlarında şampiyon olan takım ve sporcular 
Avrupa Şampiyonalarına gitme ve ülkemizi Koç 
Holding’in desteğiyle yurt dışında temsil etme 
şansını yakaladılar. 

AMATÖR SPORCULAR PROFESYONELLEŞİYOR

Koç Fest bir anlamda Türkiye’de sporcu yetiş-
mesini sağlayan bir altyapı oluşturuyor. Böylece 
sporcular üniversite liglerinde, turnuvalarında 
daha fazla temsil şansı bularak, deneyim kaza-

MÜZİK
SPOR

EĞLENCE
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nıyor ve daha profesyonel düşünmeye 
başlıyorlar. Yani Türkiye Koç Fest 
Üniversite Spor Oyunları ile amatör spor 
profesyonelleştiriliyor. 

Türkiye Koç Fest Üniversite Spor 
Oyunları ülkemizde sporun gelişimi için 
son derece önemli katkılar sağlıyor. Koç 
Fest gençlerin kendi potansiyellerini ve 
güçlerini keşfetmelerine olanak sağlanı-
yor. Koç Fest etkinliklerine katılan genç-
ler organizasyonun kalitesini ve gücünü 
gördükten sonra; bir sonraki yıl daha 
büyük bir ekiple katılmak için talepte 
bulunuyor. Üniversitelerin taleplerindeki 
artış da bunun bir göstergesi. Üniversite-
ler etkinliği kendi kampüslerine taşıyabil-
mek için imkanlarını geliştirmek, spor 
salonlarını yarışlara uygun hale getirmek 
için var güçleriyle çalışıyorlar. Bu nedenle 
Koç Fest gelecek kuşakların üniversite-
lerde daha iyi imkanlarla spor yapmaları-
na da olanak tanımış oluyor. Ayrıca spor 
aracılığı ile gençler arasındaki kültürel 
diyaloğun, dostluğun ve hoşgörünün 
artırılması hedefleniyor. Tüm bunlar Türk 

Türkiye Koç Fest Üniversite 
Spor Oyunları 

müsabakalarına katılan 
üniversite sayısında hızla 

artış olurken, milli 
sporcular da organizasyona 

ilgi gösteriyor.

sporuna olumlu katkılar sağlıyor. Koç 
Fest ile gençlerin spora ilgisinin artması 
ve daha çok gencin spor etkinliklerine 
katılması sağlanıyor. 

Koç Fest’in Türk sporunun dışa açıl-
ması adına da önemli bir rolü var. Koç 
Fest’te hem bireysel hem de takım 
sporları bazında dereceye giren sporcu-
lar her branşta hem üniversite milli 
takımlarında hem de ilgili federasyonun 
Avrupa ve Dünya Şampiyonaları ile 
Olimpiyatlardaki Milli Takım kadrolarında 
yer alıyor. 

YALNIZCA SPOR DEĞİL

Koç Fest, gündüz çeşitli eğlenceler ve 
spor müsabakaları, gece ise konserlerle 
renklendi. Koç Fest kapsamındaki illerde 
en az iki gün boyunca Koç Topluluğu 
şirketlerinin destekleriyle gerçekleşen 
teknolojik gündüz etkinliklerine katılan ve 
bu coşkuyu RFID entegre sosyal medya 
projesi ile sevdikleriyle paylaşma zevkini 
yaşayan gençler, böylece festivalin coş-
kusunu her yere taşıdı. 

Koç Topluluğu şirketleri tarafından 
düzenlenen oyunlar, yarışmalar, sahne 
şovları ve çeşitli etkinliklerle renklenen 
festivalde sınav stresinden biraz olsun 
uzaklaşan gençler, bütün bir yılın yor-
gunluğunu da attı. 

Koç Holding Dış İlişkiler ve Kurumsal 
İletişim Direktörü Oya Ünlü Kızıl’ın temel 

Öğrenciler gündüz 
etkinliklerinin coşkusunu RFID 
entegre sosyal medya projesi ile 

sosyal medyaya taşıdı. 
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vizyonunu, üniversite sporlarının yaygın-
laşması ve Üniversite Spor Oyunları’nın 
takip edilen bir spor organizasyonu haline 
gelmesi olarak açıkladığı Koç Fest, spor-
da olimpiyatların taşıdığı değerleri gençle-
re ulaştırmayı amaçlıyor. Kızıl’a göre Koç 
Fest gittiği illerde konaklamadan ulaşıma, 
gıdadan perakendeye birçok alanda hatırı 
sayılır bir hareketlilik meydana getiriyor. 
Koç Holding ve Koç Topluluğu şirketleri-
nin hemen hepsinin yatırım yapıp, destek 
verdiği Koç Fest, her yıl eklenen spor, 
teknoloji gibi yeni unsurlarla git gide 
büyüyor. Koç Fest için her yıl ayrılan 
bütçe 4 milyon lirayı buluyor. Koç Fest’in 
saha organizasyonunda yaklaşık 250 
kişilik bir ekip görev yapıyor. Yaratıcı 
ajanslar, medya satın alma partnerleri ve 
400’e yakın tedarikçi ise hazırlık dönemi-

tesi’ne uğrayan Koç Fest, basketbol, hent-
bol, voleybol, triatlon, masa tenisi, futbol, 
buz hokeyi, güreş, atletizm, jimnastik, suto-
pu, yüzme, kano ve futsal branşlarında 
çekişmeli müsabakalara sahne oldu.

Tüm festival boyunca üniversiteli öğren-
cilerle bir araya gelen Gripin grubuna, 
Eskişehir’deki finalde rock müziğin en 
önemli temsilcilerinden Aslı da eşlik etti. Bir 
başka deyişle Koç Fest’le birlikte üniversi-
teliler spora, eğlenceye ve müziğe doydu. 

Eskişehir’de gerçekleşen “Koç Fest 
Kariyer Zirvesi” kapsamında Anadolu 
Üniversitesi’ne gelen Koç Holding Otomotiv 
Grubu Başkanı Cenk Çimen, üniversiteli 
gençlere iş yaşamında başarılı olmanın sırları-
nı verdi. “Ben hep ticarete yatkındım. 
İlkokuldayken bisiklet tamir eder, para kaza-
nırdım. Lisede Kapalıçarşı’dan tişört, ayakka-
bı alır onları satardım. Hep ticaretin içinde 
olmayı isteyen bir yapım vardı” diyen Cenk 
Çimen gençlere “Mutlaka mutlu olduğunuz 
işi yapın” çağrısı yaptı. Çimen, iş hayatında 
başarıya ilişkin mesajını ise şöyle verdi: “İş 
hayatında çok ufak farklar, çok ufak nüanslar 
bence başarıyı getiriyor. Bu nüanslar işten 

Koç Fest; Aygaz, Opet, Tüpraş, Ford, Fiat, 
Koçtaş, Arçelik, Beko, YKB, Paro, Bilkom, 
Grundig gibi Koç Topluluğu şirketlerinin 

katılımıyla gerçekleştiriliyor.

Koç Holding Otomotiv Grubu 
Başkanı Cenk Çimen, Koç Fest 
Kariyer Zirvesi’ne konuk oldu.

ne destek oluyor. Yani Koç Fest yalnızca 
gençleri harekete geçirmekle kalmıyor, 
günbegün büyüyerek dev bir organizas-
yona dönüşüyor. 

FİNAL ESKİŞEHİR’DE

2006-2008 yılları arasında üniversitelerin 
bahar şenlikleri döneminde müzik ve eğlence 
odaklı bir anlayışın hakim olduğu, 2009 yılın-
da ise üniversiteler arası resmi spor müsaba-
kalarını kapsamaya başlayarak Türkiye Koç 
Fest Üniversite Spor Oyunları olarak anılma-
ya başlayan Koç Fest, olimpiyat tadında bir 
finale daha sahne oldu. Bu yıl sırayla; Trakya 
Üniversitesi, Ege Üniversitesi, Akdeniz 
Üniversitesi, Süleyman Demirel Üniversitesi, 
Atatürk Üniversitesi, Karadeniz Teknik 
Üniversitesi ve Eskişehir Anadolu Üniversi-
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işe, bulunduğunuz ortamdan ortama, yapı-
dan yapıya farklılık gösterebiliyor. İşte bunları 
yakalayabilenler, ufak farkları görebilenler 
sonuca ulaşıyor.”

ESKİŞEHİR OLİMPİYAT ŞEHRİ OLDU

12 – 17 Mayıs tarihleri arasında Türkiye Koç 
Fest Üniversite Spor Oyunları finallerine ev 
sahipliği yapan Eskişehir adeta olimpiyat 
heyecanını yaşadı. 

Anadolu Üniversitesi’nde gerçekleşen 
Türkiye Koç Fest Üniversite Spor Oyunları 
Jimnastik Şampiyonaları’nda birincilik kupa-
sını, senkronize trambolinde 17,90 puanla 
Celal Bayar Üniversitesi, step jimnastikte ise 
16,60 puanla Pamukkale Üniversitesi kazan-
dı. Su topu branşında birinciliği Marmara 
Üniversitesi, ikinciliği Yeditepe Üniversitesi, 
üçüncülüğü ise Koç Üniversitesi aldı. Yüzme 
Şampiyonası ise rekorlara sahne oldu. Hem 
bayanlar hem de erkeklerde şampiyon Ege 
Üniversitesi oldu. Voleybolda bayanlarda 

Bahçeşehir Üniversitesi, erkeklerde ise Gazi 
Üniversitesi şampiyon oldu. 

Basketbol Süper Lig Final Müsabaka-
ları’nda bayanlarda şampiyon İstanbul 
Üniversitesi, erkeklerde ise Fatih Üniversi-
tesi kupanın sahibi oldu. Hentbolda bayan-
larda Anadolu Üniversitesi, erkeklerde ise 
geçen yılın şampiyonu Gazi Üniversitesi 
şampiyonluk kupasını havaya kaldıran 
takım oldu. 

Kadınlar Çekiç Atma Finali’nde Aksaray 
Üniversitesi’nden Tuğçe Şahutoğlu 68,14 
metre ile Türkiye üniversiteler rekorunu kırdı. 
Kadınlar Üç Adım Atlama’da Mersin Üniver-
sitesi’nden Sevim Sinmez 13,42 m’lik sko-
ruyla Türkiye üniversite rekorunu kırdı. 
Erkeklerde ise 110 metre engelli finalinde 
Anadolu Üniversitesi’nden Mustafa Güneş 
rekor kırdı. Erkekler 4x400 metre bayrak 
finalinde birincilik kupası Dumlupınar Üniver-
sitesi’ne gitti. Türkiye Koç Fest Üniversite 
Spor Oyunları Kano branşında K-1 katego-
risinde 1000 metre erkeklerde Marmara 
Üniversitesi’nden Ufuk Özcan 4,13’lük 
derecesiyle birinci oldu. C-1 kategorisinde 
1000 metrede Sakarya Üniversitesi’nden 
Süleyman Aşçı, K-1 Bayanlar 1000 metre 
kategorisinde ise Anadolu Üniversitesi’nden 
Gizem Taşçı 5,41’lik derecesiyle birincilik 
kupasını aldı. Salon futbolunda ise bayan-
larda Gazi Üniversitesi, erkeklerde ise 
Marmara Üniversitesi birincilik kupasını alan 
takımlar oldu. 

4 MİLYON
2012’DE DIJITAL PLATFORMDA  

ERIŞILEN KIŞI SAYISI

20 BİN
2012 YILINDA YARIŞAN 

SPORCU SAYISI

10.500 KM
KAT EDILEN YOL

8 MİLYON
2006 YILINDAN ITIBAREN 

ULAŞILAN ÖĞRENCI SAYISI

RAKAMLARLA  
KOÇ FEST

Koç Fest, yedi üniversitedeki gündüz 
etkinliklerinde eğlenceli anlara ve 

çekişmeli müsabakalara sahne oldu. 

KOÇ FEST
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Gripin’i tanıyabilir miyiz? Gripin fikri 
nasıl ortaya çıktı? Müzik dünyasına 
nasıl adım attınız?
Gripin pazar günleri müzik yapmak amacıyla 
kuruldu. Bugün geldiği noktayı hayal edebili-
yor ama hedeflemiyordu. Önce üniversite 
festivalleri, ardından dört yıl süren Beonx 
macerası ve bu dört yıl içinde bugünkü kad-
rosuna ulaşması ile bestelerini yapmaya 
başladı. Tüm bunların ardından 2004 yılında 
ilk albümünü, 2007 yılında ikinci albümünü 
ve 2010 yılında üçüncü albümünü yayınladı.

Koç Fest hakkında sizin düşüncelerinizi 
alabilir miyiz? Böyle heyecanlı ve dina-
mik bir topluluğun önünde olmak nasıl 
bir duygu?
Önümüzde topluluktan önce yanımızdaki 
topluluktan bahsetmek istiyorum. Bizim için 
bir konserde dinleyicilerimizden sonra en 
önemli unsur çalıştığımız ekip. Koç Fest ekibi 
şahaneydi. Ve tabii bir konseri iyi bir konser 
yapan dinleyicilerimiz, yedi şehirde de muhte-
şemdiler, ömürlerimize ömür kattılar.

Koç Fest, spor müsabakaları ile farklı 
şehirlerdeki üniversitelerde okuyan 
gençleri bir araya getiriyor, onları buluş-
turuyor. Bu gibi etkinliklerin yaygınlaş-
ması hakkında ne düşünüyorsunuz?
Olimpiyat hayallerimiz var. Ama bunun için 
tesis ya da stadlara sahip olmamız yeterli 
değil. Olimpiyat kültürüne, spor kültürüne ve 
bu yetilere sahip sporculara ihtiyacımız var. 
Bu yüzden Koç Fest ve benzeri organizas-
yonların önemi büyük.

1999 yılında Birol 
Namoğlu ve Evren Gülçığ 
tarafından kurulan Gripin 

grubu, 2001 yılında 
elektrogitara Murat 

Başdoğan’ın, davula İlker 
Baliç’in, 2002’de ise 

klavyeye Arda 
İnceoğlu’nun geçmesiyle 

bugünkü şeklini aldı. 

DİNLEYİCİLER 
ÖMÜRLERİMİZE  
ÖMÜR 
KATTILAR
Koç Fest’in bu yılki yol 
arkadaşları Gripin grubu 
oldu. Gripin’in solisti Birol 
Namoğlu, grubun festivaldeki 
izlenimlerini Bizden 
Haberler Dergisi’ne anlattı.

Koç Fest turnesi boyunca gözlemlediği-
niz ya da yaşadığınız en ilginç şey neydi? 
Koç Fest sizde nasıl bir iz bıraktı?
“Bir organizasyon nasıl yapılmalıdır?” 
sorusunun cevabıydı Koç Fest. Özel olarak 
hazırlattığımız sahne ve iPad performansları 
bizim için unutulmazlar olarak yerlerini 
aldılar.

Üniversitelerde verdiğiniz konserlerin 
yeri daha mı farklı oluyor?
Kesinlikle öyle. Katılım ve heyecan üst 
düzeyde oluyor.
 
Koç Fest sahnesi özelinde ilk kez 
uyguladığınız herhangi bir sahne şovu 
ya da performans türü mevcut mu?
Az önce de bahsettiğim gibi iPad’ler ile 
yaptığımız performans bizim için bir ilkti. 
Bildiğimiz kadarıyla binlerce insan önünde 
kendi şarkılarını bu şekilde çalan pek grup 
yok. Aslında hem zor hem de kolaydı. 
Alışmamız zaman aldı. Dikkat gerektiren bir 
performans aracı.
 
Koç Fest hem spor hem müzik hem de 
eğlenceyi bir araya getiriyor. Siz şimdi 
bir üniversite öğrencisi olsaydınız Koç 
Fest’i nasıl tarif ederdiniz? Aktiviteler 
hakkında ne düşünüyorsunuz? 
Örneğin gündüz aktiviteleri...
Aktiviteleri Eskişehir’de takip ettik. Hem 
spor müsabakaları hem de diğer aktiviteleri 
çok keyifliydi. Hatta karaoke yarışmalarının 
birincileriyle her ilde sahneye çıktık. Bu 
bizim için de güzel bir deneyimdi.

Sizin sporla aranız nasıl? Amatör ya da 
profesyonel olarak herhangi bir spor 
dalıyla ilgileniyor musunuz?
Şu aralar biraz daha az ilgilenebiliyor olsak da 
her birimiz sporla uğraştık. İlker kürek spo-
ruyla, Murat sutopu ile uğraşmış. Ben de 
yüzme ve tenis ile uğraşmıştım. Arda ise 200 
m kurbağalamadaTürkiye eski rekortmenidir.

Üniversite öğrencileriyle bir arada 
olmak, sizi de üniversite yıllarınıza geri 
götürdü mü? Öğrencilik yıllarınız nasıl-
dı, unutmadığınız anılarınız var mı?
Hem götürüyor hem özletiyor. Aslında üni-
versite yıllarımızın ortak anısı cumartesi 
geceleri yaptığımız bar programlarıydı. 
Neredeyse onun için yaşıyorduk. Sanırım 
hepimiz o günleri özlüyoruz. 
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BİZ’DEN

İzmir’deki kökleri 100 yıl öncesine dayanıyor 
Enrico Aliberti ve ailesinin. İtalya’da öğrenim 
gördükten sonra baba mesleğini devralan 
Aliberti, 30 yılı aşkın bir süredir otomo-
tiv sektörünün içerisinde yer alıyor. Fiat 
bayiliğinin yanı sıra Alfa Lancia, Jeep bayiliği 
de bulunan Enrico Aliberti, Bayi Konsey 
Başkanlığı’nı da başarıyla yürütmekte. Koç 
Ailesi ile işbirliğinin 1950’lere dayandığını ve 
1971 yılında da fabrikanın ilk bayilerinden 
biri olduğunu belirten Enrico Aliberti, Koç 
Topluluğu ile mükemmel bir uyuma sahip 
olduklarını söylüyor.  

Sizi yakından tanıyabilir miyiz? 
Ailemin İzmir’deki kökleri doktor olan dedem 
Cesare Aliberti’nin 1905 yılında İzmir’e gel-
mesine dayanıyor. Ben İzmir doğumluyum. 
Orta, lise ve üniversite öğrenimimi İtalya’da 
gerçekleştirdim. 1976’da Türkiye’ye döne-
rek babamla beraber çalışmaya başladım. 
36 yıldır otomotiv sektörünün içindeyim. 
Evliyim ve bir oğlum var. 2,5 yıldır oğlum 
Andrea ile beraber çalışıyoruz. Eşim Nilgün 
Aliberti uzun yıllar Alfa Romeo ve Lancia 
markalarımızın başarıyla yönetti. İş haya-
tımın yanı sıra spor, doğa ve denizcilik ilgi 

alanlarım arasında bulunuyor. Birkaç sosyal 
dernek üyeliğim var. Ekip ruhuna çok inanan 
bir yöneticiyim. İş ve yeni yatırımlar beni çok 
heyecanlandırıyor.

Ailenizin otomotiv sektörüyle tanışma 
hikayesini anlatır mısınız? 
Babam üç-altı ayda bir ağırlıklı olarak 
Amerika’dan satmak üzere araba getirirdi. 
O dönemde herkes de araba olmadığından 
dolayı arabalar alınış tarihine göre rakamlan-
dırılırdı. 40’lı yılların sonunda Fiat ile ilişkiye 
geçerek Ege Bölgesi Bayisi oldu. Aynı 

MÜŞTERİ MEMNUNİYETİ  
DAİMA ÖN PLANDA

İzmir ve bölgesinde Fiat markası ile anılan Aliberti ailesi 60 yılı aşkın süredir; 
deneyimli, kaliteli ve güvenilir bir kadro ile müşteri memnuniyeti odaklı hizmet 

vermeyi sürdürüyor.  

Enrico Aliberti iki yıldır oğlu 
Andrea Aliberti ile birlikte 
çalışıyor ve babadan kalan 
otomotiv işini geleceğe taşıyor. 
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karşılıyor. Birçok modeli Türkiye’de üretiliyor. 
İhracat şampiyonluğu bulunuyor. Kalite ve 
imaj olarak da çok net bir yükseliş sergiliyor. 
Yeni markalarımız olan Lancia (Chrysler) ve 
Jeep’in de katılımı ile bu imaj daha iyi yerlere 
gelecek. Büyüme bir ekip işi olduğundan 
Tofaş’ın Türkiye’deki diğer markaların içinde 
farklılaşan bir yapısı var. Bayilerinin her biri 
kendi bölgesinde bir isim, hepsinin bir ağırlığı 
var. Dolayısıyla bayi ağının bu imaj ve büyü-
meye çok büyük bir katkısı vardır ve olacaktır. 
Bayiler ile Tofaş arasındaki sinerji, uyum, fikir 
alış-verişi, güç birliği ve güvene dayalı ilişkiler 
sonucunda her geçen gün daha sağlam ve 
daha yaratıcı adımlar atılıyor. Bayi memnuni-
yeti ve karlılık konularında da Tofaş ile bayi ağı 
arasında destekleyici çalışmalar başladı. 

Koç Topluluğu’nun yürüttüğü sosyal 
sorumluluk kampanyaları hakkında ne 
düşünüyorsunuz? Bu kampanyalara 
nasıl destek veriyorsunuz? 
Sosyal sorumluluk belli bir seviyeye ulaşmış 
kişi ve kuruluşların öncülük etmesi gereken 
bir konudur. İnsanoğlu hayatında öncelikle 
kendisini daha sonra ailesini geliştirir. Belli 
bir doyuma ulaştıktan sonra sosyal sorum-
luluğu başlar. Koç Topluluğu da kendisine 
düşen sosyal sorumluluğu başarıyla taşı-
maktadır. Biz de yapılan bu sosyal sorumlu-
luk faaliyetlerini çevremize ve yakınlarımıza 
duyurarak, iletişimin yanı sıra bu projelere 
maddi ve manevi destek vererek katkıda 
bulunmaya çalışıyoruz.

dönemde Vehbi Koç da Ankara, Orta Ana-
dolu ve Doğu Anadolu bayisiydi. İstanbul’da 
ise Aliotti ailesinin bayiliği bulunuyordu. 
40’lı yılların sonunda Fiat otomobil ve ağır 
vasıta bayiliğini de bünyesine kattı. 1966’da 
Otoyol-Iveco fabrikası kuruldu. İlk birleşme-
miz bu çatı altında oluştu. Otoyol fabrikası 
kurulunca şirketimizin küçük bir ortaklığı 
da oluştu. 1971 yılına kadar ithalat devam 
ettiğinden araçları Fiat’tan alıyorduk. 1971 
yılında Tofaş üretime geçince tüm bayiler 
Tofaş çatısı altında birleşti.

Yalnızca otomotiv sektöründe faaliyet 
göstermiyorsunuz. Diğer faaliyetleriniz 
hakkında bilgi verir misiniz? 
Direkt olarak otomotiv sektörüne bağlı olan 
servis, yedek parça, ikinci el satış haricinde 
yine bu sektöre bağlı olarak sigortacılık ve 
kiralık otomobil sektörlerinde de faaliyet 
gösteriyoruz. Ayrıca büro otomasyonu ile 
ilgili olarak Konica Minolta’nın Ege Bölgesi 
genel dağıtıcılığını yapıyoruz. İnşaat sek-
töründe de birkaç yatırım ve faaliyetimiz 
bulunuyor.

Koç Topluluğu ile nasıl tanıştınız? 
Tofaş bayii olma sürecinizden bahseder 
misiniz? 
Koç Ailesi ile babamın 1950’lere dayanan 
bir teması ve meslektaş ilişkisi vardı. 1971 
yılında da fabrikanın ilk bayilerindendik. Koç 
Ailesi Fiat’la birlikte yatırım yapınca doğal 
olarak fabrikanın çatısı altına dahil olduk ve 
uzun yıllardır mükemmel denilebilecek bir 
ilişkimiz bulunuyor.

Hem fiziksel hem de ciro olarak istik-
rarlı bir büyüme çizginiz var. Bu başarı-
nın sırrı ve gelecek hedefleriniz neler? 
Müşteri memnuniyeti, sadakat ve güvenin 
oluşması için markanın ve şirketin imajına 
uygun işyerleri olması gerekiyor. 1990 yılında 
açtığımız entegre tesisimiz bu düşünceleri-
mize çok iyi cevap verdi ve buna bağlı olarak 
da satışlarımız katlanarak arttı. İzmir’in üçte 
iki pazar payına sahip olduğumuz zamanlar 
oldu. Bu yatırımdan cesaret alarak sürekli 
büyümeyi hedef aldık. İzmir’de Fiat markası 
ile Aliberti ismi özdeşleşti. 50’lı yıllardan 
bugüne 60 yılı aşkın bir geçmişimiz var. Fiziki 
büyümenin yanı sıra; deneyimli, kaliteli ve gü-
venilir bir kadro ile hizmet vermeyi sürdürü-
yoruz. Bizim için müşteri memnuniyeti daima 
en ön plandadır. Ciro, müşteri memnuniyeti 
ve karlılığı arttırmak için gerekirse başka 
yatırımlar da yapmayı düşünüyoruz.

Müşteri memnuniyeti, 
sadakat ve güvenin oluşması 

için markanın ve şirketin 
imajına uygun işyerleri çok 
önemli. 1990’da açtığımız 

entegre tesisimiz bu 
düşüncelerimize çok iyi 

cevap verdi ve buna bağlı 
olarak da satışlarımız 

katlanarak arttı.

Kaç kişiye istihdam sağlıyorsunuz? 
Nasıl bir ekibiniz var? 
Fiat çatısı altında 150 kişi bulunuyor. Yürüt-
mekte olduğumuz diğer iş kollarıyla beraber 
400 kişiye istihdam sağlıyoruz. Personelimiz 
kaliteli, güvenilir, tecrübeli, işini çok iyi bilen 
ve müşteri odaklı kişilerden oluşuyor. Aile 
şirketinden öte, profesyonelliğe eğilimimiz 
olduğundan ekibimizi de mümkün olduğun-
ca profesyonelleştirmeye çalışıyoruz.

Bayi konseyi başkanı olarak Tofaş’ın 
otomotiv sektöründeki yerini nasıl de-
ğerlendiriyorsunuz? Bayilerin buradaki 
rolü hakkında ne düşünüyorsunuz? 
Tofaş Türkiye’de kurulan ilk fabrikalardan ol-
duğu için gündemde olan yerli marka ihtiyacını 



40  BizdenHaberler

SOHBET

“ÇALIŞMAK DEĞİL,  
İNSANLAR KAFAMI BOZUYOR”
O, yıllardır gecenin bir vaktinde yaptığı programlarla evimizin geç gelen misafiri. 
Misafir demek doğru olmayabilir, çünkü ona, üslubuna, rahatlığına o kadar alıştık ki 
adeta evimizden biri. Biz, kendisiyle yaptığımız röportajda bunu daha iyi anladık, siz 
de okurken aynı hisse kapılacaksınız, eminiz. Bizden Haberler Dergisi için Koç 
Holding Kurumsal İletişim Müdürü Şeniz Akan sordu, Okan Bayülgen cevapladı. 

Sosyal medyayı en etkin kullanan isim-
lerden birisiniz. Yalnızca Twitter’daki 
takipçilerinizin sayısı 1,5 milyonu geçti. 
Bu konudaki düşünceleriniz neler?
Bunlar yıllardır bize sunulup durulan oyun-
caklar. 2000’lerden bu yana vakti zamanın-
da oyuncak olarak gördüğümüz şeyler top-
luma hakim olmaya başladı. Basın kuruluş-
larının oyuncak diye küçümsediği şeyler 
bugün onları çökertecek şeyler haline 
dönüştü. Bir ICQ çılgınlığını, bir chat odaları 
çılgınlığını hatırlıyor muyuz? Facebook 
büyük bir çılgınlık, onun arkasından da 
Twitter… Ama yeni çılgınlıklar da ortaya 
çıkacaktır. 

Peki bizim derdimiz ve bu çılgınlık ara-
yışının sebebi ne? 
Bizim derdimiz arkadaş bulmak. Sosyal 
medya herkesin sunumunun olduğu bir yer 
haline geldi. Kapalı chat odaları açıldı, meş-
hur insanlar bir yandan gazetecilerden 
kaçarken bir yandan da özel ev partilerini 
Twitter ya da Facebook’tan fotoğraflarıyla 
duyurmaya başladılar. Sosyal medyada 
davranışlar henüz oturmadı. Takipçi sayısı 
önemli değil. Seni takip etmesi için seni 
sevmesi gerekmiyor çünkü. Ben sevmedi-
ğim birçok insanı acaba ne yumurtluyor 
diye takip ediyorum. 

Gelelim on8 TV’ye. Biraz bu projeniz-
den bahseder misiniz? 
on8 yeni ve eski medyayı, yani hem kon-
vensiyonel hem de modern teknolojiyi bera-
ber kucaklayan interaktif bir televizyon. TV8 
grubuyla ortak kurduğumuz yapım şirketinin 
bir kuruluşu. Bu kanal, reklam pazarlama, 
reklam üretme ajansları, reklam verenler ve 
yayıncı kuruluşlar ilişkisine yeni bir boyut 
getirecek. 
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medya etiği açısından çok sıkıntılarımız var. 
Çalışma arkadaşlarımla da ilk paylaştığımız 
şey bu konudur; prensipli, samimi ve namus-
lu olabilmeyi öğreniriz. Seyirciye karşı dürüst 
olmayı öğreniriz. Yapılan işte yalanı, yalan 
söyleyeni hiç affetmedim. Her zaman da 
şunu söylerim: “Seyirciye yalan söyleyeme-
yeceğimiz bir iş yapıyoruz, bana yalan söyle-
yerek bunu nasıl yapacaksınız?” Sadece ger-
çekler bizi kurtarır. Ne kadar acı olursa olsun 
gerçekler kurtarıcıdır. 

Haftanın beş günü yayın yapıyorsunuz. 
Yalnızca program da değil, fotoğraf 
çalışmalarınıza da devam ediyorsunuz. 
Bu tempo sizi yormuyor mu?
Sizin işinizden ya da herhangi bir insanın 
işinden daha zor bir iş değil benimki. Benim 

çektiğim zorluk aynı anda bir çok yerde 
olmam gerekmesinden kaynaklanıyor. Tüm 
bunlar bu aylara doğru bir yıkıntı olarak üze-
rimde birikiyor. İstanbul’da yaşamak, aynı 
anda birçok yere ulaşmak beni çok yoruyor. 
Geceleri yayın yapmak insanlara “Yahu nasıl 
dayanıyorsun!” dedirtiyor. Evet, birim saatte 

Şu anda test yayınları sürüyor bildiğimiz 
kadarıyla. Ne zaman yayına başlayacak? 
İçeriğinden bahseder misiniz? 
on8 TV şu anda belgesel ve program içerikleri-
ni bir YouTube alışkanlığıyla kısa bloklarla ve 
“Bu bir test yayınıdır” bandıyla sunuyor. Şu 
anda altı saatlik bir içerik bulunuyor. Birkaç gün 
sonra bu 32 saatlik bir içeriğe çıkacak, daha 
sonra 40-50 saatleri bulacak. Temmuz ayı 
başına kadar bu şekilde devam edecek. Şu an 
için uydudayız, dijital platformlarda yokuz. 

Adı gibi gençleri mi hedef alıyor on8 TV?
on8 TV ailenizin televizyonu değil, artık öyle 
bir şey de kalmadı. Televizyon artık kişisel bir 
şey. on8 TV “Yalnızca senin için!” sloganıyla 
çıkıyor. Hedef kişisel medya. Televizyon artık 
farklı monitörlerde sunuluyor: iPad’de, tele-
fonlarda, laptoplarda, sokaktaki 
billboard’larda… 

Böyle bir durumda aileye hitap ediyorum 
diye bir şey olamaz. Sonuçta bu, kişiye özel 
olmalı. Evde karı-kocalar yatağa ayrı laptop-
larla giriyorlar. Bu nedenle On8 TV, izleyicisi-
ne yol arkadaşlığı yapacağını söylüyor. 
Sinema Kulübü’nden fotoğraf programına, iki 
tekerlek programından moda programına 
kadar bir sürü farklı program olacak. Her 
üniversiteye ulaşıp orada bürolar açacağız. 
Önce İstanbul, Ankara, daha sonra da İzmir, 
Eskişehir, Antalya gibi şehirlere bağlanarak 
yayınlar yapacak. 

on8 TV nasıl bir istihdam stratejisi belir-
ledi? Başvurular ne düzeyde?
Çok fazla başvuru var. Genç adamların şir-
ket sadakatinin olmadığını, hiçbir şeye sada-
katlerinin olmadığını, değişik şeylere heves 
ettiklerini, deneyimlemek istedikleri çok fazla 
şey olduğunun farkındayım. Dolayısıyla ben 
bir rüya takım oluşturup bunları multimedya 
adamlar ya da kadınlar olarak yetiştirip, farklı 
programların sunuculuğunu, editörlüğünü ya 
da kameramanlığını v.s. yapacak şekilde 
değerlendirmek istiyorum. Aynı adam farklı 
programları sunabilsin, editörü, yapımcısı 
olabilsin istiyorum. Çok yönlü adamlar yetiş-
tirmek istiyorum. 

Aslında bir okuldan bahsediyorsunuz?
Aslında bir atölyeden bahsediyoruz. İleride 
bunu ticari bir akademi haline getirmek iste-
yebilirim. Ama bir okul olmak istemem. 
Kendimi bir eğitimci formasyonunda görmü-
yorum. Benimki daha çok beraber çalışma, 
yaşama ve etiği benimseme üzerine bir pay-
laşım. Özellikle etik çok önemli. Çünkü 

harcanan enerji açısından zor bir iş yapıyo-
rum. Üç saat adrenalin kontrolü insanı yıkar, 
ama buna alışıyor insan. Çalışma hayatında 
insanlarla problemim var. Benim kafamı 
çalışmak değil, insanlar bozuyor. Çalışmak, 
yorulmak kelimelerini kullanmıyorum. İnsan 
tembel tembel oturmak için dizayn edilme-
miştir. İnsan serserilik yapabilir, seks veya 
spor manyağı olabilir. Ama evde oturup tele-
vizyon seyretmek için dizayn edilmemiştir. 
 
Sabah çok erken kalktığınız ve fotoğraf 
çekimleri için çok erken saatlerde ran-
devu verdiğiniz söylenir. Gerçekten de 
böyle mi?
Ben çok erken kalkarım, ara ara tekrar uyu-
rum. Ama hiçbir fotoğraf seansını 11’den 
önce yapmam. Çoğunlukla öğleden sonra 
yaparım. Sabah ışığını hiç sevmem. 

Fotoğrafçı olarak kendinize güveniyor 
musunuz?
Kendime güveniyorum. Fotoğraf çekerken 
çok az film kullanırım. Şimdi dijital dönemde 

olduğu gibi arka arkaya çekmem. 10 gün 
Küba’da çekim yaptım, galiba 50 makara ile 
döndüm. Benzeri adamlar iki günde 500 
makara bitirmişlerdi. 

Şu anda üzerinde çalıştığınız proje var mı?
Son zamanlarda daha çok hayır işleri yapıyo-
rum. Bazı reklam işleri çekiyorum. Bu işe 
profesyonel olarak devam edip çok para 
kazanmaya çalışıyorum. Bunun bir hobi gibi 
görülmesi sinirimi bozuyor. Bunlar yarıştır. 
Amatör olarak pilotluk, askerlik, doktorluk 
yapamazsınız. Ama bazı işler herkes açıktır. 
Diplomalı olma kuralı yoktur. Benim diplomalı 
olduğum işte, yani tiyatroda da diploma 
aranmıyor. Bazı profesyonel fotoğrafçı arka-
daşlarımız herkes şimdi fotoğraf çekiyor diye 
yakınıyor. Bence bu çok güzel bir şey. 
Herkes istediğini yapmalı.  

İnsan serserilik yapabilir, spor 
manyağı olabilir. Ama evde 
oturup televizyon seyretmek 
için dizayn edilmemiştir.
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Televizyon dünyasında belki de bir ilki 
gerçekleştirdiniz. Kraliyet Yayınları 
boyunca ekranın bir bölümünü işitme 
engellilere ayırdınız ve onların da prog-
ramlarınızı takip etmelerine imkan sağ-
ladınız. Bir anlamda haberler dışında 
işitme engellilere takip edebilecekleri 
yeni bir format sundunuz. 
Bu hep yapmak istediğim bir şeydi. Tuğba 
ve Neslihan’ı bulduk, daha doğrusu onlar bizi 
buldu. Onları çağırdık, konuştuk. Çok sevdik 
birbirimizi. Maaşlandırma konusu konuşulur-
ken bana bu konuda belli bir aralığın olmadı-
ğını söylediler. Bunun üzerine, onların ihtiya-
cını baz alarak bir ödeme yapmaya başladık. 
Düşünün bu bir meslek, ama ne kadar maaş 
ödenmesi gerektiği bilinmiyor. Şimdi doğru-
dan satış reklamlarında yer almaları için kızla-
rı görüşmeye çağırdılar. Kızlar da rakam ola-
rak ne kadar isteyelim diye bana sordular. 
Ben de; “Çok para isteyin, çünkü artık çok 
değerlisiniz ve profesyonel olarak bu işi yapı-
yorsunuz” dedim. Bu iki kızımız hem çok 
kabiliyetli oldukları hem de anne-babalarında 
bu engel olduğu için işlerini çok iyi öğrenmiş-
ler. Ama bizde yaptıkları şey çok zor. Çünkü 
bizim programlarımızda kuantum fiziği de, 
felsefe de, tarih de anlatılıyor. Bizim duyma-
yan seyircimiz eskiden basit haberleri izler-
ken artık felsefe programı izleyebiliyorlar. 
Duyan seyircimiz ise bu alfabeyi öğrenmeye 
başladı. Bu benim anladığım televizyonculuk. 

panyasıyla bunu yapıp, yarın vazgeçecek 
değilim. Bunu yapmaya ancak imkan bulabil-
dim ve devam da edeceğim. 

Bu tip projelerde temel problem sürekli-
liğin sağlanamaması galiba? 
Engellilerle ilgili pek çok çalışma yapılıyor. Ben 
bunları hep destekliyorum. Diyelim ki görme-
yenlerle ilgili nefis bir çalışma yapılmış. Bu 
görmeyen arkadaşım bana diyor ki: “Bir kam-
panya yapılıyor, gençler heves ediyor ve 
gönüllü olarak geliyorlar. Biz o gelenlerle arka-
daş oluyoruz, arkadaş olduğumuz kızlara, 
erkeklere aşık oluyoruz, onlarla beraber olmak 
istiyoruz. O çalışma bitiyor ve bizi terkedip 
gidiyorlar. Biz yine aynı çıngıraklı topla oyun 
oynamaya devam ediyoruz.” Yani bazıları “Biz 
bir şey yaptık, herkes bizi beğendi, alkışladı, 
bravo dedi” demek için bir projeye girişebili-
yor. Sizi tenzih ederim, sizin grubunuz düzenli 
olarak bu işin içinde. Ama bu projeler genelde 
havalı dursun, dostlar görsün diyerek yapılı-
yor, ama sonra bırakıyorlar.

Nasıl tepkiler aldınız?
Yıllar öncesinden yeni yetişen neslin daha 
çok entelektüel talebinin olacağını ve bu tale-
bi karşılayanların medyada kalacağını biliyor-
dum. Dolayısıyla burada durdum, yerimi 
böyle koydum. Daha vasat zekaya hitap 
edip de halk kahramanı olmaya çalışanlar da 
vardır. Ben halk kahramanı olmaya çalışma-

Çünkü 1995’ten beri hep şunu söyledim: 
Televizyonlar hastalar, yaşlılar ve belli bir 
yaşın üzerindeki çocuklar içindir. Televizyon 
bütün insanlar için değil. Evliler, gençler, 
büyükler televizyondan yırtmalı. Hayat 
sokaklarda, hep bunu söylüyorum. Burada 
çelişki görüp, “Hayat sokaklarda diyorsun 
beş gün program yapıyorsun” diyorlar. Ben 
bu programları o saatte alternatifi olmayan 
insanlar için yapıyorum. Ekonomik problem-
leri olabilir, sokağa çıkamıyor olabilir, karnı 
ağrıyor olabilir, bir ölüm acısı çekiyor olabi-
lir… Ben televizyon programını bunun için 
yapıyorum. Benim anladığım televizyonculuk-
ta bu var. Büyük kanallarda çalıştığım 
dönemlerde hep ısrar ettim. Büyük kanallar 
dizilerin bir bölümüne bir milyon dolar ödeye-
biliyorlarken, benim programıma bir çevir-
men koyamadılar. Bu kanalda bütçeyi ken-
dim belirleyebildiğim için ve bu televizyonun 
yöneticileri buna onay verdiği için bunu 
yapabildim. Ben bir sosyal sorumluluk kam-

SOHBET

Benim yaptıklarım 
dünyanın başka bir yerinde 

olsa bir ekoldür.

Koç Holding Kurumsal 
İletişim Müdürü Şeniz 
Akan, yayın öncesi Okan 
Bayülgen’e konuk oldu ve 
kendisiyle keyifli bir 
sohbet gerçekleştirdi. 



Fotoğraf
Hiçbir fotoğraf seansını 11’den önce 
yapmam. Sabah ışığını hiç sevmem. 

Fotoğrafçılığa profesyonel olarak 
devam edip çok para kazanmaya 
çalışıyorum. Bunun bir hobi gibi 

görülmesi sinirimi bozuyor. 

Sosya l Soru mlu lu k
Bazıları “biz bir şey yaptık, herkes 
bizi beğendi, alkışladı, bravo dedi” 
demek için bir projeye girişebiliyor. 
Sizi tenzih ederim, sizin grubunuz 
düzenli olarak bu işin içinde. Ama 
genelde  bu projeler havalı dursun, 
dostlar görsün diyerek yapılıyor, ama 

sonra bırakıyorlar.

Te levizyon
Artık ailenizin televizyonu diye bir 
şey kalmadı. Televizyon artık kişisel 

bir şey.
Medyada eskiden birşeyden 
anlayan adamlar vardı, şimdi 
herşeyden anlayan adamlar 

olması gerekiyor. Bazı meslekler 
farklı ilerliyor.
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dım. Bana göre bu bir meslek prensibidir, 
sosyal sorumluluk çalışması değildir. Yurt 
dışında elalemin televizyonunda sağır-dilsiz 
alfabesinde tercüme yapan birisini görmek 
doğal bir olay. E niye bende yok? O zaman 
bu benim bir eksiğim. Ben bu yüzden kaç 
gazeteyle röportaj yaptım. Ben bunu 
Neslihan ve Tuğba’nın başarısını taçlandır-
mak için yaptım. Dünyanın hiç bir televizyo-
nunda da felsefe, fizik, astronomi programla-
rı düzenli olarak çevrilmiyor. Ama aynı çevir-
menler cumartesi günü hafif meşrep şakaları 
da çevirmek zorunda kalıyorlar tabii ki. 

Hem özel hem de genel bir soru sormak 
istiyorum size. Hayat sürekli bir koştur-
macayla ve kaosla geçiyor. Bu kaosun 
merkezi de İstanbul gibi görünüyor. 
Bazen bu şehirden gidip bir kasabaya 
yerleşmek istemiyor değilim. Ama 
İstanbul’dan ayrılmak çok da kolay 
değil. Siz bu şehrin adını kızınıza verdi-
niz. İstanbul sizin için ne anlam ifade 
ediyor? Siz de ileride İstanbul’dan ayrıl-
mayı aklınızdan geçiriyor musunuz?
Kızımın adını annesi koydu, ben de çok sev-

maaşımı budist rahipler ödesin diye bir şey 
olamaz. Dolayısıyla “Ferrarisini Satan Bilge” 
falan ben tanımıyorum. Yani eğer o bilgeyse 
o Ferrari’yi hiç almamalıydı gibi geliyor bana. 
Dolayısıyla bu sistemde başka türlü var 
olmak gerekiyor. Bir yerlere kaçmak istemi-
yorum. Kendimi emekli ettiğim zaman evet, 
küfrü basıp gitmek hoşuma gider. Ama o 
zaman da herhalde bir mücadele bulurum 
diye düşünüyorum. 

Okan Bayülgen kendisini tarif etse 
hangi kelimeleri kullanırdı? 
Kendimi tarif etmek gerekiyorsa genelde 
uykusuz, asabi ve sabırsız olduğumu söyle-
yebilirim. Herhangi bir cinsi sapıklığım olma-
dığı için üzgünüm. 

Hiçbir zaman mesaj kaygınız olmadığını 
biliyoruz. Ancak dergimiz aracılığıyla 
Koç Topluluğu çalışanlarına ve bayileri-
ne mesaj vermenizi istesek, onlara 
neler söylerdiniz?
Hepsine “Naber? Nasılsınız? İyi misiniz? İşler 
yolunda mı? Bir gün bir yerde karşılaşırsak 
muhabbet ederiz” demek istiyorum. 

dim. Kızım İstanbul benim için bir cennet, 
bilinen İstanbul ise benim için bir cehennem. 
Son zamanlarda sistemin içinde ya da dışın-
da olmak çok sorguladığımız bir şey. Benim 
için sözlüklerde ya da sosyal medyada söy-
lenen bir laftır: “Kofti anarşist, sen de güya 
sisteme karşısın ama ondan besleniyorsun.” 
Ben İstanbul’dan ayrılıp bir tatil beldesine 
yerleşip bir bostan yapıp orada domates 
yetiştirmeyi sistem dışına çıkmak değil, sis-
tem tarafından yenilmek olarak görüyorum. 
Sistem tarafından ezilmek, dayanma gücünü 
yitirmek ve orada domates yetiştirip, güneş 
batımında uzun yürüyüşler yapmak…. Bu 
sisteme yenilmektir. Sistem içinde sorgulanır, 
içinde mücadele verilir. İçinde her ne yapa-
caksanız yaparsınız ve bunu sistemden geçi-
nerek yaparsınız; başka çare yok. Yani ben 
bu sistemi sorgulayayım, sistemi sorgularken 

Reyti ng
Seyirci reytingi hatırlamaz, reyting 

için yapılan maymunlukları, 
fedakarlıkları, üç kağıtla rı çok iyi 

hatırla r. Bir sürü insanın TV 
dünyasında bitmesinin nedeni 
reyting için yaptığı yakışıksız 

hareketlerdir. 

Sosya l Medya
Sosyal medyadaki takipçi sayısı 
önemli değil. Çünkü seni takip 

etmesi için sevmesi gerekmiyor. Ben 
sevmediğim birçok insanı acaba ne 
yumurtluyor diye takip ediyorum.

İsta nbu l
Kızım İstanbul benim için bir 
cennet, bilinen İstanbul ise 
benim için bir cehennem. 



TEZATLARIN 
RENGİ MOR

ÜRETKENLİK İÇİN SARI

Giydiğimiz kıyafetlerden arabamızın rengine, evimizin tasarımından çocuğumuzun yaşam 
alanlarına kadar birçok kararı renklerin bizde uyandırdığı anlamlarla veririz. Hayatımızın içinde 
her zaman yanımızda olan renkler ve onların anlamları sıcaktan soğuğa onlarca tonu da 
barındırır içinde. Kimisi sıcak, kimisi soğuk duruşuyla neler ifade etmez ki; ruh halimizdeki 
gelgitlerle birlikte birinden diğerine geçer, yaşadığımız kültürün içerisindeki anlamlarını 
benimser öyle hareket ederiz. 

YAŞAM

Dünyaya gözlerimizi açtığımız ilk andan itibaren 
renklerle bir ömür boyu sürecek arkadaşlığımız başlar. 
Doğanın içinden yaşam alanlarımıza kadar kafamızı 
nereye çevirirsek çevirelim, hep renkler ve onların 
anlamlarıyla karşılaşır, kendimizi renklerle ifade ederiz. 
Peki renkler bize ne anlatır?

İyimserlik, aydınlık ve mutluluk için 
sarının altın tonları ışıl ışıl parlar. Altın 
sarısı renkler pozitif bir geleceği temsil 
ederken, yaratıcı düşünceyi ateşlediği-
ne inanılan açık sarı tonları kullanıldığı 
yere enerji verir. Sinir sistemini uyaran 
bundan ötürü çocuk odalarında tercih 
edilen açık sarı tonlar belleğin güçlen-
mesini sağlarken iletişimi daha da aktif 
hale getirir. Çocuklarda öğrenmenin en 
yoğun olduğu dönemde iç mekanlar için 
en ideal renk sarıdır. Üretkenliğin rengi 

olarak da kabul edilen sarı tonlar birçok 
eski uygarlıkta da bereketi simgeler. 
Çin kültüründe toprağı simgeleyen altın 
tonlar, Ming ve Qing Hanedanları’nın da 
rengidir. Sarı İmparator olarak bilinen 
Huangdi Dönemi’nde gerçekleştirilen 
muazzam buluşlar üretkenliğin rengi 
olduğunu da haklı çıkarır. Hindistan’da 
ise sarı renk “vaisya kast” diğer adıyla 
çiftçilerin rengi olarak kabul edilir, 
Hindular, Bahar Festivali’ni kutlamak için 
sarıyı bolca kullanırlar. 

Gri aklın, bilgeliğin ve bilginin rengidir. Siyah-
la beyazın karışımından oluşan gri, gözün en 
kolay algıladığı renktir. Bir yandan çok pozitif 
duygular verirken, diğer taraftan karamsar 
bir yönü de vardır. Siyah gibi klasik bir duru-
şu simgeleyen rafine bir renk olan gri, çoğu 
tasarımcının da vazgeçemediği bir renktir. 
Siyah kadar baskın, beyaz kadar göze çarp-
mayan bir renk olan gri çoğu zaman alçak 
gönüllülüğü, uzlaşmacılığı ve dengeyi de 
ifade eder. Gri rengi seven insanlar genellikle 
olaylardan uzak durmayı tercih ederler.

Mor; zenginliği, asaletin, lüks ve 
ihtişamın rengidir. Farklı tonlara 

sahip olan morun açık olanlarının 
rahatlatıcı bir etkisi vardır. Hayal 

gücünü ve konsantrasyonu artırdığı 
ve ilham verdiği için iç mekanlarda 
oldukça tercih edilir. Yaratıcılıkları 

çok olduğundan dolayı sanata yatkın 
insanlar tarafından tercih edilir. Mor 
renk, vücuttaki hormonları ve salgı 

bezlerinin çalışmasını da etkilemekte-
dir. Özellikle sara, menenjit gibi beyin 

hastalıklarında tedaviyi destekler. 
Mor renk, kullanıldığı tona göre farklı 
etkileri olabilir. Lavantaya çalan açık 
tonları ilham verici etkisi olduğu için 

çalışma alanlarının tercihidir.

BİLGELİK İÇİN GRİ
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YEŞİLLE GELEN 
FERAHLIK

SOFİSTİKE DURUŞ 
İÇİN SİYAH
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Kırmızı ile beyazın birleşmesi ile oluşan pembe, kırmızı 
gibi canlılık ve enerji verir. Pembe renk, pozitif duyguları 
tetiklerken, insanı sakinleştirmeye ve vücudu rahatlatmaya 
da yardımcı olur. Pembe rengi seven insanlar; duygusal, 
neşeli, sorumluluklarının bilincinde ve biraz ürkektir, fakat 
çekingenliklerini fazla belli etmezler. Japonya kültüründe 
pembenin hikayesi çok eski bir öyküye dayanıyor. Enerjisi, 
canlılığı, genç duruşuyla kimi zaman şehirlerle kimi zaman 
kültürlerle anılır. Kuzey Afrika’nın büyülü şehri Marakeş; 
somon pembesi binaları ile kilden bir şehir olarak yükselir 
ve çoğu insan için Gül Şehri olarak anılır. Hindistan’ın 
Racasthan eyaletinin başkenti Jaipur ise kaleleri, görkemli 
sarayları, cıvıl cıvıl tapınakları, rengarenk çarşı ve sokak-
larıyla “Pembe Şehir” olarak da bilinmektedir. Hindistan’ı 
renkleriyle kendine çeken pembe renk her mekanda da 
karşımıza çıkar.

Yeşil insan gözünün görebileceği spekt-
rumdan daha fazla yer kaplar ve favori 
renk olan maviden sonra ikinci sırada 
gelir. Her yerde görmeye bu kadar alışık 
olduğumuz yeşil renk, iç mekan tasarımı 
için de ideal bir zemindir. Doğadaki yeşi-
le yakın tonlar sakin ve ferahlatıcı etkiye 
sahiptir. Rengin fiziksel ve zihinsel olarak 
da etkileri vardır. Yatıştırıcı etkisi olan 
yeşil, depresyonu hafifletip sinir sistemini 
rahatlatmaya yardımcı olurken; yenilen-
meyi ve iç dengeyi de sağlar. Yeşil tüm 
dünyada güvenin de simgesidir adeta. 
Çeşitli dinlerde, yeşil diriliş ve yenilenme 
ile ilişkilendirilir. Farklı kültürlerde farklı 
anlamlar alır yeşil; İrlanda’nın sembolik 
rengiyken, geniş yeşil yamaçlarıyla 
İrlanda’nın koruyucusu Aziz Patrick’in 
rengidir. Japonya’da ise yaşamın rengi 
olarak kabul edilir ve tapınaklarda bolca 
kullanılır. Aztek reisleri tarafından kullanı-
lan “quetzal” tüylerinin rengi yeşil olduğu 
için kraliyetin rengi olarak da kabul 
edilmektedir. Çin’de her yerde karşımıza 
çıkan, süs eşyalarının üzerine iliştirdikleri 
yeşim taşı, erdem ve güzelliği temsil 
ettiği için bu kadar popülerdir.

Renk skalasında kırmızı kadar özel ve uyarıcı başka 
bir renk yoktur. Doğal bir uyarıcı olan kırmızı heye-
can verir, algıyı ve enerji seviyesini yükseltir. Dikkat 
çekici şeyler her zaman kırmızı ile vurgulanır. Kırmızı 
renk Rusya dahil birçok dil ve kültürde güzelliği 
temsil eder. Çin kültüründe renkler beş ana element, 
yön ve mevsimlerle ilişkilendirilerek değerlendirilir. 
Kırmızı ateş, güney ve yaz ile ilişkilendirilir. Gelenek-
sel olarak Çin’deki yaşam alanlarında muhakkak 
kırmızı renk kullanılır, çünkü başarma hırsını ve iyi 
şansı yükselttiğine inanılır. Japonya’da ise kırmızı 
renk Şinto ve Budist geleneklerine göre birçok tanrı 
ile yakından ilişkilidir. Bu tanrıların heykelleri çok sık-
lıkla kırmızı giyimli ya da kırmızıya boyanmış haldedir. 
İsveç tarihinde ise kırmızı imtiyazlı sınıfa ayrılırken, 
İngiltere’de ise kırmızı telefon kulübeleri ve kırmızı 
çift katlı otobüsler ulusal simgeler arasında sayılır. 
Standart İngiliz posta kutusu ise 1874 yılından bu 
yana kırmızıya boyalıdır. Hintlilerin düğünlerde, 
dini törenlerde alınlarına sürdükleri kırmızı işaret 
ise süren kişiye şans getirmesi içindir. Hindu dini 
için kırmızı; sevinç, yaşam enerjisi ve yaratıcılığı da 
sembolize eder. İslam dininde halk düğünlerinde ge-
linin kafasına takılan kırmızı tül ya da Hindu ve Çinli 
gelinlerin kırmızı giymeleri yeni bir yaşama başlıyor 
olmaları ve şanslarının açık olması içindir. 

Beyaz kadar saflığı, tarafsızlığı ve temizliği temsil eden daha güzel bir 
renk yoktur. Doktorların sterilize olduğunu simgeleyen, gelinlerin saflığını 
gözler önüne seren hep beyaz rengin sadeliğidir. Çocukların gelişiminde 
olumlu etkisi olan beyaz renk zihinsel açıklığı sağlarken, düşünce ve 
eylemlerin saflaşmasına da yardımcı olur. Eğitim yıllarında beyaz tercih 
edilmesi çocukların öğrenmesini kolaylaştırır. Yeni başlangıçların da 
simgesi haline gelen beyaz renk düğünlerin vazgeçilmez rengidir. Birçok 
farklı ülkede gelinler beyaz renk giyer. Bu renk Japon gelinlerinin de 
geleneksel iki renginden biridir. Beyaz, Çin ve Afrika’nın bazı bölgele-
rinde ise yas rengi olarak da tercih edilir. Beyaz bayrak evrensel olarak 
ateşkes sembolü olarak kabul edilir. Uzun yıllar boyunca bilim adamları 
bej rengini tercih etmesine rağmen 19. yüzyılın sonlarında bu beyaz 
renk olarak değişir.

Tezatların rengidir siyah. Bir taraftan 
yetkiyi, gücü, kaya gibi sağlam bir 
duruşu simgelerken, diğer taraftan güçlü 
duygular uyandıran, bunaltıcı bir renk 
olarak da kabul edilir. Yaslarda siyah ter-
cih edilmesinin nedeni dinlendirici olması 
ve hiçlik hissi uyandırmasından gelir. 
Modanın ise hiçbir zaman sıkılmayacağı 
tek renktir. Meksika, Portekiz, İspanya, 
İtalya ve Yunanistan gibi ülkelerde kırsal 
bölgelerde eşleri ölen kadınlar hayat-
larının geri kalan zamanlarında siyah 
giyerken, ölen kişinin yakın ailesi ise uzun 
bir süre bu rengi giymek zorundadır. 
Klasikleşmiş bir renk olan siyah sofistike, 
sağlam bir duruşu destekler. Kurumsal 
şirketlerde çoğu kişinin bu rengi tercih 
etmesinin nedeni de budur. Daha birçok 
ülkede olduğu gibi Çin’de de erkekler 
evlenirken; sorumluluğu, sağlamlığı 
simgelediği için düğünlerinde bu rengi 
giyerler. İngiltere’de taksilerin siyah olarak 
kullanılması bu rengin sofistike olmasın-
dan ileri gelmektedir.

HEYECANIN RENGİ KIRMIZI 

ENERJİNİN SEMBOLÜ PEMBE   SAFLIĞIN SİMGESİ BEYAZ



Tiyatronun ilk kadın tiyatro sanatçısıydı Afife 
Jale. Çok genç yaşta aramızdan ayrılsa da 
onun açtığı yoldan nice Afifeler geçti ve 
geçmeye devam ediyor. İlklerin her zaman 
yerinin başka olduğu tiyatro sahnesinde, 
Afife ve onun gibi isimler en zor adımları 
attılar, sanatı bugünlere taşıdılar. Afife Jale 
hayatı boyunca hiçbir ödül almasa da 
bugün onun torunları sahnedeki başarılarıy-
la ödüllendiriliyorlar. 
Bu yıl 16.’sı düzenlenen Yapı Kredi Afife 
Tiyatro Ödülleri’ne layık görülen Mert Turak 
ve Nergis Çorakçı ile Afife ve tiyatro üzerine 
keyifli bir sohbet gerçekleştirdik.

Yapı Kredi Afife Tiyatro Ödülü’nü size 
kazandıran oyundan ve rollerinizden 
bahseder misiniz? 
Nergis Çorakçı: “Kargaşa” beş kadersiz 
ve kederli kadının hikayesini anlatıyor. 
Rüyalar ve gerçeklerle iç içe geçmiş bir 
hikaye. Bunu monolog halinde anlatıyoruz. 

ETKiNLiKLER
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AFIFE’NIN TORUNLARI 
ÖDÜLLERINI ALDI
Yapı Kredi Afife Tiyatro Ödülleri’nde “Yılın En Başarılı 
Erkek Oyuncu” ödülüne Mert Turak, “Yılın En Başarılı 
Yardımcı Kadın Oyuncu” ödülüne ise Nergis Çorakçı layık 
görüldü.

Beş kadının arasında hiçbir diyalog geçmi-
yor. Oyun, Suriyeli bir yönetmenin eseri ve o 
şu anda savaşın ortasında yaşıyor. Burada 
oyununun oynanması ise onu çok mutlu 
ediyor. Beş kadının hikayesini bir erkeğin 
gözünden yazması ve yönetmesi çok hoş. 
Annem, ablam, kardeşim en yakın arkadaşı-
mın hikayesini görüyorum oyunda.  
Mert Turak: “Ateşli Sabır”, Şili’li ozan Pablo 
Neruda’nın, Kara Ada’da (Isla Negra) yaşa-
dığı günlerden bir kesiti anlatıyor. Bu oyun 
dünya tiyatro literatüründe çok önemli bir 
yere sahip. Filmi birçok ödül almış böyle 
güçlü bir senaryoda yer almak çok güzel. 
Ben oyunda Mario isimli saf bir çocuğu 
oynuyorum. Ben ve o keskin çizgilerle birbi-
rimizden ayrılıyoruz. Mario gibi saf olmak 
beni çok korkutuyor. 

Afife Jale sizin için ne ifade ediyor? Bu 
ödülü almak nasıl bir duygu? 
Nergis Çorakçı: Ödül alırken de belirttim; 

Afife’nin çocuklarıyız biz. Afife beni tiyatro-
nun başladığı noktadan ta buralara kadar 
besliyor. İlk kadınların bu sanatta çok önemli 
olduğunu düşünüyorum. Ödül almak için 
oynamıyoruz, ama birilerinin bunu görmesi, 
fark etmesi ve değerlendirmesi çok mem-
nun edici. Benim ödüllerle ilgili tek sıkıntım 
devamlılık konusunda. Mesela benim Avni 
Dilligil ödülüm var, ama artık bu ödül yaşa-
mıyor. Burada bizim de oyuncular ve tiyatro-
cular olarak bir toyluğumuz söz konusu. 
Güzel, anlamlı değerli olacak bir şeyi kendi 
elimizle yıprattığımıza inanıyorum. Halbuki 
kültür devamlılıkla gelişir, aktarmayla ve üst 
üste koymayla büyür.
Mert Turak: Ben hep Afife ile aramda özel 
bir bağ olduğuna inanıyorum. Yapı Kredi Afife 
Tiyatro Ödülleri’nin Türkiye’deki en prestijli 
tiyatro ödülü ve organizasyonu olması, ger-
çekten onun zamanında başardıkları ve yap-
tıklarıyla çok alakalı. Şu an tiyatronun içinden 
geçtiği süreç sonunda neler olur bilemiyorum 
ama tiyatronun daima yoluna devam edece-
ğine inanıyorum. Aynı Yapı Kredi Afife Tiyatro 
Ödülü’nün emek veren insanları fark etmeye 
ve o insanları ödüllendirmeye devam edeceği 
gibi. Bazı oyuncular ödülün kendileri için hiç-
bir şey ifade etmediğini söyleyebilir, ama ben 
bunun doğru olduğunu düşünmüyorum. 
Ödül beni kamçılayan, yeni sezona hazırlan-
mama yardımcı olan bir şey. Ödül oyuncuya 
emeklerinin boşuna olmadığını gösterir. 

Türk izleyicisinin tiyatroya bakışını nasıl 
değerlendiriyorsunuz? 
Nergis Çorakçı: Tiyatro geçmişe göre daha 
az popüler bir sanat. Eskiden Ankara’ya bir 
oyun sergilemek için gittiğimizde uzun süre 
sahne alırdık. O zamanlar Ankara’nın nüfusu 
şimdiye göre çok daha azdı. Ona rağmen 
Ankara altı-yedi özel tiyatroyu, mart-nisan-
mayıs aylarında rahatlıkla kaldırabiliyordu. O 
dönemde oynanan oyunların neredeyse 
hepsi büyük prodüksiyonlara sahiplerdi. 
Dünyanın her yerinde böyle tökezlemeler 
olmuş ama tiyatro yine yoluna devam etmiş-
tir. Şehir Tiyatroları’nın, özellikle İstanbul için 
önemli bir yeri olduğunu düşünüyorum. 
Çünkü tiyatro seyircisi şehir tiyatrolarından 
yetişiyor. Ben de öyle yetiştim.  Ben önce bir 

Afife’nin çocuklarıyız 
biz. Afife bizi tiyatronun 
başladığı noktadan bugünlere  
kadar besliyor.



 Her oyuncunun kendine göre 
role hazırlanma şekli vardır. 

Dünyada ne kadar oyuncu varsa 
o kadar çok metot bulunuyor. 

Yeni nesil çok yetenekli ve 
ışıltılı. Yurtdışıyla daha çok iç 

içeler. Bizim mezun olduğumuz 
zamanda ise İstanbul Tiyatro 

Festivali dahi daha yeni 
başlamıştı. Çok güzel bir nesil 

yetişiyor. 
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seyirciydim sonra oyuncu oldum. Daha 
sonra belki yeniden seyirci olacağım.  
Mert Turak: En son Hamlet’i izledim. Oyun 
esnasında telefon çaldı. Oyuncu rol arkada-
şına baktı ve bize döndü. “Bir saniye” dedi. 
Sahnede duran bira şişesini kulağına götür-
dü ve konuşmaya başladı. Sonra bize 
dönüp “Anneler Gününüz kutlu olsun” dedi. 
Keşke daha dikkatli olsak. Ama ve keşke 
kelimelerini kullanmazsanız başarıya daha 
kolay ulaşırsınız. 

İzleyici olarak nasılsınız? Neleri seviyor-
sunuz? Son izlediğiniz oyunlar arasında 
“keşke bu projenin içinde ben de 
olsaydım” dediğiniz bir rol ya da oyun 
oldu mu? 
Nergis Çorakçı: Ben iyi bir izleyiciyim. 
Çünkü beni var eden şey önce izlemek. Her 
şeyi izlemeye çalışıyorum; konser, tiyatro, 
sergi. Bu sene çok yoğun bir dönem geçir-
dim, onun için oyunları çok fazla takip ede-
medim. Mümkün olduğu kadar amatörden 
profesyonele, özelden genele her şeyi izle-
meye gayret ediyorum. Sorusu olan her şeyi 
izlemekten büyük keyif alıyorum. Gelişen bir 
tarafım varsa, o da izlemekten geçiyor. Son 
olarak Hamlet’i izledim. Oyun beni çok 
heyecanlandırdı. Bu kadar iyi dramaturjiye 
sahip, doğru şekilde çözümlenmiş bir oyun 
izlememiştim uzun zamandır. Adeta izleyene 
“Shakespeare bu kadar güzel oynanır mı?” 
dedirtiyor. İlginç olan şeyse; ilk kez Hamlet 
izleyen, 15 yaşındaki oğlumun izlediğinden 
büyük keyif alması oldu. Bu beni çok sevin-

dirdi. Keşke ben de böyle bir projenin içinde 
olsam diye düşünmedim değil. 
Mert Turak: Başarı hikayelerini, 
Yüzüklerin Efendisi gibi fantastik konulu 
filmleri, bilim kurgu, masal ve mitolojiyi çok 
seviyorum. O yüzden hep şevkim kırılıyor. 
İzlediğim şey okuduğum gibi olmayınca 
büyük hayal kırıklığına uğruyorum. Tabii ki 
Bülent Emin Yarar, Levent Öktem gibi 
ustaları izlemekten çok keyif alıyorum. 
Levent Öktem ile aynı oyunda olduğum 
için de çok şanslıyım. Ben de Hamlet’i 
çok beğendim. Çok iyiydi ve çok kıskan-
dım. Ben Kevin Spacey’i izleyip, “Sonuçta 
izlediğim kişi Kevin Spacey” demem. 
Daha iyisi için çabalamam gerekiyor diye 
düşünürüm. Dün gece de gördüm ki 
benim daha çok çalışmam gerek. 

Koç Topluluğu sanatın birçok farklı 
dalına destek veriyor. Siz bunu nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Nergis Çorakçı: Avrupa’da ya da 
Amerika’da iş dünyası mutlaka sanatın için-
de yer alıyor ve sanatsal faaliyetlere destek 
veriyor. Zaten bu gibi desteklerle sanat 
pozitif bir yöne doğru gidiyor. Bir şeyler bu 
tür adımlarla değişecek. Köklü bir geleneğe 
sahip olan Koç Topluluğu gibi örneklerde 
sanat bilinci de daha yüksek oluyor. 
Umarım başka şirketler de onlardan görerek 
sanata destek olmaya devam ederler.  
Mert Turak: İş dünyasının sanata ve 
sanatçılara destek vermesinin çok önemli 

ÇIZGI ROMANIN  
EN YALNIZ KOVBOYU 
TAKSIM’DE 
Yapı Kredi Kültür Merkezi,  
yılın en eğlenceli çizgi 
karakterlerinden biri olan  
Red Kit’e ev sahipliği yapıyor.

Çizgi roman araştırmacısı Didier 
Pasomonik’in küratörlüğünde hazırla-
nan “Red Kit İstanbul’da” sergisi,  
10 Mayıs – 17 Haziran tarihleri arasın-
da çizgi film tarihinin en yalnız kovbo-
yunu İstiklal Caddesi’nde hayranlarıyla 
buluşturuyor. İstanbul Uluslararası 
Çizgi Roman Festivali İstanbulles* 
kapsamında gerçekleştirilen sergi, 
Türkiye’de bir çizgi roman kahramanı 
üstüne hazırlanan ender sergilerden 
biri olma özelliğini  taşıyor. Serginin 
yapılacağı Yapı Kredi Kültür Merkezi 
çizgi filmde görmeye alışık olduğumuz 
Red Kit kasabasına dönüştürülmüş 
durumda. Vahşi Batı stili bir bar kapı-
sından girilen sergi salonunda evler, 
posta arabaları ve ünlü çizgi roman 
karakterleri Red Kit, Düldül, Daltonlar, 
Rintintin, Billy the Kid, Calamity Jane 
ve diğerlerini görmek mümkün. 
Bunların yanı sıra orijinal çizimler, 
karakterlerin oluşum süreçleri, çizgi 
roman endüstrisinin gelişimi, Red Kit 
evreninin perde arkası da sergide yer 
alıyor. 

olduğuna inanıyorum. Umarım bu katılımlar 
zaman içerisinde çoğalarak devam eder. 

Gündeminizdeki yeni projelerden bah-
seder misiniz? 
Nergis Çorakçı: Cepte, hayalimde projeler 
var. Yıllar önce bir tiyatro kurmuştum. Üç 
yıl prova edip oyunumuzu oynamıştık. 
Yeniden onlarla bir araya gelmem söz 
konusu. Ancak tiyatroların özelleştirmesi 
konusu mayıs ayından beri tüm tiyatrocula-
rın gündemini değiştirdi. Ben inanıyorum ki 
orta noktalarda buluşarak, sağduyu ile bu 
konuyu halledeceğiz. 
Mert Turak: Üç arkadaşımla birlikte Halt 
adında bir tiyatromuz var. Gündemimde ise 
beni anlattığını düşündüğüm bir oyun var. 
Adı “Sen Olmak” 
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KiTAPLAR

PAMUK PRENSES VE AVCI
Yönetmen: Rupert Sanders

Oyuncular: Charlize Theron, Kristen 
Stewart, Sam Claflin, Chris 
Hemsworth

Grim Kardeşler’in kaleme aldığı “Pamuk 
Prenses ve Yedi Cüceler” masalının üst 
yaş grubuna hitap eden yeni versiyonu 
“Pamuk Prenses ve Avcı”da hikaye Pamuk 
Prenses ve avcı üzerinden anlatılıyor. 18 
yaşına gelen Pamuk Prenses sadece 
hayvanlarla arkadaşlık eden ve günden 
güne güzelleşen bir kızdır. Üvey annesi 
Kraliçe Ravenna onun güzelliğini günden 
güne daha çok kıskanmaya başlar ve onu 
öldürtmeye karar verir. Pamuk Prenses’i 
öldürmesi için gönderdiği Eric isimli avcı 
ona ormanda hayatta kalmayı ve kraliçe ile 
savaşmayı öğretir. 

CAFE DE FLORE 
Yönetmen: Jean-Marc Vallée

Oyuncular: Vanessa Paradis, Kevin 
Parent, Hélène Florent

Bir adamla bir kadın arasındaki aşkı, 
bir anneyle oğlu arasındaki ilişkiyi 
anlatan “Ruh Eşim” sevgiye dair 
fantastik bir hikaye. İki hikayenin 
paralel kurgulandığı filmin ilk 
bölümünde 1960’ların Paris’inde 
down sendromlu oğlu için her şeyi 
feda eden Jacqueline’in hikayesi, 
ikinci bölümdeyse Montreal’de 
eşinden tatsız bir şekilde boşanmış 
ünlü bir müzisyeni izliyoruz. 
C.R.A.Z.Y. filmi ile tanınan ve birçok 
ödül alan Fransız yönetmen Jean-
Marc’ın son filmi Ruh Eşim, aile içi bir 
dramı farklı yönleriyle gösteriyor. 

KÜÇÜK VAHŞI 
  

Yazar: 
Alexandre Jardin

“Fanfan” adlı romanı Fransa’da en çok satanlar listesine giren ve 
20’den fazla dile çevrilen yazar Alexandre Jardin’in son romanı 

Küçük Vahşi, Yapı Kredi Yayınları ile okurlarla buluşuyor.  
Henüz 25 yaşındayken, ülkesinde dünya dillerine en çok çevrilen 

yazar unvanını alan Alexandre Jardin, “Küçük Vahşi” isimli 
romanında, Fransa’nın sembolü haline gelen Eiffel Kulesi’ni bir 

hayalden gerçeğe dönüştüren Gustave Eiffel’in torunu Alexandre 
Eiffel’in hikayesini paylaşıyor okurlarıyla. Alexandre Eiffel, 

dedesinden daha muhafazakar bir hayatı seçmiş ve genç yaşta 
zengin olmuş bir kişidir. 38 yaşına geldiğinde artık bir zamanlar 
babasının “Küçük Vahşi, sen bir çılgınsın!” diye çağırdığı asi ve 
hayat dolu erkek çocuktan çok uzaktır. Alexandre Eiffel içindeki 

çocuğu uyandırmaya karar verir ve hikaye başlar.

 ELIN ÜSTÜNDE GEZSIN

Yazar: 

İlhan Berk

İlhan Berk’le Memet Fuat arasında “şiir”le başlayan ilişki uzun bir 
zaman dilimine yayılan bir arkadaşlığa dönüşür. İlhan Berk, 

mektuplarında kendisi için bu denli çok şey yapan Memet Fuat’a 
duyduğu minneti göstermekten kaçınmaz. İlhan Berk’in Memet 
Fuat’a yazdığı mektup ve kartlardan meydana gelen, Yapı Kredi 

Yayınları’nın yayımladığı “Elin Üstünde Gezsin” uzun bir yol 
arkadaşlığını anlatıyor. 

“Bütün mesele şimdi senin için başlıyor. Ben elimden gelen her 
şeyi, ama her şeyi yaptım. Ne bir tümce, ne bir sözcük, ne de bir 
virgül üstünde oynayamam artık. Şimdi güzel elini sen üstünde 
gezdir, bu kardeşinin çektiklerini düşün. İyi ki bu dünyada sen 

varsın, ben senin olduğun bu dünyada dünyalar kadar mutluyum.”
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